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سال هشتم   شماره 1948 
8 صفحه   قیمت:10000تومان

وند صعودی  رالی قیمت ها با ر
خ ارز نر

نسخه نویسی اقتصاددانان لیبرال نزدیک به 
کارگزاران برای دولت پزشکیان
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کلاف سردرگم 
وسـازان خـودر

آبان ماه امسال بود که محمد اتابک، وزیر صمت در حاشیه 
جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران در خصوص عرضه 
خودرو در بورس کالا گفت: شورای رقابت به درستی می گوید 
که خودرو نباید در بورس عرضه شــود. در کجای دنیا و در 

کــدام نقطــه از دنیا خودرو در بازار بورس عرضه می شــود و 
خودرو در همین شرایط باید رقابتی شده و به صورت رقابتی 
عرضه شــود. امروز واردات خودرو به میزان کافی و ۴ الی ۵ 

برابر سال گذشته انجام می شود.

 »نقش اقتصاد«  در گفتگو با کارشناسان،  چالش های عرضه خودرو در بورس کالا را واکاوی کرد؛

محمدرضا نجفی منش
رئیسانجمنقطعهسازان

 سرکوب کردن 
و قیمت خـودر

حمید میر معینی
کارشناس بازار سرمایه 

 شبنم رستگار 
عضوسازمانروانشناسیومشاورهکشور

مشاوره کلید درهای آرامش 
کودکان و نوجوانان 

بررسیرویکردهستهایایراندرگفتگوبا
یککارشناسسیاسی:

 مواضع تهران؛
 نرم تر یا تندتر می شود؟

رئیسجمهوردرنهایتچهرأیی
خواهدداد؟

 مصوبه استرس زا
 برای کنکوری ها

درگفتگوبایککارشناسانرژی
مطرحشد

چگونه نفت و گاز؛ برق را 
به خاموشی کشاندند؟

میزان افزایش حقوق 
بازنشستگان تعیین شد

خریدارانسکهنقرهداغ
شدند

 زیـانِ سکـه بازان  

یکتحلیلگربازارسرمایهدرگفتگوبا»نقشاقتصاد«بهدلایلمثبتبودن
بورسپرداخت

طرحریزیرشدشاخصبرای
سال1404

 تغییر در الگوی مسافران و گردشگران

»نقشاقتصاد«ازتبعاتگرانیدوبارهقیمتبلیطهواپیماگزارشمیدهد؛

مهدی ساسانی، کارشناس و تحلیلگر بازار 
سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد«، 

درمورد دلایل تأثیرگذار بر سبزپوش شدن 
بورس گفت: بازار سرمایه از ابتدای آبان ماه 

روندی متفاوت با آن چه امسال شاهد 
بودیم را آغاز کرد و اخبار مثبت در کنار 
تزریق نقدینگی باعث شد تا روند بازار 

سرمایه از شرایط اصلاحی و نزولی خود در 
چند ماه گذشته تغییر روند بدهد و به 

مسیر صعودی خودش برگردد. 

5

گــروه بین الملل: با تصویب قطعنامه اخیر در 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی ایران 
وعده داد تا به نحو مقتضی و متناسب پاسخ 
ایــن اقــدام را بدهــد و مجموعــه ای از 
سانتریفیوژهای جدید و پیشرفته را راه اندازی 
کند. به نظر می رسد تأثیرگذارترین حوزه در 
این بخش افزایش ذخیره ســازی اورانیوم با 

ماشین های پیشرفته باشد...
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حمیدرضا صالحی 
نایبرئیسکمیسیونانرژیاتاقبازرگانی

  متهم ردیف اول
 ناتـرازی انـرژی

اقداماتموثردولت
دربازارسرمایه

5 4 7 8

نوبت دوم

علی ملکی - شهردار شهریار

شهرداری شهریار در نظر دارد به استناد مجوز شماره 1۷۹۹ مورخ 1402/12/20 شورای اسلامی شهر شهریار در خصوص مناقصه عمومی )نصب تجهیزات 
ترافیکی از قبیل علائم راهنمایی ، تابلوهای مسیر یاب و تجهیزات هدایت مسیر ( با برآورد : 16/۹1۷/۹۳۹/۷25 ریال با شماره فراخوان 200۳0۹۳۸۹۷00006۸ 
در سامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح ذیل تا ارائه پیشنهاد 

مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1( مبلغ سپرده شرکت در مناقصه ۸50/000/000 ریال می باشد سپرده نفرات اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. ) سپرده 

بصورت واریز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و یا ضمانت نامه بانکی (
 2( سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاری در اسناد مناقصه درج گردیده است.

۳( شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.
4( هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

5( متقاضیان الزاما میبایست دارای حداقل رتبه 5 رشته در راه و باند از سازمان برنامه و بودجه کشور باشند .
6( مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 140۳/0۸/2۸  تا تاریخ   140۳/0۹/05 ساعت 1۳/00   از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

۷( مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 1۳/00  مورخ 140۳/0۹/1۷  در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت . 
۸( زمان بازگشایی پاکتها : ساعت  14/۳0  مورخ 140۳/0۹/1۷  در محل : شهریار -میدان نماز - جنب پایانه 22 بهمن -  شهرداری شهریار

تاریخ انتشار نوبت اول :140۳/0۸/2۷  -تاریخ انتشار نوبت دوم : 140۳/0۹/04 

آگهی مناقصه عمومی
 )نصب تجهزات ترافیکی از قبیل علائم راهنمایی ، تابلوهای مسیر یاب و تجهیزات هدایت مسیر ( 

نوبت اول

محمد بهمنی - شهردار شهر ملارد

شهرداری ملارد در نظر دارد به استناد بودجه مصوبه سال 140۳ به شماره 1۷41/ ش 
م ص /1402 مورخ 1402/12/2۷، مناقصه عمومی اجرای عملیات خرید و نصب و راه 
اندازی دوربین مداربســته محوطه سازمان آرامستان را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکــی دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل 
اســناد مناقصه تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.  
متقاضیان شرکت در مناقصه در صورت عدم عضویت در سامانه نسبت به ثبت نام 
و دریافت گواهی امضای الکترونیکی ) به صورت بر خط( برای کلیه صاحبان امضای 

مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را بعمل آورند. 
1( موضوع مناقصه : اجرای عملیات خرید و نصب و راه اندازی دوربین مداربســته 

محوطه سازمان آرامستان 
2( مبلغ اعتبار : 25/000/000/000 ریال.)بیست و پنج میلیارد ریال( 

)با احتساب مالیات بر ارزش افزوده ( و )فاقد پیش پرداخت می باشد( 
۳( مدت اجرای کار : 5 ماه می باشد .  

4( مهلت خرید و دریافت اسناد مناقصه : 
از تاریخ 140۳/0۹/04 تا تاریخ 140۳/0۹/14 ســاعت 14:00 در ســامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir   می باشد. 
5( مهلت قبول و بارگذاری پیشنهادات: 

از تاریخ  140۳/0۹/14 تا تاریخ 140۳/0۹/26 ســاعت 14:00 در ســامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir   می باشد. 
 6( سپرده شرکت در مناقصه مبلغ  1/250/000/000 ریال، به حروف )یک میلیارد و 
دویست و پنجاه میلیون ریال ( می باشد، که می بایست به صورت یکی از روشهای 
 مشــروحه ذیــل در ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس

 www.setadiran.ir  بارگذاری و اصل رســید بانکی واریز وجه یا ضمانتنامه 
بانکی تا تاریخ 140۳/0۹/26 ساعت 14:00 به دبیرخانه شهرداری واقع در بلوار رسول 

اکرم )ص(، ساختمان مرکزی شهرداری ملارد تسلیم گردد. 
الف( رســید بانکی واریز وجه مذکور به حساب شماره  01166۸542۸00۳   سپرده 

شرکت در مناقصه نزد بانک ملی شعبه ملارد کد2616 
ب(ضمانتنامه بانکی به نفع شهرداری ملارد به حساب به شماره 01166۸542۸00۳ 

نزد بانک ملی ایران شعبه ملارد کد 2616  
۷( لازم بذکر اســت نفرات اول ، دوم و ســوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد 

نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
۸( لازم بذکر است سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

۹( لازم بذکر است شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است . 
10( هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه است . 

11( زمان بازگشایی پیشنهادها در ساعت 12:00 روز سه شنبه  تاریخ 140۳/0۹/2۷ 
در سالن جلسات ساختمان مرکزی شهرداری ملارد می باشد. 

تاریخ انتشار نوبت اول 140۳/0۹/04  - تاریخ انتشار نوبت دوم 140۳/0۹/11

آگهی مناقصه عمومی 
)اجرای عملیات خرید و نصب و راه اندازی دوربین مداربسته محوطه سازمان آرامستان( 

مرحله دوم

شهرداری بانه وره

شــهرداری بانه وره در نظر دارد مناقصه عمومی پروژه آســفالت انتهای خیابان خالوحســین به ســمت مزار شــهدا از محل اعتبارات منابع داخلی شــهرداری به شماره 
)سیستمی(:200۳00526200000۸ را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در مناقصه عمومی در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای 
مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت: 14:00 روز پنج شنبه مورخ:140۳/0۹/0۸
مهلت ارسال پاکت ها: ساعت: 1۹:00 روز یکشنبه مورخ: 140۳/0۹/1۸

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت:11:00 روز دوشنبه مورخ: 140۳/0۹/1۹
زمان اعتبار پیشنهادات: ساعت:14:00 روز سه شنبه مورخ: 140۳/0۹/20

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف
آدرس: استان کرمانشاه- شهرستان پاوه- بخش باینگان- شهر بانه وره-خیابان سرداران-ساختمان شهرداری بانه وره 

شماره تلفن پاسخگو:0۸۳4644-4641
اطلاعات تماس با سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه

مرکز تماس:021-41۹۳4
دفتر ثبت نام:۸۸۹6۹۷۳۷ و ۸51۹۳۷6۸ 

هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای
پروژه آسفالت انتهای خیابان خالوحسین به سمت مزار شهدا شهر بانه وره

چرا خانه دار شدن، 
خیال محال نیست!

ازبدو خلقت بشر تا کنون ، مسکن از ضروری ترین نیازهای 
غیر قابل اجتناب بشر بوده است . امروزه قیمت افسار گسیخته 
ی مسکن ، خانه دار شدن را برای هر ایرانی فاقد آن و بویژه 
جوانان ، به یک رویا و خیال محال ، مبدل ساخته است . در 
این جا سعی بر آن است تا با پرداختن به چهار مولفه ی اصلی 
تعیین کننده قیمت مســکن ، راهکارهای عملی و اجرایی ، 
جهت کاهش قیمت این مولفه ی اساســی بیان شــود . امید 
است مسئولان محترمی که بنا به شرح وظایف قانونی ، متولی 
امر مســکن می باشــند و همچنین مجلس شورای اسلامی ، 
جهت تسهیل درخانه دار شدن مردم و بویژه جوانان ، با پرهیز 
از حواشی غیر ضرور و منحرف کننده ، این معضل معظم را 

در راس برنامه های خویش قرار دهند .
ابتدا چهار مولفه ی تاثیر گذار در قیمت نهایی مسکن را نام 
برده و ســپس به شــرح اجمالی نحوه ی کاهش مولفه های 

مذکور پرداخته خواهد شد.
چهار مولفه ی مذکور عبارتند از :

 1- قیمت زمین
2- قیمت مصالح

 3- دستمزد نیروی کار
۴- هزینه های اخذ پروانه و مجوزها

شرح مولفه ها و بیان راهکارها:
الف ( در خصوص قیمت زمین مورد نیاز جهت ساخت مسکن 

که از مولفه های بسیار تاثیر گذار در تعیین قیمت نهایی هر 
متر مربع خانه می باشد ، به نظر میرسد ، در شهرهای کشور 
، به جز کلان شهرها ، آماده سازی و واگذاری زمین به قیمت 
تمــام شــده برای دولت یا بصورت رایــگان به مردم راه حل 
مناسبی می باشد ، که البته این موضوع قبلا بصورت ناقص 
توسط دولت شهید رئیسی انجام شده است و امید است ادامه 
یابد . اما در کلان شهر ها و بویژه شهر تهران ، به نظر میرسد 
، بهتر است ابتدا ، دولت نسبت به خروج صنایعی مانند خودرو 
ســازی ها و انتقال آنها به مناطق کمتر توســعه یافته مانند 
مناطق مرزی اقدام و زمین های آزاد شده در نتیجه ی اجرای 
این طرح را ، آماده ســازی و به امر مســکن تخصیص دهد و 
پــس از آن مجلس بــا تصویب قانونی خاص ، تعیین قیمت 
مسکن در کلان شهرها را با تعریف مولفه هایی مانند موقعیت 
قرارگیری ، دسترســی به مراکز خدماتی ، نوع مصالح ، ســن 
بنا و غیره ، به شورایی متشکل از استاندار ، وزیر راه و مسکن 
یا نماینده ی وی ، شهردار یا نماینده ی وی ، شورای اسلامی 
شهر و دو عضو ناظر قضایی یا به ترتیبی دیگر به دولت واگذار 
نماید. البته این پیشنهاد ، قابل تسری به سایر شهرها و مناطق 
کشــور نیز می باشــد.ب( مواد و مصالح ساختمانی ، از جمله 
آهن ، سیمان ، گچ و غیره نیز بعنوان مولفه ای با تاثیر گذاری 
بالا در تعیین قیمت نهایی هر متر مربع مسکن ، میباست با 
قیمتی بسیار عادلانه و با حداقل قیمت ممکن ، به امر مسکن 
و بویژه در اختیار تعاونی های مسکن قرار گیرد . دلیلی ندارد 
که آهن و ســیمان و غیره ، چون به قیمت جهانی و به دلار 
صادر و برای تولید کننده و صادر کننده ی آن سود آور است 
، در داخل کشــور نیز ، جهت تامین ضروریات عمومی ، به 
قیمت نجومی و جهانی توزیع شود . قطعا جلوگیری از ادامه 
ی این روند ، منجر به کاهش قابل ملاحظه ای در قیمت تمام 
شده ی مسکن درکشور خواهد شد.ج - در خصوص دستمزد 

نیروی کار ماهر در امر مســکن ، بر خلاف ســایر مولفه ها ، 
اعتقاد بر آن اســت ، که می بایســت ضمن حمایت ویژه از 
نیروهای ماهر در امر مسکن و ارائه ی تسهیلات ویژه به این 
قشرزحمتکش ، نسبت به تعدیل دستمزدها در این بخش ، 
همت گمارده شــده و تلاش ویژه ای  صورت پذیرد ، تا این 
قشر تلاشگر و موثر در تامین نیازهای ضروری مردم ، با شوق 
و امید بیشــتری به خدمت رســانی ادامه دهند . قطعا جلب 
رضایت نیروی کار ، منجر به افزایش کیفیت و بهبود کار ارائه 
شده نیز می گردد.د- قطعا هزینه ی صدور مجوز ها و پروانه 
ی ســاخت و خدمات مرتبط با مجوز ها و تســهیل آن نیز ، 
مشوق دیگری برای ایجاد میل و رغبت در امر تولید مسکن 
می باشد . بعضا ملاحظه می گردد ، در شهرهای کوچکی که 
جمعیت آن ها کمتر از بیست هزار نفر است ، هزینه ی صدور 
پروانه ی ساخت به تنهایی ، با قیمت نیمی از ارزش روز زمین 
برابری می کند و این امر منجربه بی میلی و بی رغبتی مالکین 
، نسبت به آغاز به کار و تولید مسکن می شود . که البته در 
کلان شهر ها این امر به مراتب بغرنج تر و دشوار تر در حال 
اجرا می باشد . لذا چنانچه عزمی در راستای کاهش قیمت 
مســکن و رونق تولید آن وجود دارد ، این معضل مهم و آزار 

دهنده  نیز میبایست بصورت ویژه مد نظر قرار گیرد.
امید اســت کلیات فوق ، مورد توجه دســت اندر کاران امر 
مسکن و موثرین این امر قرار گرفته و سرآغازی جهت بهبود 
وضعیت مســکن و رفع مشــکلات مردم در این بخش باشد.
یک راه نجات مســکن نیز این اســت که  دولت  می بایســت 
زمین های لم یزرع را به مسکونی تغییر کاربری دهد . دولت 
طبــق اصل ۴3 قانون اساســی مکلف می باشــد که زمین 
مســکونی شــهروندان کشور را تامین کند و در اختیار مردم 
قرار دهد تا مشــکل مســکن را حل و فصل کند ، در صورتی 

که ۸۰ درصد زمین ها در کشور متعلق به دولت می باشد.

محمد ذاکری
روزنامه نگار

http://www.setadiran.ir


 عواقب یک حکم برای اسرائیل
بی بی و گالانت در چنگال قانون

گروه بین الملل: دیوان کیفری بین المللی لاهه روز پنجشنبه 21 نوامبر 
)اول آذر( حکم جلب بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اســرائیل و یوآو 
گالانت، وزیر دفاع قبلی این رژیم را صادر کرد. بر اســاس این حکم، 
اتهام جنایات جنگی و جنایت علیه بشریت به نتانیاهو، گالانت نسبت 
داده شــده اســت. در پــی صدور این حکم آمریــکا از دیوان کیفری 
بین المللی انتقاد کرد و برخی از کشــورهای اروپایی از جمله، کانادا، 
ایتالیا، بلژیک، هلند، نروژ، ســوئد کلمبیا از آن حمایت کردند. مایک 
والتز، مشاور امنیت ملی در دولت آینده دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
منتخب ایالات متحده ضمن دفاع از اسرائیل وعده داد که آمریکا در 
ماه ژانویه پاســخی قوی به تعصبات یهودســتیزانه دیوان بین المللی 
کیفری و ســازمان ملل متحد، خواهد داد. جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا نیز حکم بازداشــت را »غیرقابل قبول« خوانده و گفته آمریکا 

همچنان در کنار اسرائیل می ماند.
لازم به یادآوری است که 12۴ کشور عضو دیوان کیفری بین المللی 
هستند و در 2۹ کشور هم دولت ها معاهده بین المللی مربوطه را امضا 
کــرده، امــا در قوانین داخلی خود آن را تصویب نکرده اند. به نوشــته 
پالیتیکو از نظر تئوری، حکم دادگاه کیفری بین المللی به این معنی 
اســت که نتانیاهو و گالانت در صورت ســفر به هر یک از کشــورهای 
طرف دادگاه ممکن اســت دســتگیر شوند. اما چندین دولت در اروپا 
قبلًا اعلام کرده اند که اگر نخست وزیر اسرائیل پا در خاک آنها بگذارد، 

ممکن است از این کار امتناع کنند.
هنگامی که ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در ماه سپتامبر از 
مغولســتان، یکی از طرفین دیوان کیفــری بین المللی، بازدید کرد، 
علیرغم صدور حکم دادگاه کیفری بین المللی به دلیل انتقال اجباری 

کودکان اوکراینی به روسیه، دستگیر نشد.
عادل هاک اســتاد حقوق دانشــگاه راتگرز در نیوجرسی در گفتگو با 

پایگاه وکس می گوید که این حکم زندگی را برای گالانت و به ویژه 
نتانیاهو پیچیده تر می کنند. ســفر به خارج از اســرائیل برای هر دو 
دشوارتر خواهد بود، زیرا برخی کشورها موظف به دستگیری و تحویل 
متهمان به جرم جنایت هســتند و چنین ســفری عاقلانه به نظر 

نمی رسد.
وی افزود: »من فکر می کنم حتی متحدان اســرائیل که عضو دیوان 
کیفری بین المللی هســتند با فشــار داخلی مواجه خواهند شــد تا 
تماس هــای دیپلماتیــک خود را با نتانیاهو قطع کنند. برای مثال، نه 
تنهــا او نمی تواند به آلمان ســفر کند، بلکــه من تعجب می کنم اگر 
]رهبران آلمان[ به اســرائیل پرواز کنند و با او دســت بدهند و عکس 
بگیرند یا حتی به صورت مجازی با او صحبت کنند، فقط به این دلیل 
که در داخل کشورشان، با فشار داخلی زیادی مواجه خواهند شد. به 
نظر می رسد این احکام قبلًا عواقب دیپلماتیک داشته اند: وزیر خارجه 
هلنــد پــس از اعلام هلند مبنی بر اینکه از حکم دســتگیری پیروی 
خواهد کرد، سفر برنامه ریزی شده خود به اسرائیل را به تعویق انداخته 

است.«
برخی دیگر از حقوقدانان نیز معتقدند که اگر دو محکوم در هیچ یک 
از کشــورهای طرف دادگاه قدم نگذارند باز هم محکوم هســتند زیرا 
برای همیشــه جز افرادی محســوب می شــوند که به جنایت جنگی 
محکوم شده اند و با پایان جنگ نیز اثر آن از بین نخواهد رفت و هیچ 

محدودیتی در قبال اینگونه از جنایات جنگی وجود ندارد.
این حکم احتمالاً عاملی پیچیده کننده برای برخی از متحدان اسرائیل 
خواهد بود. برخی قوانین داخلی در مورد ممنوعیت انتقال سلاح به 
کشورهایی دارند که مرتکب جنایت جنگی می شوند. برخی دیگر نیز 
ممکن است متوجه شوند که این حکم ها بر روابط دیپلماتیک فشار 

وارد می کند.

امکان دستگیری وجود دارد؟ ��
به نظر نمی رســد نتانیاهو و گالانت در خطر دســتگیری فوری باشند. 
اسرائیل یکی از امضاکنندگان دیوان کیفری بین المللی نیست، به این 
معنی که صلاحیت دیوان را در قلمرو خود به رســمیت نمی شناســد. 
ایالات متحده نزدیک ترین متحد اســرائیل نیز از امضاکنندگان این 
قرارداد نیست و در گذشته حتی مقامات دیوان بین المللی کیفری را 
که در تلاش بودند جنایات جنگی مرتکب شده توسط سیا و پرسنل 
نظامی ایالات متحده در افغانستان را بررسی کنند، تحریم کرده است.
این بدان معناســت که مجریان قانون اســرائیل موظف به دستگیری 
نتانیاهو یا گالانت نیستند و بعید است که ایالات متحده به هر یک از 

آنها فشار آورد تا خود را تسلیم کند.
اسرائیل سعی کرده است استدلال کند که دیوان کیفری بین المللی 
به هیچ وجه صلاحیت قضایی بر اسرائیلی ها ندارد، اما کشور فلسطین 
از ســال 2۰1۵ امضاکننده آن بوده و بنابراین جنایاتی که توســط هر 
کســی در سرزمین های فلسطینی اشغالی مانند غزه انجام می شود، 

در واقع در صلاحیت دیوان کیفری بین المللی است.
باید در نظر داشت که دادگاه لاهه نیروی پلیس ندارد و برای دستگیری 
به مجری قانون کشورهای امضاکننده متکی است. کشورها معمولاً 
خارج از مرزهای خود از طرف دیوان کیفری بین المللی دســتگیری 
انجام نمی دهند. این بدان معناســت که محتمل ترین مســیر برای 
بازداشــت نتانیاهو و گالانت طبــق حکم دیوان بین المللی کیفری، 
دستگیری توسط کشوری است که آنها از آن بازدید می کنند و سابقه ای 

در جدی گرفتن تعهدات پیمان بین المللی دارد.
در پایان و برای جمع بندی باید گفت که اگرچه به نظر می رسد نتانیاهو 
و گالانت از بازداشــت در امان هســتند، اما این گونه حکم ها می تواند 
عواقب دیپلماتیک و نظامی برای اسرائیل، به ویژه در اروپا داشته باشد.

دستگیری یا تسلیم ۶۲ تروریست در شرق کشور

سخنگوی رزمایش عملیاتی شهدای امنیت از دستگیری یا تسلیم ۶2 تروریست در شرق کشور خبر داد.
ســردار شــفائی اعلام کرد: رزمایش عملیاتی شــهدای امنیت قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه پاسداران از ۵ 

آبان که شروع شد، همچنان ادامه دارد آن هم بر حسب ضرورتی که ایجاد شد.
شفائی یادآور شد: معمولاً در رزمایش ها هدف اصلی، ارتقاء سطح آمادگی های یگان های عمل کننده یا سازمان 
رزمایش خیلی استمرار ندارد و معمولاً محدود به یک دوره کوتاه یک هفته تا 1۰ روز می شود اما تفاوتی که 
این رزمایش با رزمایش های گذشــته دارد، در کنار هدف اساســی ارتقاء ســطح آمادگی ها، موضوع پاکسازی 

هم در نظر گرفته شده است.
سخنگوی رزمایش شهدای امنیت با اشاره به شهادت جمعی از نیروهای فراجا در ۵ آبان حین ارائه خدمت، 
اظهار کرد: برحســب شــرایط، فرمانده نیروی زمینی ســپاه تدبیر کردند که سازمان رزم رزمایش در منطقه 
استقرار پیدا کند و به اقتضای شرایط توسعه یابد. البته ما در همه گستره استان هنوز رزمایش نداریم. قبلًا 
هم اعلام کردیم در گام اول در شهرهای زاهدان و تفتان و بخشی از خاش بودیم و بنا به وضعیت توسعه پیدا 
کردیم به شهرهای نیک شهر و قصرقند و راسک و سربازکلاد و بخشی از مهرستان که فعلًا در همین جغرافیا 

هستیم.
ســخنگوی رزمایش شــهدای امنیت یادآور شــد: هدف ما اســتحکام امنیت اســت و ما به آمار تلفات و آمار 
دستگیرشــده ها و تسلیم شــده ها مباهات نمی کنیم و خیلی مهم نیست؛ مهم تحقق هدف رزمایش است اما 
چون آمار را هم پیوسته رسانه ها مطالبه می کنند باید گفت از بامداد ۶ آبان تا امروز متاسفانه تعداد 2۶ نفر 
از اعضای تیم های تروریستی و هلاکت رسیدند که اگر گفتم متاسفانه به این دلیل است که متأسفیم؛ چون 
برخی از آنان هموطن ما هستند و برخی هم از اتباع هستند اما ما بابت کشته شدن آنان خوشحال نیستیم.

وی تاکید کرد: علاقه مندیم از جمع آنان، کسانی که هنوز زنده هستند متوجه مسیر خطای خود شوند و به 
آغوش مردم، نظام و انقلاب بازگردند و با اتفاقاتی مواجه نشویم که ناچار باشیم، به قول معروف آنان را از دم 

شمشیر بگذرانیم.
شفائی یادآور شد: در این رزمایش بالای ۵۰ نفر دستگیر کردیم و تعداد 12 نفر هم تسلیم شدند که احساس 
کردند فریب ایادی دشمن را خوردند که از این بابت هم یک نقطه قوت است و قطعاً نظام اسلامی نسبت به 

افرادی که متوجه اشتباه می شوند، رأفت اسلامی را هم در نظر می گیرد.

طرح کلینیک ترک بی حجابی با هدف جنگ روانی است

معــاون رئیس جمهــور در امــور زنان و خانواده گفت: تصمیماتی مانند کلینیک ترک بی حجابی و اعلان آن ها 
در بازه های زمانی مختلف با هدف جنگ روانی و نگاه داشتن دست بالا در فضای رسانه ای از سوی این نهادها 
مطرح می شــود وگرنه گســتردگی و فراگیری قابل توجهی ندارند و در هیچ بخشــی از نظام تصمیم ســازی و 

تصمیم گیری حوزه فرهنگ کشور جایگاهی ندارند.
زهرا بهروزآذر در گفتگو با ایلنا، با تاکید بر اینکه موضوع »کلینیک ترک بی حجابی« اولین بار از طریق برخی 
رسانه ها مطرح شد و حتی برای ما نیز تعجب آور بود، اظهار داشت: بلافاصله پس از انتشار این شایعه، از ستاد 
مرکزی و متولیان فرهنگی دولت سؤال کردیم و مشخص شد که این موضوع کاملًا بی اساس است. در جلسه 
روز یکشنبه دو هفته گذشته دولت نیز، وزرای کشور و فرهنگ و ارشاد اسلامی رسماً تأیید کردند که هیچ گونه 

ارتباط یا نسبتی میان دولت و این طرح وجود ندارد.
معــاون رئیس جمهــور در امــور زنان و خانواده درباره اهداف انتســاب این موضوع به دولت تصریح کرد:  واقعاً 
نمی توان پاسخ دقیقی به این سؤال داد، زیرا مشخص نیست یا بهتر بگویم من الان اطلاعات دقیقی ندارم که 
چه جریان ها یا افرادی و با چه اهدافی این موضوع را مطرح کرده اند اما این احتمال وجود دارد که برخی افراد 
یا گروه ها قصد داشته باشند با طرح این گونه مسائل، جایگاه دولت را در افکارعمومی تضعیف، اعتماد مردم 

را کاهش دهند و امید مردم را ناامید کنند.
بهروزآذر با بیان اینکه باید توجه داشــت که موضوع مربوط به حجاب و عفاف در ســال های گذشــته در میان 
وظایف 2۷ دستگاه دولتی و حاکمیتی بوده است، خاطرنشان کرد: این دستگاه ها به تبع فلسفه وجودی شان 
بودجه هایی دریافت می کنند و لزوماً نیز بابت این بودجه ها به دولت یا مجلس پاسخگویی مستقیم و غیرمستقیم 

ندارند.
وی ادامه داد: نتیجه این واگرایی هم این می شــود که موضوعاتی مثل کلینیک یا محافل ترک بی حجابی 
مطرح می شوند که به جز بار روانی منفی برای جامعه و ایجاد شکاف و دوگانگی میان مجموعه حاکمیت و 
مردم هیچ نتیجه دیگری ندارد.بهروزآذر طرح مسائل اینچنینی را موجب ایجاد یک نگرانی عمومی دانست 
و ابراز داشــت: عده ای از شــهروندان، به خصوص آن ها که به آقای پزشــکیان رأی داده اند نگران هســتند که 
رویکرد فرهنگی و اجتماعی دولت مطابق با گفتمان رئیس جمهور، که حجاب را موضوعی فرهنگی می داند، 

به طور کامل پذیرفته نشده باشد و یا در 1۰۰ روزی که از استقرار دولت گذشته است، اجرایی نشده باشد.
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نخست آن که 
معلوم است که 
هنوز در ارکان 
اصلی تصمیم 
سازی جمهوری 
اسلامی استراتژی 
واحدی جا نیفتاده 
است. دوم آن که 
کانون های و 
شوراهای تصمیم 
سازی مانند شورای 
عالی امنیت ملی، 
دیگر نهادهای 
تصمیم ساز در این 
باره به اتفاق نظر و 
همدلی و 
همصدایی نائل 
نشده اند و سوم آن 
که اثر تحولات 
سیاسی در 
فضاهای پیرامونی 
در تفاوت تصمیم 
سازی حکومت بارز 
است. این خود 
نشانگر درستی 
دلیل اول است
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غلامعلی رجایی تاکید کرد
مذاکره با آمریکا فقط با مجوز رهبری

 یکی از مهم ترین شــعارهای پزشکیان در ایام انتخابات، 
مذاکرات برای رفع تحریم ها بود. رئیس جمهوری بر این 
باور است که بدون مذاکرات نمی توان بسیاری از مشکلات 
اقتصادی و دیپلماسی کشور را حل کرد. پس از انتخابات 
آمریکا و روی کار آمدن دوباره دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
و دولتمــردان بازهــم تاکید بر حل و فصل مشــکلات و 
اختلافات از طریق دیپلماسی و مذاکرات دارند و همین 
امر نیز سبب شده که طی روزهای اخیر مخالفان دولت 

دست به کار شده و علیه این نگاه موضع گیری کنند.
در همیــن رابطــه نظر غلامعلی رجایی، فعال سیاســی 
اصلاح طلب پرسیدیم که مشروح آنرا در ادامه می خوانید؛

با روی کار آمدن دولت ترامپ این روزها در قالب گمانه 
زنی، پیش بینی و تحلیل بحث مذاکره بین ایران و آمریکا 
مطرح می شود، سیگنال های متفاوتی که رئیس جمهوری 
جدید آمریکا برای حل و فصل اختلافات با ایران فرستاده 
از یک ســو و عزم دولت پزشــکیان برای حرکت در مسیر 
حل تحریم ها احتمالاتی را مبنی براینکه دو کشور پای 
میز مذاکره مستقیم بنشینند را مطرح می کند. در کنار 
این موضوع »ترس از مذاکره و هشدار به دولت« در طیف 
منتقــدان دولت فعلی از تریبون های مختلف شــنیده 
می شــود. پیش شرط هایی که دو طرف پای میز مذاکره 
بنشینند و احتمالات درباره تحقق یا عدم تحقق از نگاه 
شما چیست و چه کسانی را پشت صحنه مخالف خوانی ها 

درباره مذاکره مستقیم تهران - واشنگتن می بینید؟
با توجه به عملکرد دولت آقای پزشــکیان در این ۴ ماه، 
ایشــان برخلاف آقای رئیســی که در پاسخ به مذاکره با 

آمریکا گفت خیر، خواهد گفت بله.
مذاکره در اختیار دولت است اما باید حاکمیت درباره آن 
اجازه بدهد. بنابراین به آقای پزشکیان پیشنهاد می کنم 
که همانطور که آقای روحانی چانه زنی کردند، ایشــان 
هم این کار را انجام داده و این اجازه را بگیرند. از مذاکره 
کــردن ضــرر نمی کنیم بلکه از مذاکره نداشــتن ضرر 

می کنیم.
ما که در مذاکره چیزی را از دســت نداده و نمی خواهیم 
امتیاز بدهیم، اما حرف مان را بدون واسطه می زنیم. قاعدتاً 
باید بدانیم که در یک مذاکره، فقط یک طرف برنده نیست 
و همین هم که حرف هایمان را بدون واســطه می زنیم 

یک قدم رو به جلو است.
نکته بعدی این است که ما تاکنون چند بار مذاکره انجام 
دادیم، مانند ماجرای طالبان در افغانستان، ماجرای عراق 
بعــد از صدام، ماجرای لبنان و مذاکرات برجام. الآن چرا 

نباید مذاکره کنیم؟
تندروها و افراطیون مخالف مذاکره هستند، نگاه آنان به 
منافع ملی سبک تر از کفه ایدئولوژی است. پیامبر )ص( 
هم در ماجرای صلح حدیبیه با دشمنان خود مذاکره کرد 
و امام حسین )ع( نیز قبل از وقایع روز عاشورا چندبار با 
عمر ســعد مذاکره کرد. بنابراین، اصل مذاکره یک کار 

عقلایی و پسندیده است.
اگر روزی قرار باشــد درباره رابطه مان با کشــورها به جز 
اسرائیل صحبت کنیم، چنین سطح ارتباط دائمی نیست 
و حتی امام هم گفته بود قرار نیست برای همیشه با آمریکا 
قهر باشــیم. ما باید موانع را برداریم. زمانی که آنان ما را 
به عنوان محور شــرارت معرفی کرده اما با کشــورمان 
صحبت می کنند، به معنی عقب نشینی آنان است. دولت 
ترامپ را دولت مذاکره می دانم و به قول آقای هاشــمی 

ما باید اعتدال خودمان را مطرح کنیم.
مصالح کشور اقتضا می کند که مذاکره انجام شده و باید 
موانع را از بین برد. به طور مثال، زمانی به دلیل کشــته 
شدن حجاج ما رابطه ایران و عربستان تیره و تار شد. امام 
در پیامــی تنــد گفته بود که اگــر از صدام بگذریم از آل 
ســعود نخواهیم گذشــت. بعد از 3 سال امام گفتند که 
نمی توانیم تا ابد ادامه دهیم و باید رابطه برقرار کنیم. امام 
از خون همه حجاج گذشت و ارتباط ما با عربستان برقرار 

شد.
یک ســردار ســپاه گفته بود که ما باید انتقام خون سردار 
سلیمانی را از ترامپ گرفته و او را بکشیم. این حرف اشتباه 
است. امام منع کرده نظامیان حرف های دیپلماسی بزنند. 
گاهی هم باید از منظر حقوقی و مجامع بین المللی دنبال 
خون شــهید ســلیمانی باشیم، بگوییم عراق او را دعوت 

کرده و در آنجا به شهادت رسیده است.
بنابراین، آقای پزشکیان باید همانطور که آقای روحانی 
اصرار کرد، ایشــان هم اصرار کند. الآن شــواهدی برای 
مذاکره با آمریکا مشاهده نمی کنیم مگر آنکه چانه زنی 
جــدی بوده و رهبری اجازه بدهند. اگر ما مذاکره نکنیم 
ترامپ بیشتر پشت اسرائیل خواهد بود اما در مذاکره ما 
می توانیم مطالبات خود را مطرح کرده و موارد اختلافی 

از 1۰ مورد به ۷ مورد برسد.

بازتاب

 عزل فرماندار انزلی که به خبرنگاران
 اهانت کرد

سید مهدی طباطبایی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی 
دفتر ریاســت جمهوری در پیامــی تاکید کرد که عزل 
فرمانداری که به خبرنگاران و اهالی رســانه اهانت کرده 
بود، اقدام به موقع و سنجیده ای بود که توسط استاندار 
گیلان انجام شد. قلم و اهل قلم عزت و حرمتی بی مانند 
دارند که همه مسئولان موظف به حفظ آن بوده و هستند. 
رعایت کرامت اهل فرهنگ و رسانه دستورالعمل مدیران 

دولت دکتر پزشکیان است.

سردار احمدعلی گودرزی در جلسه بررسی چالش های انسداد مرز 
ضمن گرامی داشت یاد و خاطره شهدای مظلوم مرزبانی و آرزوی 
ســلامتی و طول عمر با عزت برای مقام معظم رهبری به آخرین 
وضعیت امنیت مرزهای کشور و انسداد آن پرداخت و گفت: بحمدالله 
با تلاش شــبانه روزی، هوشــیاری، آمادگی، تسلط و اشراف کامل، 
تمامی مرزبانان با روحیه جهادی، انقلابی و ایثارگری از سرحدات 

نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران مرزبانی و دفاع می کنند.
وی با بیان اینکه امروز امنیت کامل در مرزهای جمهوری اسلامی 
ایران حکم فرماست، عنوان کرد: به واسطه تعامل مطلوبی که بین 

مرزنشینان و مرزبانان وجود دارد بحمدالله شاهد امنیت پایدار در 
مرزها هســتیم ضمن اینکه مرزبانان تحرکات معاندان و فتنه های 

دشمنان را به صورت کامل تحت رصد و اشراف خود دارند.
فرمانــده مرزبانی انتظامی همچنین در این جلســه به دو موضوع 
"هوشمندســازی" و "انســداد مرزها" نیز اشاره کرد و افزود: این دو 
موضوع مهم از جمله مواردی است که بایستی به آن ها اهتمام ویژه 
داشته باشیم و برای رسیدن به اهداف مدنظر در این حوزه با برنامه 

ریزی دقیق و اصولی پیش برویم.
سردار گودرزی در خصوص انسداد مرزهای شرقی کشور نیز اظهار 

کرد: مرزهای شرقی نیز از امنیت پایداری برخوردار است و با توجه 
به حساسیت این منطقه، توجه ویژه تری به مرزها و تقویت تجهیزات 

آن باید شود.
وی با تأکید بر مقوله انســداد مرز، تجهیز و هوشمندســازی مرزها 
گفت: این موضوع از اهمیت ویژه ای برخوردار است که نیاز است با 

شدت و جدیت بیشتری باید پیگیری و دنبال شود.
سردار گودرزی گفت: انسداد مرزها از تجاوزهای مرزی، ورود کالای 
قاچاق، مواد مخدر و ســایر جلوگیری می کند و در تأمین امنیت 

مرزها به مرزبانان کمک شایان دارد.

فرمانده مزبانی کشور: انسداد مرزها با جدیت پیگیری می شود

گروه بین الملل: با تصویب قطعنامه اخیر در شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی ایران وعده داد تا به 
نحو مقتضی و متناســب پاسخ این اقدام را بدهد و 
مجموعه ای از سانتریفیوژهای جدید و پیشرفته را 
راه اندازی کند. به نظر می رسد تأثیرگذارترین حوزه 
در ایــن بخــش افزایش ذخیره ســازی اورانیوم با 
ماشین های پیشرفته باشد. این اقدام نشان می دهد 
که ایران علاوه بر همکاری با آژانس و اســتقبال از 
رویکردهای تعاملی، روش های دیگری را نسبت به 
اقدامات مخرب و تنش زای غربی ها در برنامه دارد. 
تحــولات اخیر در حــوزه قطعنامه آژانس و دوران 

گــذار از بایدن به ترامپ در حالی صورت می گیرد 
که علی لاریجانی، مشــاور رهبر انقلاب از آمادگی 
ایران برای توافق هســته ای جدید با دولت ترامپ 
خبر داده اســت. وی تصریح کرد که دو طرف در 
موقعیــت جدید قرار دارند، اگر مســئولان جدید 
آمریکا می گویند در موضوع هســته ای ایران صرفاً 
با ســلاح هســته ای مخالف اند باید در ازای این امر 
شروط ایران را بپذیرند و امتیاز لازم من جمله جبران 
خســارات ایران و نظایر آن را قبول کنند تا توافق 
جدید به دست آید نه اینکه یک طرفه امریه صادر 

کنند نظیر تصمیم آنان در آژانس!
در مورد این تحولات گفتگویی کوتاه با یدالله کریمی 
پور اســتاد ژئوپلیتیک دانشگاه خوارزمی داشتیم. 
وی در خصوص قطعنامه آژانس و همچنین موضع 
تــازه ایران در خصوص توافق هســته ای جدید با 
آمریکا به خبرآنلاین، گفت: ده ها سال از استراتژی 
هسته ای جمهوری اسلامی پیموده شده است. چند 
دولــت و کابینــه آمده و رفته اند. هم چنین فضای 
خارجی مؤثر بر برنامه هسته ای ایران تغییر کرده 
است. ولی حکومت هنوز خالی از یک پاسخ قاطع 
اســت. به عبارت دیگر رویکرد جمهوری اسلامی 
دیاپازونی اســت. گاه به برجام روی آورده و زمانی 
دیگر برخی از تصمیم ســازان با وخیم تر شــرایط 
نظامی در فضای پیرامونی خواهان تغییر دکترین 
سیاســی مبتنی بر حرمت تســلیحات هسته ای 
شــده اند. ببینید جمهوری دموکراتیک کره )کره 
شمالی(  از همان آغاز تصمیم خود را گرفت و تولید 
تســلیحات هسته ای را با خطر پذیرش هر فشار و 
هر تهدید برگزید. پاکســتان و هند هم، البته در 
شــرایط متفاوت حقوقی )بین الملل( به باشــگاه 
هسته ای پیوستند. ولی اوکراین و چند کشور دیگر 

از خیر یا شر هسته ای شدن گذشتند. ولی جمهوری 
اسلامی طی دو سه دهه اخیر، یعنی از هنگام تمرکز 
بر فعالیت هسته ای و در دولت ها و با تغییر شرایط 
دچار ســندرم بندبازی شده و رویکرد رسمی اش 
پیاپی دگرگون می شود. همواره و بی تعطیلی، مثلًا 
همان گونه که در پرســش شــما دیده می شــود، 
صداهای مختلف و متفاوتی در این ارتباط شنیده 
می شود. صداهایی که بهترین دلیل بر گزاره مذکور 

است )متفاوت شدن پیاپی رویکرد(.
این کارشناس مسائل راهبردی در تشریح رویکرد 
هســته ای ایران افزود: نخست آن که معلوم است 
که هنوز در ارکان اصلی تصمیم ســازی جمهوری 
اسلامی استراتژی واحدی جا نیفتاده است. دوم آن 
که کانون های و شــوراهای تصمیم ســازی مانند 
شــورای عالی امنیت ملی، دیگر نهادهای تصمیم 

ساز در این باره به اتفاق نظر و همدلی و همصدایی 
نائل نشده اند و سوم آن که اثر تحولات سیاسی در 
فضاهای پیرامونی در تفاوت تصمیم سازی حکومت 
بارز است. این خود نشانگر درستی دلیل اول است.

کریمــی پور در ادامــه در خصوص احتمال فعال 
سازی مکانیسم ماشه از جانب کشورهای اروپایی، 
گفت: به گمانم آرایش اســتراتژیک ناتو، چشــم 
اندازهای درونی ایران، تحولات شگفت لبنان و به 
ویــژه انتقال قدرت به جمهوری خواهان و دونالد 
ترامپ، مانعی جدی در اســتمرار سخت تر شدن 
شرایط ایران است. این بدان معنی نخواهد بود که 
مکانیســم ماشــه دستکم از سوی محور آمریکا ـ 
اروپا به کلی کنار گذاشــته شــود، بلکه منظور آن 
است که به نظر می رسد در مجموع مواضع تهران 

نرم تر خواهد شد.

ابوالفضل خدائی
روزنامه نگار

 مواضع تهران؛ 
نرم تر یا تندتر 
می شود؟

بررسی رویکرد هسته ای ایران در 
گفتگو با یک کارشناس سیاسی:



رالی قیمت ها با روند صعودی نرخ ارز
نسخه نویسی اقتصاددانان لیبرال نزدیک به کارگزاران برای دولت پزشکیان

گروه اقتصادی: متغیر نرخ ارز و برابری ریال در برابر دلار، همواره 
متغیری مهم در سفره های گروه های فرودست اجتماعی به ویژه 
اقشــار حقوق بگیر )از جمله کارگران و بازنشستگان( بوده است. 
کارگران و بازنشستگان و بطورکلی گروه های فرودست اقتصادی 
معمولاً قدرت خرید و ارزش پول و ســپرده های اندک خود را با 
نوسانات بازار ارز سنجیده و به خاطر تجربه خود از گرانی کالاها 
با آن، معمولاً از هزینه های دلاری خود و حقوق ریالی شــان ابراز 
نارضایتی کردند. اما اظهارات اخیر رئیس کل بانک مرکزی و وزیر 
اقتصاد دولت چهاردهم درباره مســائل بازار ارز، گویای آن اســت 
که قرار اســت دوباره التهاباتی در این نرخ و در نتیجه ســفره آنان 

مشاهده شود.
چندی پیش عبدالناصر همتی )رئیس بانک مرکزی پیشــین و 
وزیــر اقتصــاد و دارایی فعلــی( در اظهارنظری که از آن بوی تک 
نرخی شدن ارز و حذف سایر ارزهای ارزان دولتی )از قبیل نیمایی 
و..( استشــمام می شــد، بیان کرد: سال گذشته به دلیل اختلاف 

ارز 1۷۰۰ همت رانت در اقتصاد ایران توزیع شد!
ایــن اظهارنظر درحالی مطرح می شــود کــه بنابر تجربه، هرگاه 
دولت ها موجبات تغییرات در نرخ ارز را فراهم می کنند، پیش از 
آن اظهاراتــی دربــاره رانت هایی که ارزهای با نرخ دولتی و ارزان 

قیمت برای برخی اقشار ایجاد کرده، مطرح می کنند.
در ماجــرای حــذف ارز ترجیحی ۴2۰۰ هزار تومانی که قرار بود 
مابه التفاوت آن در حوزه های دارو، مواد غذایی و... به دهک های 
پایین برگردد، شــاهد همیــن اظهارنظرهای مقامات اقتصادی 
درباره رانت گسترده ایجاد شده برای ثروتمندان از مسیر توزیع 

ارز دولتی در میان آنان بودیم.
طی هفته گذشــته محمدرضا فرزین )رئیس کل بانک مرکزی 
ایران( نیز در اظهارنظری ضمن طرح این ادعا که قیمت دلار در 
بازار واقعی نیســت و طرح این مضمون که با حذف ســامانه نیما 
قیمت ارز واقعی خواهد شد، از ایجاد »بازار ارز توافقی« در ایران 

به جای سامانه نیما سخن گفت.
وی گفته بود: »نرخ ارزی که در بازار غیررسمی شکل گرفته نرخ 
درستی نیست و به آن اعتقادی نداریم زیرا آن بازار، بازار نیست 
بلکه نابازار اســت. لذا با تشــکیل بازار توافقی به قیمت واقعی 
می رســیم…اینکه واردکننده در مقابل صادرکننده قرار گرفته 
اشتباه است؛ در حال حاضر این مشکل در صنعت فولاد حل شده 
به گونه ای که به آن اجازه داده شد به ازای ارز تأمین شده نیازهای 
ارزی خــود را رفــع کنند و مجدد بــه دنبال تأمین ارز نیفتد…
اصلاحــات ما تدریجی، آرام و بی ســر و صــدا خواهد بود چراکه 
معتقدیم نباید به اقتصاد ایران شوک وارد کرد چراکه وقتی شوک 
ایجاد شود دیگر نمی توان مشکلات جانبی که در نتیجه آن ایجاد 

می شود را درمان کرد.«
اینکــه فرزیــن از جایگزینی تعهد ارزی صادرکنندگان که در آن 
صادرکننده متعهد به بازگشت ارز حاصل از فروش کالا به کشور 
می شــد، ســخن می گوید و اینکه از حرکت تدریجی بازار سخن 
می گوید، حاکی از آن است سخنان او در اتاق بازرگانی ایران قرار 
است به نوعی به نفع کارفرمایان و درنتیجه رفته رفته به افزایش 
نرخ ارز منتهی شود. البته او می گوید تلاش او این است که رشد 

نرخ ارز زیاد نشده و شیب اجرای اصلاحات او زیاد نشود.

رفتن به چاه با طناب کارگزاران برای بار دوم؟! ��
احســان سلطانی )اقتصاددان و پژوهشــگر اقتصادی( پیرامون 
ماجرای سیاستگذاری نرخ ارز، بر این باور است که دولت پزشکیان 
نیز با همان طناب پوســیده ای که دولت حســن روحانی با آن به 
پایین رفت، به پایین می رود. او می گوید: نقشه جدید دولت تحت 
عناوین مختلف مثل بازار توافقی ارز و حذف سامانه نیما این است 
که قیمت ارز بالاتر رود و درآمد حاصل از آن موقتاً دولت را اداره 

کند. نتیجه آن هم تورم و گرانی است.
وی افزود: بانک مرکزی می گوید وقتی نرخ ارز بالا می رود، عملکرد 
طبیعی بازار است. پس از مدتی که فشارها و اعتراضات به بانک 
افزایش می یابد، می گویند نرخ واقعی نیست و درست می شود و 
چند پله کوچک عقب نشینی می شود، اما دوباره نرخ دلار مسیر 
خودش را می رود. دولت اصلی ترین توزیع کننده ارز در کشــور 
اســت و بهتــر بود صادقانــه از اول بگوید که قصد دارد نرخ ارز را 

گران کند.
این کارشــناس مسائل اقتصادی تاکید کرد: معمولاً دولت برای 
اینکه دومینوار و پشت سر هم بگوید که چرا نیازمند گران سازی 
همه چیز است، اول از مسیر نرخ ارز عمل می کند. مثلًا دولت بعد 
از بحث درباره رانت نرخ ارز در بازار، معمولاً از ناترازی ناشــی از 
رانت قیمت برق و آب و نان و نهایتاً بنزین و ســوخت هم ســخن 
می گوید و قیمت هرکدام که به تبعیت از گران شدن نرخ ارز بالا 
رفته را به اسم واقعی سازی قیمت گران می کند. تنها تفاوت این 
دولت این اســت که ادعا کرده این تغییرات را گام به گام انجام 

می دهد که این را نیز بعید می دانم.
ســلطانی تصریح کرد: مسابقه و رالی قیمت ها با شعار »رانت…
رانت« درحالی توســط دولت برگزار می شــود که هنوز مصوبه 
افزایش حقوق ناچیز 2۰ درصدی کارمندان و بازنشستگان اجرایی 
نشــده اســت. هنوز تصمیمی برای افزایش حقوق کارگر و سایر 
گروه های دریافت کننده حقوق ثابت گرفته نشــده که دولت در 
پارلمــان بخــش خصوصی که این ادعاها در آن خریدار بســیار 

بیشتری دارد، چنین ادعایی می کند.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: دولت چهاردهم هم برای بدســت 
آوردن نســخه فعالیت هــای اقتصادی به ســراغ نســخه های 
اقتصاددانان لیبرال نزدیک به حزب کارگزاران و سیاســتگذاران 
این حزب رفته و این همان طناب پوسیده ای است که دولت های 

قبلی هم با همان به چاه رفتند.
گران سازی ارز به زیان حقوق بگیران ثابت! ��

عبدالمجید شــیخی )اســتاد اقتصاد دانشگاه اهواز و کارشناس 
اقتصــاد کشــاورزی( نیز در این ارتباط اظهــار کرد: ما به عنوان 
اقتصاددان حامی مسیر دولت گذشته و حامی شهید رئیسی بر 
ایــن باور بودیم که نقطه ضعف دولت ســیزدهم همین موضوع 
مدیریت نظام پولی و ارزی کشور بوده و مدیریت آقای فرزین در 
رأس بانک مرکزی، چشم اسفندیار دولت شهید رئیسی بود. این 
مدیریــت بــود که اجازه نداد بســیاری از فعالیت های عمرانی و 
زیربنایــی و تلاش های جهادی برای مسکن ســازی و.. با برخی 

مشکلات مواجه شود.
وی افزود: از حاشیه بازار پولی عملًا آسیب جدی به کل متغیرهای 
اقتصادی وارد می شــد. فرض کنید مخزنی را با یک شــیر ورودی 

و با جهش بســیار بالا پر کنید ولی یک نفر چند ســوراخ در کف 
مخزن ایجاد کند و هرچه وارد آن شود، نشت کند. مثل مدیریت 
پولــی آقــای فرزین در حــوزه نظام پولی و نقدینگی مثال همان 
فردی اســت که کشــتی دولت سیزدهم را باوجود اراده و عزم آن 
برای سازندگی سوراخ کرد. نکته جالب این است که در این حوزه 
تنها ایشان دارای چنین رویکردی بود و ایشان از معدود مدیرانی 
بودند که در دولت بعدی هم به دلیل همین رویکرد باقی ماندند!

به گفته وی؛ بازار نیمایی قبلی در حوزه ارزی خود یک بازار توافقی 
بود. بازار نیمایی دوم که به نام مرکز تبادلات طلا و ارز توســط 

آقای فرزین تشکیل شد نیز یک بازار توافقی دروغین بود.
شیخی ادامه داد: بازار جدید ارز توافقی جدید هم یک بازار دروغین 
است و این درحالی است که آقای فرزین بازار ارز اصلی را در اتاق 
بازرگانی ایران »نابازار« خوانده اســت. این تشــکیل بازارهای 
حاشیه ای در انحصار بخش خصوصی به ویژه در حوزه ارز، بستن 
مالیات بر قدرت خرید فرودستان و کسانی است که حقوق ثابت 

دریافت می کنند.
این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: قدرت بازدارندگی و استقامت 
نظام در برابر تحریم ها دقیقاً با همین سیاست های ارزی تضعیف 
می شود و این نتیجه دومی است که بعد از کوچک شدن سفره های 
کارگــران و کارمندان حاصل می شــود. از قــوت مردم بریدن و 
اختصاص منابع متعلق به سپرده های مردم به طور غیرمستقیم 
برای تقویت واردات و صادرات، اقدامی است که درنهایت به نفع 
اقتصاد ملی هم تمام نمی شود. مسئله این است که حدود 3۰ تا 
۴۰ صــادر کننــده و وارد کننده بزرگ دولتی و بخش خصوصی 
هستند که از این اقدام سود می برند و در نهایت رانت آن به جیب 

بخش غیرمولد دوباره بازخواهد گشت.
وی افزود: افزایش نرخ ارز هیچ دلیلی به جز منافع همین بخش 
نامولد و عمل به نســخه های تاریخ گذشــته صندوق بین المللی 
پــول و بانــک جهانی که اتــاق بازرگانی از آن ها تبعیت می کند، 
نداشته و نخواهد داشت. هزاران میلیارد تومان مردم ضرر می کنند 
تا بخش بازرگانی کشور سود کند. در اینجاست که دولت پس از 
اجرای سیاســت ارزی و بازی با نرخ دلار بر ســر خود می زند که 
دیگر نمی تواند یارانه سوخت و نان و بنزین و برق و گاز را تأمین 
کند و دچار ناترازی شده است، اما این ناترازی در واقع یک ناترازی 

خودساخته است!
شــیخی گفت: ما در اینجا با بودجه انقباضی هم مواجه هســتیم. 
در سال گذشته سه میلیارد دلار کاهش بودجه عمومی داشتیم. 
در اینجا دولت با افزایش نرخ ارز، هزینه های خود را در میان مدت 
و بلندمدت افزایش می دهد. اولین بازنده سیاست ارزی لیبرالی، 
بعد از فرودستان از این سیاست، خود دولت و مجموعه های دولتی 
اســت که پــس از مدتی نتیجه آن را همــواره می بیند. افزایش 
هزینه هــای ارزی در دولــت بیش از کف جامعه اثر می گذارد زیرا 
تمــام کالاهــا و خدمات تحت تأثیر افزایش هزینه های ارزی قرار 

می گیرند.
به گفته این کارشــناس اقتصادی؛ دولت خود تعادلش را به هم 
می ریزد تا خوشــایند ســرمایه داران اتاق بازرگانی و برخی رانت 
بگیــران دولتــی را فراهــم کند. بــدون ثبــات اقتصادی هیچ 

سیاستگذاری ای موفق نمی شود!
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رفع موانع صادرات پنیر ایرانی به ژاپن به زودی

ایسنا: وزیر جهادکشاورزی در پاسخ به درخواست سفیر ژاپن 
در کشورمان مبنی بر تسهیل صادرات پنیر ایرانی به این کشور 
گفت: موانع موجود به زودی رفع خواهد شد و مردم ژاپن طعم 

مطلوب پنیر ایرانی را تجربه خواهند کرد.
غلامرضا نوری در دیدار تســوکادا تاماکی گفت: روابط عمیق 
ایران و ژاپن در مســائل زیســت محیطی به ویژه آب، زمینه 

مناسبی برای گسترش مراودات میان دو کشور است.
وی افــزود: مقاومــت دو ملت ایــران و ژاپن در برابر متجاوز از 
مهم ترین اشتراکات فرهنگی دو کشور است و ایستادگی در 
برابر شــداید جنگ و آبادانی میهن به دســت مردم در تاریخ 
معاصر، الگوی خوداتکایی و مقاومت را به نمایش گذاشــته 

است.
وزیر جهاد کشــاورزی انتقال دانش فنی پیشــرفته ژاپن در 
کشاورزی مبتنی بر استفاده حداکثری از منابع تولید محدود 
را از نکات بارز در مذاکرات دو کشــور برشــمرد و تصریح کرد: 
ایران آماده همکاری در بخش افزایش راندمان با اســتفاده از 

فناوری های نوین است.
وی خوداتکایی ایران در تولید غذا و توســعه کشــاورزی در 
بخش های مکانیزاسیون، خدمات فنی مهندسی، دامپزشکی 
و تولید دارو و واکســن دامی، زنجیره تولید مرغ و تخم مرغ، 
محصولات جالیزی، ســبزی و صیفی و تأمین امنیت غذایی 
۹۰ میلیون نفر با توجه به اقلیم سخت و تحریم های ظالمانه 

در حوزه غذا را قابل توجه دانست.
نوری خاطرنشان کرد: اقدامات عملی ژاپن در بهره وری برنج 
و آبیاری کشاورزی مورد نظر ما است و آماده تبادل کارشناس 

در این زمینه هستیم.
ســفیر ژاپن هم در این دیدار به وزیر جهادکشــاورزی گفت: 
همکاری ژاپن و ایران به دهه ها پیش به ویژه در پروژه جایکا 
برمی گردد و کشــورم در زمینه آب و خدمات فنی مهندســی 
آن همکاری موثری با جمهوری اسلامی ایران داشته و دارد.

تسوکادا تاماکی در ادامه، از سفرش به استان های شمال غرب 
کشــور و بازدیــد از دریاچــه ارومیه گفت و افــزود: در مورد 
کشــاورزی، مدیریت آب و احیــای دریاچه ارومیه، با حضور 
رئیس گروه پارلمانی ایران و ژاپن مباحث کلیدی مطرح شد.
ســفیر ژاپن با یادآوری فعالیت ۵۰ ســاله این کشور به واسطه 
پروژه جایکا با جمهوری اسلامی ایران چنین گفت: همکاری 
ژاپن و ایران گســترده و عمیق اســت؛ مشــارکت در استقرار 
سیســتم های آبیاری، پروژه تولید برنج و مدیریت جنگل در 
اســتان گلســتان و احیای دریاچه ارومیه با حضور فائو از این 
دســت موارد اســت که قابل تعمیم و گسترش به سایر موارد 

همکاری به ویژه در بخش های کشاورزی است.

رقم واقعی کسری بودجه اعلام شد

ایلنا: عبدالناصر همتی در فضای مجازی نوشت: گزارش اخیر 
دیوان محاســبات از تفریغ بودجه ســال های 1۴۰1 و 1۴۰2 
نشان می دهد که کسری بودجه در آن سال ها به ترتیب ۵۹۷ 
و ۴3۷ هزار میلیارد تومان و در مجموع دو سال، جمعاً 1, ۰3۴ 

هزار میلیارد تومان بوده است.
وی افزود، اگر کسری سنگین بجا مانده در بودجه سال جاری 
را هم به آن اضافه کنیم، دلیل اصلی چرایی تداوم تورم که در 
کنار تنش های منطقه از دلایل اصلی افزایش  نرخ ارز هستند، 

روشن می شود.
به گفته وزیر اقتصاد، دولت چهاردهم مصمم است که همراه 
با راهبرد کاهش تنش های سیاسی و خارجی، با پشتوانه اعتماد 
مــردم و بــه تدریج با انجام اصلاحات اساســی، ناترازی ها در 
بخش های مختلف را علاج، رانت ها را حذف و کسری بودجه 

را کاهش دهد.

جامعه عشایری به شکل هدفمند وارد 
سرشماری شود

مهر: سیاوش احمدی میرقائد، معاون توسعه مدیریت و منابع 
ســازمان امور عشــایر ایران در نشســت هماهنگی ناظران 
سرشماری بهره برداران عشایر با اشاره به سرشماری کشاورزی 
که از 12 آبان در سراسر کشور آغاز شده است، اظهار امیدواری 
کرد با ورود به موقع و قوی امور عشایر استان ها در سرشماری، 
معضل آمار عشــایر کوچنده کشــور که بخشی از عشایر از آن 

جامانده اند، برطرف شود.
وی با بیان این که سرشــماری پایه و اســاس برنامه ریزی و 
سیاستگذاری در کشور است، اظهار کرد: سرشماری کشاورزی 
فرصتی ارزشمند است تا جامعه عشایری را به صورت هدفمند 

وارد سرشماری کنیم.
معاون سازمان امور عشایر ایران ادامه داد: فعالیت های خوبی 
در بعضی از استان ها در خصوص سرشماری کشاورزی عشایر 
در حال انجام است اما بعضی از استان ها هنوز آن طور که باید 
به موضوع ورود پیدا نکرده اند از این رو از سوی سازمان کنترل 
و نظارت بر آن انجام می شود و این جلسه نیز برای هماهنگی 

در این زمینه برگزار شده است.
وی افزود: کار ویژه ســازمان در ســتاد و استان ها تا پایان این 
سرشــماری، رســیدگی به آمار عشایر اســت چراکه اگر این 
سرشــماری به خوبی انجام شــود حداقل تا پنج ســال آینده 

مشکلی در آمار جامعه عشایری نخواهیم داشت.
احمدی میرقائد با اشاره به این که آگاه سازی عشایر در خصوص 
سرشــماری بســیار مهم است، گفت: داشــتن ساختار ایلی، 
کوچنده بودن و اتکای معاش به دامداری سه مشخصه عشایر 
است و کسانی که یکی از این ویژگی ها را نداشته باشند، عشایر 

محسوب نمی شوند.
صمد محمدی سرپرست دفتر فناوری اطلاعات و ارتباطات 
و تحول اداری نیز در این نشست گزارشی از روند سرشماری 
و هماهنگی هایــی کــه با مرکز آمــار ایران در این خصوص 
صورت گرفته و نحوه نظارت بر سرشماری عشایر کوچنده 

ارائه داد.

بازتاب

در آبان ماه، همسان سازی برای بازنشستگان کشوری و تأمین 
اجتماعی به اجرا درآمد؛ بازنشستگان لشگری علیرغم وعده ها 
هنوز مشمول همسان سازی نشده اند. کشوری ها نیز در انتظار 
اصلاح متناسب ســازی هســتند این در حالیست که کارگران 
بازنشسته همچنان به نحوه اجرای متناسب سازی اعتراض دارند.

محســن زنگنه، نایب رئیس کمیســیون تلفیق بودجه مجلس 
شــورای اســلامی در این رابطه گفت: کمیته متناسب ســازی 
مجلــس مصــوب کرد که باید عین ماده 2۸ قانون برنامه هفتم 
توسعه اجرایی شود و دولت مکلف است در سال اول ۴۰ درصد 
و در دو ســال بعد 3۰ درصد متناسب ســازی را اجرایی کند به 

گونه ای که در پایان ســال ســوم، دریافتی بازنشسته ۹۰ درصد 
حقوق شاغل همتراز به علاوه فوق العاده های مشمول کسورات 

باشد.
او افزود: سؤال اینجاست که الان ۸ ماه از سال گذشته و دولت 
هنــوز بــه تعهد خود کامل عمل نکرده، چه باید کرد؟ ما توافق 
کردیم که از برج ۹ یعنی آذرماه، ۴۰ درصد متناسب سازی برای 
همه بازنشســتگان کشــور اجرا شود؛ برج ۹.1۰، 11 و 12 همه 
بازنشستگان )منظور کشوری ها و لشگری هاست( این ۴۰ درصد 

را دریافت کنند؛ سال بعد هم 3۰ درصد اعمال شود.
زنگنه در ارتباط با کمبود بودجه گفت: دولت می گوید بودجه 

برای اجرای متناسب سازی بازنشستگان کشوری به اندازه کافی 
اختصاص نیافته و 2۵ همت کســری بودجه وجود دارد؛ ما در 
مجلس گفتیم احکام بازنشســتگان را از اول فرودرین 1۴۰3 
بزنید؛ مبالغی که مربوط به ماه های اول سال است، طبق توافق 
ســازمان برنامه و بودجه جزو طلب بازنشســتگان باشد که باید 

در بودجه 1۴۰۴ این طلب نیز دیده شود و تأمین گردد.
در همین حال عســگر فریاد، نماینده بازنشســتگان کشوری و 
عضو کمیته پیگیری اصلاح احکام گفت: جداول متناسب سازی 
جدید حقوق بازنشستگان نهایی شده و در انتظار تصویب هیات 

وزیران است.

میزان افزایش حقوق بازنشستگان تعیین شد

در پایان آبان 
ماه اما این 

شاخص دو 
میلیون و 2۵۷ 

هزار واحد 
اعلام شده 

است که نشان 
از رشدی در 

محدوده 
هشت درصد 

دارد. 
معامله گران و 

ناظران روزهای 
بهتری را برای 

بورس 
پیش بینی 

می کنند

 

گروه اقتصــادی: بازارهای ایران در دومین ماه پاییز 
شــاهد درجا زدن و حتی عقبگرد بودند. معادلات 
بازارهای ایران مانند سایر بازارهای جهان در این ماه 
تحــت تأثیــر انتخاب دونالــد ترامپ بــه عنوان 
رییس جمهوری امریکا بر هم ریخت و همین مساله 
سبب شد قیمت طلا در بازارهای جهانی عقب نشینی 
محسوســی را تجربه کند. این اتفاق زمینه را برای 
عقبگرد بهای طلا در بازارهای ایران موجب شــد و 
در نتیجه ســرمایه گذاران بازاری چون طلا در این 

ماه زیان دیدند.
بهای دلار در بازار اما باز هم تحت تاثیر انتخاب ترامپ 
و تقویت ارزش دلار در بازارهای جهانی با رشد مواجه 

بود.
سکه چقدر تغییر کرد؟ ��

قیمت سکه امامی در اولین روز از آبان ماه از مرز ۵۵ 
میلیون تومان گذشته بود و با نزدیکی به کانال ۵۶ 
میلیون تومان در حال تجربه رکوردشکنی تازه بود. 
تحولات بازارهای جهانی طلا اما سبب شد بهای هر 
قطعه ســکه تمام بهار آزادی در آخرین روز آبان و 
اولیــن روز آذرماه به ۵2 میلیون و ۸1۵ هزار تومان 

برسد. به این ترتیب عقب نشینی سه میلیون تومانی 
در بازار سکه تمام بهار آزادی طرح امامی سه میلیون 
تومانی به ســرمایه گذاران حاضر در این بازار زیان 

وارد کرد.
 البته این قطعه از ســکه هر چند در این محدوده 
قیمتی فروخته می شــود اما باید در نظر داشت که 
حبابی بالاتر از هشت میلیون تومان را دارد و خریدار 
هشــت میلیون تومان بیشــتز آر ارزش واقعی برای 

خرید آن هزینه می کند.
 قیمت سکه تمام بهار طرح قدیم نیز در اولین روز 
آبــان مــاه ۴۹ میلیون تومان بود و در آخرین روز از 
این ماه نیز تنها رشدی نزدیک به 23۵ هزار تومان 
را تجربه کرد. به این ترتیب این قطعه از سکه تغیر 
چندانی را شــاهد نبود. سرمایه گذاران در بازار نیم 
سکه و ربع سکه نیز در محدوده سه میلیون تومان 

در هر قطعه زیان دیدند.
قیمت نیم ســکه در ابتدای ماه 2۹ میلیون و ۶۶۰ 
هــزار تومــان و در پایان ماه 2۶ میلیون و ۶۶۰ هزار 
تومان بود. ربع ســکه که در ابتدای آبان به نرخ 1۹ 
میلیون و 3۴۰ هزار تومان فروخته می شد در پایان 
آبان به قیمت 1۶ میلیون و ۵۹۰ هزار تومان در بازار 

فروش رفت.
تغییر قیمت ســکه گرمی نیــز حدود یک میلیون 
تومان کاهش بود. این قطعه از سکه در ابتدای آبان 
۸ میلیون و ۸2۰ هزار تومان فروخته شد و در پایان 
آبان قیمت فروشان به ۷ میلیون و ۸2۰ هزار تومان 

رسید.
طلا در بازار چه تغییری کرد؟ ��

سرمایه گذاران بازار طلا نیز در دومین ماه آبان زیان 
دیدند اما حجم زیان آنها با زیانی که سرمایه گذاران 

بازار سکه تجربه کردند قابل قیاس نبود.
قیمــت هــر گرم طلا بر اثــر اتفاقات پیش گفته در 
انتخابات امریکا در ابتدای آبان ماه دستخوش کاهش 
شد اما در نهایت پس از افت و فرود فراوان، این بازار 
با سود به فعالیت خود در دومین ماه پاییز پایان داد. 
در ابتــدای آبــان قیمت هر گرم طلا چهار میلیون و 
32۴ هــزار تومــان بود که در آخرین روز پاییز به ۴ 

میلیون و ۴۹3 هزار تومان رسید.
بورس بالا رفت ��

بــورس ایــران از مرداد ماه ســال 13۹۹ تا امروز در 
وضعیتی فوق العاده و خاص به ســر می برد. در این 
دورهٔ طولانی ســرمایه گذاران بورس نتوانســته اند 
سودی حتی همپای تورم از این بازار برداشت کنند 
و غالبــاً با زیان دهی یا عقبگردهای طولانی مواجه 
شــده اند. برنامه های حمایتــی دولت از بورس نیز 
نتوانســته پیشــانی اقتصاد را با آرامش روبرو کند. 
شــاخص بورس آبان ماه را قرمز پوش آغاز کرد. در 
اولین روز آبان شاخص بورس با عقبگرد 13 هزار و 
3۶۹ واحدی به یک میلیون و ۹۹3 هزار ۸۸۹ واحد 

رسید.
در پایان آبان ماه اما این شاخص دو میلیون و 2۵۷ 
هزار واحد اعلام شــده اســت که نشان از رشدی در 
محدوده هشــت درصد دارد. معامله گران و ناظران 
روزهای بهتری را برای بورس پیش بینی می کنند.

دلار رشد کرد ��
قیمت دلار در آبان ماه سال جاری با رشد روبرو شد. 
رشدی که البته به تغییر کانال این ارز در بازار ایران 

منجر شد.

قیمت دلار در ابتدای آبان ماه ســال جاری ۶۴ هزار 
و ۸۸۵ تومان بود اما در آخرین روز آبان قیمت این 
ارز با پله اول کانال هفتم رسید. رشد ارزش دلار در 
بازارهای جهانی عامل مهم رشد قیمت دلار در بازار 
داخلی بوده اســت. فرارســیدن موعد تسویه های 
بین المللی نیز البته در این رشد قیمت در بازار ایران 
بی تأثیر نیســت. در عین حال بررســی بودجه نیز 

سیگنال افزایشی را به بازار مخابره کرده است.
بازار جدید برای سرمایه گذاران خرد ��

هر چه هست در شرایط فعلی یک گزینه به بازارهای 
ســرمایه گذاری ســنتی در ایران اضافه شده است. 
گزینه ای که پیش از این در معادلات سرمایه گذاران 
خرد حضور نداشــت. ســود ســپرده های بانکی با 
نرخ هایی در محدوده بیســت تا بیســت و دو درصد 
بیش از هر بازاری برای سرمایه گذاران خرد در شرایط 
فعلی جذاب اســت چرا که هر چند ســود حاصل از 
سپرده گذاری عقب تر از تورم است اما جلوتر از سود 

حاصل از سایر بازارها قرار دارد.
برخی معتقدند یکی از دلایل رشــد اندک بورس و 
عقب ماندگیان به نحوه سیاستگذاری کنونی دربازار 

پولی نیز بازمی گردد.

زهرا علی اکبری
روزنامه نگار

 زیـانِ
 سکـه بازان

 خریداران سکه نقره داغ
 شدند



 تأیید ۵۴۶۱ داوطلب رد شده در گزینش
 برای معلمی

تســنیم: مدیــرکل گزینش وزارت آموزش و پــرورش از تأیید ۵۴۶1 
داوطلب آزمون استخدام آموزش و پرورش و دانشجومعلمان دانشگاه 

فرهنگیان که در گزینش رد شده بودند، در بررسی مجدد خبر داد.
رضا روســتایی درباره وضعیت بررسی پرونده های رد شده در گزینش 
آزمون اســتخدامی ســال های 1۴۰2 و 1۴۰3 گفت: ما بر اساس قانون 
گزینــش و آیین نامه هــای هیئت عالی گزینش عمل می کنیم. برخی 
داوطلبان آزمون استخدام آموزگار و دبیر )کد 1۹( و داوطلبان دانشگاه 
فرهنگیان )کد ۵( که اعتراض خود را به نتیجه گزینش ثبت کرده اند، 

برای بررسی مجدد در دستور کار قرار دارند.
روســتایی با اشــاره به فرآیند اعتراض گفت: افراد رد شده در گزینش، 
دو مرحله فرصت اعتراض دارند. در صورت عدم تأیید در این دو مرحله، 
می توانند به دیوان عدالت اداری شکایت کنند. دیوان پس از بررسی، 

برخی پرونده ها را برای بازنگری به آموزش و پرورش باز می گرداند.
وی بیان کرد: طبق ماده 1۴ قانون گزینش، افرادی که واجد شــرایط 
عمومی یا انتخاب اصلح تشخیص داده نشوند، می توانند اعتراض کتبی 
خود را تا دو ماه پس از دریافت حکم به مرجع تجدیدنظر ارائه دهند. 
اگر در این مهلت اعتراضی صورت نگیرد، رأی صادره قطعی و لازم الاجرا 
خواهد بود.وی افزود: برای کاهش خطای انســانی در فرآیند گزینش، 
بررسی ها در سه مرحله انجام می شود؛ که پنج نفر به پرونده ها رسیدگی 
می کنند که در مجموع 11 نفر در این روند مشــارکت دارند.روســتایی 
بیــان کــرد: در یک ماه اخیر، ۴۶۰۰ پرونده اعتراض به گزینش ســال 
1۴۰3 بررســی شــده اســت. از این تعداد: 11۹۹ نفر برای آموزگاری، 
12۷1 نفر برای دبیری، 1۹33 نفر برای دانشگاه فرهنگیان تأیید شدند.

روســتایی با اشــاره به معیارهای گزینش گفت: رد شــدن در گزینش 
دلایل مختلفی دارد که همگی بر اســاس قانون و معیارهای خاص و 
عمومی انتخاب اصلح است. ممکن است فردی به دلیل کسب نکردن 
امتیاز انتخاب اصلح رد شود.)معیارهای انتخاب اصلح شامل این موارد 
است: موضع گیری نسبت به ولایت فقیه. میزان تقید به رعایت پوشش 
اسلامی. شرکت در نماز جماعت، نماز جمعه، راهپیمایی ها و انتخابات. 
فعالیت در بسیج و نهادهای انقلاب. داشتن دوستان مناسب. فعالیت های 

مذهبی.(

بهره برداری غیراصولی از معادن عامل فرونشست 
در استان قم

تسنیم: استاندار قم گفت: فرونشست زمین به واسطه اقدامات غیراصولی 
در بهره برداری از معادن در برخی نقاط استان ایجاد شده است.

اکبر بهنام جو، با اعلام آمادگی اســتان در همکاری با ســازمان ملی در 
عرصه توسعه معادن تصریح کرد: بهره برداری از معادن باید با توجه به 
محدودیت های اســتان و با لحاظ کردن پیوســت های اجتماعی و نیز 

مسائل زیست محیطی صورت گیرد.
 وی استفاده از ظرفیت های موجود در استان در منابع معدنی را مورد 
توجه قرار داد و گفت: خواست استان استقرار صنایع بالا دستی در قم 
با هدف پیشگیری از خام فروشی است تا بیشترین منافع و ارزش افزوده 

از معدن حاصل شود.
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جامعه

رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران:
مسئولان پاسخ دهند؛ خانوار ۵ نفره با سرپرست زن 

چگونه با ۳ میلیون گذران زندگی کند؟!
گروه اجتماعی: حسن موسوی چلک، رئیس انجمن مددکاری اجتماعی 
ایران در گفتگو با ایلنا در تشریح وضعیت زنان سرپرست خانوار در کشور، 
گفت: بر اساس آخرین آمار سرشماری نفوس و مسکن در سال ۹۵، بیش 
از 3 میلیون و ۶۰ هزار زن سرپرست خانوار وجود دارد و بر اساس آمارهایی 
که برخی سازمان های مرتبط اعلام کردند، بیش از 3 و نیم میلیون نفر 
و حتی بر اساس گفته های مسئولان تا ۴ میلیون نفر زن سرپرست خانوار 
وجود دارد.این مددکار اجتماعی اظهار کرد: بنا به دلایل مختلفی از جمله 
فوت همسر، طلاق، متارکه، ازکارافتادگی و زندانی طویل المدت شوهران 
این زنان سرپرســت خانور می شــوند که موجب می شود، آن ها به سمت 
سازمان های حمایتی و اجتماعی بروند؛ البته همه این زنان تحت پوشش 
نیستند و الزاماً نیاز به حمایت های مالی مستمر ندارند. سازمان بهزیستی 

کمتــر از 1۰۰ هــزار نفــر و کمیته امداد بیش از 2 میلیون نفر از این گونه 
خانوارها را تحت پوشــش دارند.وی با بیان اینکه بخشــی از راهکارهای 
توانمندســازی زنان سرپرست خانوار به سیاستگذاران مربوط می شود، 
گفت: از نظر من اجرای نظام چند لایه تأمین اجتماعی مهمترین راهکاری 
است که می تواند به آن ها کمک کند تا این زنان به موقع شناسایی شوند 
و با توجه به نیازها و مشکلاتشــان، حمایت های لازم را به موقع دریافت 
کنند.ایــن مــددکار اجتماعی تاکید کرد: در حقیقت مهمترین راه برای 
توانمندســازی زنان بی سرپرســت این است که به سمت نظام چند لایه 
تأمین اجتماعی این زنان گام برداریم. لذا اولین بخش این است تا اسناد 
و قوانین موجود را اجرایی کنیم. تدابیر دیگری که می توان برای این زنان 
انجام داد، فراگیری مهارتهای مختلف، تأمین نیازهای اساســی آنها با 
کمک دولت، خیرین و ســازمان های غیردولتی اســت.وی راهکار دیگر 
برای توانمندسازی این زنان را موضوع پیشگیری از طلاق بعد از ازدواج 
برشــمرد و گفت: زنان سرپرســت خانوار قبل از ازدواج باید آموزش های 
لازم را فرا بگیرند تا گرفتار طلاق نشــوند.او حمایت های روانشــناختی از 

زنان سرپرست خانوار را راهکار دیگر برای توانمندسازی این زنان عنوان 
کرد و افزود: زمانی که افراد به کمیته امداد و بهزیستی مراجعه می کنند، 
ارزیابی جســمی، روانی و اجتماعی می شــوند و متناسب با این ارزیابی 
برای شــان برنامه ریزی می شــود. چنان که زنان یا اعضای خانواده آن ها 
نیاز به خدمات روانشــناختی داشــته باشد، سازمان های کمیته امداد و 
بهزیستی خدمات مشاوره به آنها ارائه می دهند و این قشر از زنان سرپرست 
خانوار می توانند از این ظرفیت ها استفاده کنند. وی در پایان تاکید کرد: 
دولت موظف است خدمات حمایتی را به زنان سرپرست خانوار ارائه دهد 
و نیازهای اولیه این زنان را تأمین کند و به ســمت توانمندســازی آن ها 
گام بردارد و زمینه و بســتر را برای این قشــر از زنان فراهم کند. قوانین 
باید به گونه ای اجرا شوند، که این گروه از افراد دغدغه ای نداشته باشند، 
اما متاسفانه سؤال این است که در این شرایط اقتصادی، کدام زن با یک 
میلیــون تومــان یا خانواده ۵ نفری بــا 3 میلیون تومان می تواند گذران 
زندگی کند؟ در هر جامعه ای که فقر نهادینه شود، تبعات خاص خود را 

در خانواده ها دارد.

گروه اجتماعی: تصور تعیین سرنوشت شغلی و تحصیلی 
یک دانش آموز در چند ساعت کنکور، به خودی خود 
موضوعی اضطراب آور است، اما آن چه این اضطراب را 
به مراتب افزایش می دهد تغییر مداوم قواعد اســت. 
به طوری که کنکوری ها اغلب تا هنگام برگزاری آزمون 
نیز باید نگران تغییر قواعد مربوط به آن و مشغول رصد 

لحظه ای اخبار باشند.
یکــی از مواردی که اخیراً توجه کنکوری ها را به خود 
معطوف کرده، تأثیر معدل دبیرســتان دانش آموز بر 
قبولی دانشگاه است. در مصوبه »سیاست ها و ضوابط 
ســاماندهی ســنجش و پذیرش متقاضیان ورود به 
آموزش عالی« شورای عالی انقلاب فرهنگی قید شده 
است که سهم نمره کل سابقه تحصیلی برای پذیرش 
در ســال تحصیلی 1۴۰1 با توجه به سابقه تحصیلی 
موجــود و مرتبــط، ۴۰ درصد بــا تأثیر مثبت و برای 
پذیرش از ســال تحصیلی 1۴۰2 و بعد از آن، ســهم 
نمره کل سابقه تحصیلی، با توجه به سابقه تحصیلی 
موجود و مرتبط، ۶۰ درصد با تأثیر قطعی در نمره کل 

نهایــی و مابقی ۴۰ درصد ســهم آزمون اختصاصی 
خواهد بود.

افزایــش تأثیــر معدل امتحانات نهایــی در پذیرش 
دانشگاه به میزان ۶۰ درصد و آن هم به صورت قطعی، 
اعتراض داوطلبان را در پی داشته است. ضمن این که 
کارشناســان معتقدنــد این مصوبه نــه تنها موفق به 
کمرنگ کردن مافیای کنکور نشــده، بلکه به مافیای 
امتحان نهایی نیز میدان داده و از سوی دیگر اضطراب 
و فشار امتحان نهایی را نیز به اضطراب و فشار کنکور 

مضاعف کرده است.
افزایش دل مشــغولی و اضطــراب داوطلبان  ��

کنکور
یک فارغ التحصیل کنکوری از استان مرکزی به ایلنا، 
گفت: گفته می شود که هدف شورا از این مصوبه کاهش 
اســترس بوده اســت؛ درحالی که وقتی این حجم از 
مطالب و امتحانات اضافه شود، دل مشغولی و اضطراب 
داوطلبان افزایش می یابد و عکس آنچه مد نظر شورا 

بوده اتفاق می افتد.«
او ادامه داد: »سؤالات امتحان نهایی سال پیش به شدت 
ســخت بود و امســال اکثریت ناگزیر از ترمیم معدل 
هســتند؛ به خصوص ما پشــت کنکوری هــا باید به 
فکرترمیم معدل باشیم. چون اگر معدل خوبی داشتیم، 
سال گذشــته به دانشگاه می رفتیم. هرچند احتمالاً 
داوطلبان محصل امسال نیز نیاز به ترمیم معدل پایه 
یازدهم خود داشته باشند، آنچه اجازه نداد من در سال 
گذشته نتیجه خوبی از کنکور بگیرم، اضطراب، حجم 

مطالب و امتحانات بود.«
مشکل برخی دانش آموزان در تأمین هزینه ۷0  ��

هزار تومانی برای ترمیم هر درس
هرچند ترمیم معدل را می توان به عنوان راه حلی برای 
ایــن مشــکل در نظــر گرفــت، اما هزینــه ۷۰ هزار 
تومانی ترمیــم هر درس -که برای 12 درس یک پایه 
در مجموع به ۸۴۰ هزار تومان می رســد- خود برای 

تعدادی از دانش آموزان مشکل ساز است.

کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس پیشنهاد  ��
تغییر مصوبه را مطرح کرد

بنا بر آن چه احسان عظیمی راد، سخنگوی کمیسیون 
آمــوزش و تحقیقــات مجلــس به ایلنــا گفته، این 
کمیسیون، پیشنهاد اصلاح مصوبه مذکور را به شورای 
عالی انقلاب فرهنگی داده است، اما زمان این اصلاح 
برای کنکور 1۴۰۴ گذشــته و تنها می توان به اصلاح 
آن برای کنکور 1۴۰۵ امید داشــت؛ مگر اینکه خود 
شورا مصوبه جدیدی در اصلاح مصوبه قبل خود داشته 
باشد.در این میان، دانش آموزان کنکوری تقاضا دارند 
کــه لااقل تأثیر معــدل یازدهم در پذیرش داوطلبان 

کنکور 1۴۰۴ به دانشگاه لغو گردد.
تمام آن چه دانش آموزان درگیر آن هستند به  ��

مصوبه شورا برنمی گردد
ســید جلال موســوی، معاون نظارت و راهبری ستاد 
تعلیم و تربیت شورای عالی انقلاب فرهنگی در گفتگو 
با ایلنا اعلام کرد که این شورا در حال جمع آوری نظرات 
دستگاه ها است؛ به گفته او، تاکنون کمیسیون آموزش 
و تحقیقات و مرکز پژوهش های مجلس نظرات خود 

را به شورا تقدیم کرده اند، اما از بعضی دستگاه ها هنوز 
نظری دریافت نشده است. پس از دریافت تمام نظرات 
و انجــام بحث هــای کارشناســی، در صحن شــورا 
تصمیم گیری خواهد شــد. این تصمیم نیز به عهده 
کارشناسان شورا نیست، بلکه در نهایت رئیس جمهور 
و وزرا که اعضاء شــورا را تشکیل می دهند رأی نهایی 

را صادر خواهند کرد.
او همچنیــن تذکــر داد: تمام آن چه که دانش آموزان 
درگیر آن هســتند به مصوبه شورای انقلاب فرهنگی 
برنمی گردد؛ بلکه بخشــی از آن به آموزش و پرورش 
مربوط اســت. شــورا دخالتی در اینکه از هر پایه چه 
تعداد درس در نظر گرفته شــود یا این چه زمانی به 
دانش آموزان اعلام گردد، ندارد و تنها سیاســتگذاری 

کلان برعهده شورا است.
به گفته وی، از آن جا که تصمیمات در شورا به صورت 
گروهی اخذ می شــود، دبیر شورا به تنهایی نمی تواند 
نظر خود را اعلام کند، اما آقای خســروپناه شــخصاً 
علاقه مند است که تصمیم گیری در مورد این موضوع 

هرچه زودتر انجام شود.

 مصوبه
 استرس زا برای 
کنکوری ها

رئیس جمهور در نهایت چه رأیی 
خواهد داد؟

گران شــدن خودرو عبارتی غلط است تولید در سرکوب کردن قیمت خودرو
کارخانــه بــا زیان اتفاق می افتد و نرخ خودرو با 
قیمت تعیین شده در بازار متفاوت است. بحث 
بر ســر قیمت بازار نیســت؛ ولی اگر وضع تولید 

درست شود، قیمت بازار هم کاهش می یابد.
 صنعت خودرو در حال سرکوب شــدن اســت 
قیمت تمام شــده خودروســازی ها 1۰ تومان 
اســت؛ ولی ما اصرار داریــم محصول نهایی ۵ 
تومــان به فروش برســد و دلیل این کار را هم 

نمی دانم!
 بســیاری مقامات فشار می آورند که راهکار ما 
تولید اســت؛ ولی عده ای درست با تولید تقابل 
دارنــد. بحث کنونی هم تقابل با تولید اســت. 
قیمت خودرو را پایین نگه داشته بودند و هنوز 
هم فقط اندکی این رقم را بالا آوردند که به نظر 

ما کاچی به از هیچی است.
 قیمت در بازار تعیین می شود و نرخ خودرو از 
سوی نهادی تعیین نمی شود، همه اقلام گران 

شــده ولی قیمت خودرو طی دو سال تغییری 
نداشته است.

 اگــر قیمــت خــودرو در بازار افزایــش یابد، 
قابل بحث اســت؛ ولی هــم اینک یک رانت به 
وجود آمده که مســاوی با ۵۰۰ همت اســت و 
شامل اختلاف قیمت کارخانه و بازار است. اکثر 
کســانی که برای خرید خودرو صف می کشند، 
به واقع به محصول نیاز ندارند و صرفاً می خواهند 
خودرویی را خریداری کرده و در بازار بفروشند.

محمدرضا نجفی منش
رئیس انجمن قطعه سازان

ت
ش

ددا
یا

هوش مصنوعی به کمک حل اختلافات ملکی می آید

نماینده مجلس دوازدهم گفت: بر اساس قانون الزام به ثبت رسمی معاملات 
غیرمنقول، معاملات به سمت الکترونیک شدن و هوش مصنوعی رفته است.
نماینده مجلس گفت: »با وجود قراردادهای استاندارد، در معاملات ملکی 
اعم از خرید و فروش یا اجاره، در صورت بروز اختلاف، دیگر نیازی به دادگاه 

رفتن نیست. توسط هوش مصنوعی سامانه، به آن رسیدگی می شود و در 
سامانه قرار می گیرد. مردم در طول شبانه روز و یا روزهای تعطیل، معاملات 
خود را با تلفن همراه و به راحتی انجام می دهند. این یک کار ابتکاری، بسیار 
بزرگ و فوق العاده مهم است.« یکی از الزامات اجرای صحیح قانون قانون 
الزام به ثبت معاملات اموال غیرمنقول وجود قراردادهای اســتاندارد است 
که در آیین نامه های مربوطه درباره آن پیش بینی هایی شده است اما کمتر 

کســی درباره ضــرورت و اهمیت این قرادادها اطلاعــی دارد.قراردادهای 
استاندارد به معاملات نظم و نسق می دهد چرا که مشخصاً سبک معامله را 
تعیین می کند که اموال غیرمنقول، معامله اش به به چه صورتی انجام شود. 
مطمئناً میزان ابطال این گونه دعاوی راجع به اموال غیرمنقول، اختلافات 
احتمالی پیرامون این موضوع را بسیار بسیار پائین می آورد. بنابراین جرائم 

و کلاهبرداری به میزان زیادی کاهش می یابد.
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 ۱۰۸ نماینده به رئیس جمهور برای ابلاغ وام
 ۸۰۰ میلیونی ساخت نامه دادند

نماینده شهرضا و دهاقان در مجلس گفت: تصمیم شورای عالی مسکن برای 
افزایش مبلغ وام به ۸۰۰ میلیون تومان، تصمیمی منطقی و ضروری اســت. 
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با اشاره به نامه 1۰۸ نماینده 
مجلس به رئیس جمهور برای ابلاغ وام ساخت مسکن ۸۰۰ میلیونی، از ضرورت 
افزایش این تسهیلات برای تکمیل پروژه های نیمه تمام سخن گفت. حبیب 
قاسمی، نماینده شهرضا و دهاقان در مجلس شورای اسلامی و عضو کمیسیون 
عمران با اشاره به نامه ای که توسط 1۰۸ نماینده مجلس خطاب به رئیس جمهور 
برای ابلاغ وام ۸۰۰ میلیونی مســکن ارســال شــده است، گفت: »موضوع این 
نامه، درخواست افزایش مبلغ تسهیلات ساخت ساخت مسکن شهری است 
که پس از نشســت های متعددی که با وزیر اقتصاد و وزیر راه و شهرســازی 
داشــتیم، ضرورت آن بیش از پیش مشــخص شد. متأسفانه بانک ها همچنان 
مقاومت زیادی در پرداخت این تســهیلات نشــان می دهند، و این مانع جدی 

در اجرای تعهدات دولت در حوزه مسکن شده است.«

زمین های خالی تحت تملک وزارت راه و شهرسازی
 ۱۷۶ برابر پاریس!

مســاحت زمین های تحت تملک ســازمان ملی زمین و مســکن، چند برابر 
مســاحت شهرهای دنیاســت؟ نگاهی به صورت مالی حسابرسی شده سال 
1۴۰2 سازمان ملی زمین و مسکن نشان داد، یک میلیون و ۸1۴ هزار هکتار 
زمین ملی و موات در محدوده و حریم شهرها، در تملک این سازمان وابسته 
به وزارت راه وشهرسازی قرار دارد. مقایسه ای بین مساحت زمین های خالی 
تحت تملک وزارت راه و شهرسازی با شهرهای دنیا نشان می دهد یک میلیون 
و ۸1۴ هزار هکتار زمین، معادل ۵/۴ برابر مساحت دبی، 11 برابر مساحت 

لندن، ۹/2۹ برابر مساحت شهر تهران و 1۷۶ برابر مساحت پاریس است!

این سرمایه گذاران تا ۱۰ سال معاف از مالیات هستند

 مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران با دعوت از سرمایه گذاران برای ایجاد 
طرح های احداثی در محدوده های مصوب بازآفرینی شــهری گفت: سرمایه 
گذاران در این بافت ها تا 1۰ سال مشمول معافیت مالیاتی هستند.حسین 
جنتی مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران ضمن تصریح اینکه معافیت های 
برنامه هفتم توســعه، فرصتی طلایی برای مردم محلات و ســرمایه گذاران 
جهت طرح های احداثی صنایع، محلی، گردشــگری، فرهنگی، آموزشــی و 
ورزشی است، گفت: مطابق بند پ ماده ۵2 قانون برنامه هفتم سرمایه گذاران 

در بافت ها مشمول معافیت مالیاتی تا 1۰ سال هستند.

بازتاب

 به نظر می رسد 
که دولت 
محترم و البته 
نهادها و 
سازمان های 
مربوطه باید 
اقدامات 
مقتضی را در 
دستورکار قرار 
دهند تا 
آسیب های 
ناشی از 
افزایش 
احتمالی نرخ 
سوخت 
هواپیما برای 
مسافران و 
عامه مردم تا 
جای ممکن 
کاهش یابد.

 تغییر در الگوی 
مسافران و 
گردشگران

»نقش اقتصاد « از تبعات گرانی 
دوباره قیمت بلیط هواپیما 
گزارش می دهد؛

به تازگی شاهد طرح گمانه زنی های مختلفی در مورد 
افزایــش قیمــت بلیط هواپیما در روزها و ماه های آتی 
بوده ایم. ماجرا از این قرار اســت که "مقصود اســعدی 
سامانی" دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی کشورمان 
در موضع گیری از احتمال افزایش چشــمگیر قیمت 
سوخت هواپیما خبر داده است. به گفته وی، بر اساس 
تصمیم دولت و لایحه بودجه، نرخ ســوخت هواپیما از 
۶۰۰ تومان فعلی به حدوداً ۷ هزار تومان افزایش خواهد 
یافت. این افزایش نیز در صورت تصویب مجلس شورای 

اسلامی به صورت رسمی اجرایی خواهد شد.
بــه گزارش »نقش اقتصاد«؛ تردیدی نیســت که در 
صورت محقق شدن سناریوی مذکور، بایستی انتظار 

وقــوع دور تــازه ای از افزایش قیمت بلیط هواپیما در 
کشــورمان را داشــته باشیم. دلیل این مساله نیز این 
اســت کــه افزایش نرخ ســوخت به طــور طبیعی از 
تاثیرگذاری مستقیم بر قیمت تمام شده و نهایی بلیط 
هواپیما برخوردار اســت. از این رو، در تحلیل معادله 
مذکور توجه به 3 نکته ضروری به نظر می رســد. اولاً، 
باید توجه داشته باشیم که افزایش قیمت بلیط هواپیما، 
هم شــرکت های هواپیمایی و هم مردم را با چالش رو 
به رو خواهد کرد. از یک ســو، عدم تناســب دستمزد و 
درآمدهای عامه مردم کشورمان با نرخ بلیط هواپیما 
سبب خواهد شد تا اقبال آن ها به سفر هوایی کم شود 
و این موضوع شرکت های هواپیمایی را با چالش رو به 
رو خواهد کرد. در واقع، شرکت های هواپیمایی نیز با 
مشکلات جدی در مورد سودآوری فعالیت های خود 
و البته کاهش میزان تقاضا برای مسافرت هوایی رو به 
رو خواهند شد. این چالش در شرایطی که در وضعیت 
اقتصادی عامه مردم تغییری ایجاد نشــده، از ابعاد و 
ماهیت جدی تری برخوردار می شود. نکته دوم اینکه  
این مساله را نیز مد نظر داشته باشیم که افزایش قابل 
توجــه نــرخ بلیط هواپیما تحت تأثیــر بالارفتن نرخ 
سوخت، تا حد زیادی بر صنعت گردشگری ایران هم 
اثرگذاری منفی خواهد داشــت. در واقع، این موضوع 
سبب می شود تا شاهد از دست رفتن فرصت های جدی 
در این حوزه باشیم. در این رابطه حتی برخی معتقدند 
که هیچ بعید نیســت شاهد ظهور تغییراتی در الگوی 
مسافران و گردشگران نیز باشیم به این معنا که آن ها 
به جای سفر به مناطق دوردست که نیاز به استفاده از 
هواپیما دارند، سفرهای کوتاه و نزدیکتری را به محل 
زندگیشــان در اولویت و دســتورکار قرار می دهند. 
موضوعی که با توجه به چالش های انباشته در عرصه 
صنعت گردشــگری ایــران می تواند از ضریب قدرت 

بیشتری برخوردار شود و حجم مشکلات در این حوزه 
را چنــد برابــر افزایش دهد. البته که برخی نیز به طور 
خاص این نکته را مورد اشاره قرار می دهند که امکان 
دارد برخــی از شــرکت های هواپیمایی اســتفاده از 
هواپیماهای کوچکتر را به دلیل صرفه جویی در مصرف 
ســوخت در دستورکار قرار دهند. در عین حال، هیچ 
بعیــد نیســت که شــاهد کاهش پروازهــا در برخی 
کریدورهای هوایی کشورمان هم باشیم. موضوعی که 
در نوع خود می تواند برای کشورمان خستارتبار باشد. 
و در نهایت سوم اینکه به نظر می رسد در حوزه مسائل 
مرتبط با سفر هوایی و حکمرانی این عرصه نیز همچون 
بسیاری از حوزه های دیگر در کشورمان، با یک چالش 
مهم و قابل توجه مواجه بوده و هســتیم و آن نگرش 
فرسایشی و انباشتی به مشکلات است. به بیان ساده تر، 
مشکلات در این عرصه سال به سال انباشته شده اند و 
برای آن ها فکری اندیشیده نشده است. موضوعی که 
بروندادی جز سخت تر شدن مشکلات و وخیم شدن 

بیش از پیش آن ها را به دنبال نداشــته اســت. این از 
معایب رویکردهای فرسایشی در حوزه حکمرانی است. 
از این رو، به نظر می رسد که دولت محترم و البته نهادها 
و ســازمان های مربوطه بایــد اقدامات مقتضی را در 
دســتورکار قرار دهند تا آســیب های ناشی از افزایش 
احتمالی نرخ ســوخت هواپیما برای مســافران و عامه 
مردم تا جای ممکن کاهش یابد. به هر حال، در عرصه 
حکمرانی صرفاً نباید به مؤلفه گران سازی به مثابه رفع 
کننــده چالش هــا و کمبودها ها نــگاه کرد بلکه باید 
زمینه های حمایتی قابل ملاحظه ای را نیز برای مردم 
مد نظر داشــت. معادله ای که به ویژه در شــرایطی که 
فشارهای اقتصادی علیه مردم کشورمان افزایش قابل 
توجهــی پیــدا کرده اند، از اهمیت زیــادی برخوردار 
می شــود و نباید نســبت به آن بی تفاوت بود. در عین 
حال، مخاطب قرار دادن مشکلات ساختاری در حوزه 
حکمرانیِ مســافرت هوایی نیز به نحوی ویژه باید مد 

نظر تصمیم سازان باشد.

سامان سفالگر
روزنامه نگار



پاسخ مثبت بورس به افزایش نرخ تسعیر ارز

بازار ســهام هفته ابتدایی آذر را در حالی آغاز کرد که روند قیمت ســهام در 
جهت مثبت قرار گرفت. بر همین اساس، شاخص کل بورس توانست تا ارتفاع 
دو میلیون و 2۸2 هزار واحدی رشد کند. همچنین میزان ورود پول حقیقی 
به بازار ســرمایه ۵۵۰ میلیارد تومان بود که نســبت به ارزش معاملات هفت 
همتی روز شــنبه عدد قابل قبولی محســوب می شود. با توجه به این شرایط 
در راســتای پیش بینی بورس فردا یکشــنبه ۴ آذر 1۴۰3 سهامداران باید به 

چه نکاتی توجه کنند؟
معاملات ســهم های بزرگ بازار طی روز شــنبه 3 آذر، خلاف جهت کندل 
معاملاتی روز چهارشــنبه بســته شد و شــاخص کل با رشد 2۴ هزار و ۴۴۵ 
واحدی که معادل 1,۰۸ درصد این شاخص است، روبه رو شد. بر این اساس، 
شــاخص کل در پایان معاملات روز شــنبه در ســطح دو میلیون و 2۸2 هزار 

واحدی قرار گرفت.
در طرف دیگر، قیمت معاملات ســهم های کوچک بازار ســهام نیز افزایش 
داشــته اســت؛ به طوری که شــاخص هم وزن بازار در پایان بورس روز شنبه 
هفت هزار و ۸۰۹ واحد که معادل 1,۰۸ درصد این شــاخص اســت، افزایش 

ارتفاع داد و به سطح ۷2۷ هزار واحد رسید.
معاملات بورس تهران در آینه آمار و ارقام ��

گفتنی اســت تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز شــنبه، حجم معاملات را 
1۶,۴ میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد )سهام، حق تقدم و صندوق های 

سهامی( را هفت هزار و ۹۷۵ میلیارد تومان نشان می دهد.
پیش بینی بورس امروز ��

معاملات روز شــنبه بازار ســهام در روند مثبت انجام شــد، البته در نیمه دوم 
معاملات، میزان ارزش صفوف خرید شدت یافت. با توجه به اینکه ۸۰ درصد 
نمادها در نواحی مثبت معامله و بســته شــدند، می توان نتیجه گرفت حال 
بورس در نخستین روز هفته بهتر از روزهای قبل بود.گفتنی است، در روزهای 
گذشته بانک مرکزی نامه ای مبنی بر افزایش نرخ تسعیر ارز ابلاغ کرده است. 
بازار سهام روز شنبه واکنش خوب و مثبتی به این خبر داشت. براساس آمار 
و ارقام و ورود ۵۵۰ میلیارد تومانی پول حقیقی به بازار سهام در روز شنبه، 
می توان برای روز یکشنبه هم سمت و سوی مشخصی را در نظر گرفت. چرا 

که آمار و داده ها حاکی از ادامه دار بودن صعود بازار در روز یکشنبه است.
گفتنی اســت ارزش صفوف خرید بازار بالغ بر 1۰۰۰ میلیارد تومان بود که 
نشان دهنده وجود قدرت خریدار در تابلو معاملات است. کارشناسان، برای 

روز امروز ۴ آذر بازاری صعودی و سرسبز را پیش بینی می کنند.

یک تحلیلگر بازار سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد« به دلایل 
مثبت بودن بورس پرداخت

طرح ریزی رشد شاخص برای سال ۱۴۰۴

روز گذشــته شــنبه 3 آذرماه 1۴۰3، شاخص کل بورس با افزایش 2۴ 
هزار و ۴۴۵ واحدی همراه بود و در سطح 2 میلیون و 2۸2 هزار واحد 
قــرار گرفــت. »فارس«، »وبملت« و »تاپیکو« ســه نمــادی بودند که 
توانســتند بیشــترین تأثیر را بر شــاخص داشته باشــند و »خودرو«، 
»وبملت« و »ذوب« سه نماد پرتراکنش بودند. همچنین، شاخص کل 
هم وزن نیز با افزایش ۷ هزار و ۸۰۹ واحدی روی پله ۷2۷ هزار و ۶3۵ 
واحدی قرار گرفت. مهدی ساسانی، کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه 
در گفتگو با »نقش اقتصاد«، درمورد دلایل تأثیرگذار بر سبزپوش شدن 
بــورس گفت: بازار ســرمایه از ابتــدای آبان ماه روندی متفاوت با آن چه 
امسال شاهد بودیم را آغاز کرد و اخبار مثبت در کنار تزریق نقدینگی 
باعث شد تا روند بازار سرمایه از شرایط اصلاحی و نزولی خود در چند 
مــاه گذشــته تغییر روند بدهد و به مســیر صعــودی خودش برگردد. 
همچنین در آبان ماه، شــاهد افزایش ارزش معاملات بودیم که یکی از 
نشــانه های تقویت شــرایط تقاضا در بازار ســرمایه و امید به چشم انداز 
آینده در این بازار است. این تحلیلگر بازار سرمایه تصریح کرد: طبیعتاً 
بعد از یک رشدی که در بازار سرمایه اتفاق می افتد برخی از سهامداران 
این احساس را دارند شرایط به گونه ای پیش نرود که دوباره بازار سرمایه 
به روند اصلاحی خود برگردد و به همین دلیل، با کمترین تزلزلی شاهد 
فروش از ســمت این ســهامداران هســتیم. اما نوع نقدینگی که در این 
روزها روی تابلوی معاملات در حال خرید سهم هاست چیزی متفاوت 
از آن چیزی اســت که در ماه های قبل شــاهد بودیم؛ بنابراین هر گونه 
عرضه ای تا این لحظه با خریدار جدی روبرو شــده اســت و شــاهد افت 
قیمت ها نبوده ایم. مهدی ساســانی ادامه داد: آن چه که مشــخص است 
بازار ســرمایه بعد از هر رشــدی نیاز دارد تا کمی دســت به دست شود و 
خریدارهای جدید بتوانند وارد بازار شوند و سهام مدنظر خود را خریداری 
کنند. از طرفی، قیمت ها بتوانند رشد موقتی که انجام داده اند را تثبیت 
کنند و برای موج بعدی صعود آماده شــوند؛ بنابراین انتظار می رود که 
در روزهای آینده شاهد این نوع دست به دست شدن ها در بازار سرمایه 
باشیم. این تحلیلگر بازار سرمایه در پایان خاطرنشان کرد: نباید فراموش 
کنیم که روند بازار سرمایه در مقایسه با ماه قبل تغییر کرده است و اگر 
حتــی منفــی در بازار رخ دهد یا اصلاح موقتی در آن صورت بگیرد این 
موضوع می تواند به منزلهٔ بهینه ســازی ســبد و یا خرید در قیمت های 
مناســب با چشــم انداز میان مدت باشد. زیرا همه اتفاقاتی که در دولت 
جدید رخ داده به نفع بازار ســرمایه بوده اند و این نوید را به ســهامداران 
می دهند تا پس از چند سال که روزهای سختی را پشت سر گذاشته اند 
کم کم باید برای روزهای بهتر بازار ســرمایه آماده شــوند که عمده آن 
می تواند در ســال 1۴۰۴ رقم بخورد و از الان، تازه در حال طرح ریزی 

است.

تالار

اقدامات موثر دولت در بازار سرمایه

 بازار ســرمایه پس از پیروزی ترامپ روند صعودی 
مناسبی را در پیش گرفته است و در این مدت هم 
اقدامات مثبت دولت مانند کاهش نرخ بهره، افزایش 
نرخ دلار نیمایی، تلاش برای اصلاح قیمت گذاری 
دســتوری و کاهش فشــار بودجه به شرکت های 
بورســی، نشانه هایی از تلاش برای خروج از آسیب 
ریسک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک بود. 
بازار سرمایه نیز این نشانه ها را دریافت کرده و روند 
صعودی و روبه رشــدی را در این مدت اخیر از آن 

شاهد بودیم.
در این مدت منابع مناســبی توسط سرمایه گذاران 

به بازار سرمایه تزریق شد و درحالی که عرضه هایی 
نیز صورت می گرفت ولی روند صعودی بازار سرمایه 
متوقف نشد. علت آن هم این بود که سرمایه گذاران 
از خود حضور جدی در بازار سرمایه نشان دادند و 
همین امر ســبب شــد نهایتاً کفه ترازو به ســمت 
خریداران و واردکنندگان جریان نقدینگی سنگینی 
کند.به هرحال اگر آن ریسک های سیستماتیک از 
بین بروند یا حداقل کاهش یابند و سیاســت های 
صحیح اقتصادی تداوم یابند و به سمت یک ثبات 
سیاســی و اقتصادی حرکــت کنیم، آن وقت بازار 
ســرمایه جریان نقدینگی را به خود جذب می کند 
و شــاهد روند صعودی مناســبی را در بازار سرمایه 
خواهیم بود.ما هرچه به پایان 3 ماهه سوم سال نیز 
نزدیک می شویم آن وقت منتظر گزارش شرکت ها 
هم خواهیم بود و اثرات سیاست های اقتصادی که 

در دولت چهاردهم اتخاذ شده، در صورت های مالی 
ایــن شــرکت ها دیده خواهد شــد و این خودش 
می تواند نقطه امیدی برای آینده بازار سرمایه باشد.

اگرچه این امکان وجود دارد که بازار در کوتاه مدت 
به دلیل قطعنامه شــورای حکام و مســائل جنگ 
اوکراین واکنش منفی نشان دهد ولی با تمام این ها، 
خوش بینی ها نســبت به بهبود اوضاع در سیاست 
خارجــی ایــران در آینده از بیــن نخواهد رفت و 
همچنین بازار ســرمایه نیز می تواند به راه صعودی 
این مدت خودش باز ادامه بدهد. آن هم به این دلیل 
است که دیپلماسی خارجی در شرایط فعلی فعال 
اســت و در دســتور کار دولت چهاردهم قرار دارد و 
عمده تحریم های جدیدی که هم که علیه ما وضع 
می شود مربوط به عملکرد دولت سابق بوده است. 
اگر به مدل سیاست خارجی دولت چهاردهم توجه 

کنیم متوجه می شویم که عمدتاً بر اساس تعامل و 
گفتگو با جامعه جهانی بوده است و شاید در صورت 
آغاز مذاکرات و فعالیت دیپلماتیک جدید از طرف 
دولت، اثرات این تلاش ها را تنها به صورت کوتاه مدت 
شــاهد باشــیم.البته ورود ترامپ به کاخ سفید در 
تاریخ 2۰ ژانویه را باید یک متغیر خیلی حســاس 
در نظر گرفت اما اگر قرار است گشایشی در مواضع 
سیاســت خارجی ما تغییر پیدا بکند با ترامپ هم 

احتمالاً می شود به توافقاتی دست پیدا کرد.
در آن صــورت می توانیم امیــدوار به بهبود اوضاع 
اقتصادی و بازار ســرمایه باشیم. البته این ها منوط 
به این است که تنش جدیدی بین ایران و اسرائیل 
صــورت نگیرد و دولــت چهاردهم به طور جدی از 

ظرفیت های دیپلماسی استفاده کند.

حمید میر معینی
کارشناس بازار سرمایه
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آبان ماه 
امسال بود که 
محمد اتابک، 
وزیر صمت در 
حاشیه جلسه 
هیئت دولت 

در جمع 
خبرنگاران در 

خصوص 
عرضه خودرو 
در بورس کالا 
گفت: شورای 

رقابت به 
درستی 

می گوید که 
خودرو نباید در 

بورس عرضه 
شود. در کجای 
دنیا و در کدام 

نقطه از دنیا 
خودرو در بازار 
بورس عرضه 

می شود و 
خودرو در 

همین شرایط 
باید رقابتی 

شده و به 
صورت رقابتی 

عرضه شود. 

لی
 ما

زار
با

آبان ماه امســال بود که محمد اتابک، وزیر صمت در 
حاشــیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران در 
خصوص عرضه خودرو در بورس کالا گفت: شــورای 
رقابت به درستی می گوید که خودرو نباید در بورس 
عرضــه شــود. در کجای دنیــا و در کدام نقطه از دنیا 
خــودرو در بــازار بورس عرضه می شــود و خودرو در 
همین شــرایط باید رقابتی شــده و به صورت رقابتی 
عرضه شــود. امروز واردات خودرو به میزان کافی و ۴ 

الی ۵ برابر سال گذشته انجام می شود.
وزیر صمت افزود: تولید خودروســازان داخلی نیز رو 
به افزایش و واردات خودروهای نو در حال انجام است. 
ان شاءالله، واردات خودروهای کارکرده در شُرف انجام 
است و خدا را شکر مشکلی در تأمین ارز برای واردات 
خــودرو نداریم و تاکنون حدود ۶۵ هزار خودرو وارد 

کشور شده است.
این در حالی است که عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد 
در رابطه با موضوع عرضه خودرو در بورس کالا اظهار 
کــرد: بحــث عرضه خودرو در بــورس کالا، نیازمند 
هماهنگی بین وزارت صمت، سازمان بورس و شورای 
رقابت است و اگر نهایی شود ما نیز در وزارت اقتصاد 
موافق این اقدام هستیم و بدنبال آن، حجت الله صیدی، 
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با ابراز موافقت 
خــود مبنی بر ورود خودرو به بورس کالا تأکید کرد: 
هیچ گونه منع قانونی وجود ندارد و تمامی زمینه های 
عرضــه و سیســتم »مچینگ« یا تطابــق خریدار و 
فروشــنده نیز در بورس کالا فراهم شده است و فقط 

منتظر اراده عرضه کننده هستیم.
رئیس ســازمان بورس یادآور شد: ماهیت بورس کالا 
برای افزایش رقابت اســت، خودرو نیز مانند بسیاری 
از محصولات دیگر، یک کالاســت؛ بنابراین ما حتی 
بایــد در رابطه با عرضه محصولات و کالاها در بورس 
کالا نیز، حمایت و همراهی لازم را داشته باشیم و در 
آخرین جلســه ای که با حضور رئیس جمهور برگزار 
شد، موضوع عرضه خودرو در بورس کالا به طور مجدد 
مطرح شد و رئیس جمهور نیز، از این موضوع حمایت 

کرد.
گفتنی است که در روزهای اخیر، سید جواد جهرمی، 
مدیر عامل بورس کالا در این رابطه اظهار کرد: ما به 
عنوان بورس کالا سیاســت گذار و تصمیم گیر در این 
حــوزه نیســتیم و وظیفه داریم که به شــکل گیری 
زیرســاخت های اجرایی و قوانین مقرراتی بپردازیم و 
چیزی که وظیفه ماســت این اســت که اگر عرضه ای 
صــورت گرفت بدنبال این باشــیم که برنامه عرضه 
خودروساز به چه اندازه باشد و باید چه پیش نیازهایی 
را بگذراند تا در این دوره، وارد عرضه خودرو در بورس 
کالا شود و همچنین، به این موضوع که تعهدات قبلی 
تا چه اندازه بوده اند و در حال حاضر، چقدر باقی مانده 
است توجه کنیم تا اگر قرار بر این شد که خودرو در 
بورس کالا عرضه شــود شرایطی را متناسب با بازار و 

متقاضی فراهم کنیم.
مدیــر عامــل بورس کالا نیز، بــه عنوان یکی دیگر از 
موافقــان عرضه خودرو در بورس کالا تصریح کرد: ما 
آمادگــی برای عرضه خودرو در بورس کالا را داریم و 
رئیس سازمان بورس و وزیر اقتصاد نیز برای این منظور 
اعــلام آمادگــی کرده انــد که باید بین دســتگاه ها 
هماهنگــی صورت بگیــرد و در این میان، اگر قرار بر 
این باشد که در این دوره، خودرو در بورس کالا عرضه 
شود باید مشکلات و آسیب های موجود در آن برطرف 

شوند.
تحویــل خودروها به خریــداران با قیمت هایی  ��

پایین تــر از قیمت های بازار غیررســمی از طریق 
بورس کالا

در دوره قبلی، خودروســاز توانســت با یک ســری 
قیمت های بالاتر از قیمت های دستوری تعیین شده، 
خودروهای خود را به فروش برســاند و علاوه بر این، 
خریداران نیز توانســتند بــا قیمت هایی پایین تر از 
قیمت های بازار غیررسمی خودروهای خود را تحویل 

بگیرند.
جهرمی گفت: در دوره قبلی عرضه خودرو در بورس 
کالا، مــا تقریبــاً ۴۰-۵۰ همــت ضمانت نامــه از 
خودروســازان دریافت کردیم که این موضوع باعث 
شــد بســیاری از خودروها در زمان مقرر به مشتری 

تحویل داده شــود و همچنین، بیشــتر از ۸۰ میلیارد 
تومــان هــم برای خســارت در تحویل خــودرو از 
خودروسازان گرفتیم و به مشتریان پرداخت کردیم 
و حتی مواردی هم وجود داشتند که خودرو جایگزین 
شــد و این موارد باعث شــدند تا اصولی برای روابط 
خودروســاز حاکم شــود و مردم نیز با حالت جدیدی 
مواجه شوند که تا قبل از این شاهد نبودند. مثلًا اگر 
تأخیر در تحویل خودرو داشتند تا حدی این چالش 
برطرف شد و برای این که چنین شرایطی ادامه پیدا 
کند نیاز داشــتیم تا برنامه عرضه خودروســاز منظم 
باشــد و علتش این بود که خریداران اعتماد کنند و 
بدانند قرار اســت در چه فواصل زمانی عرضه انجام 
شــود و متناســب با آن خرید کنند و نه تنها برای 
خودروساز و خریدار بلکه برای دولت هم منفعت داشت 
و از طریق آن می توانســت مالیات بیشــتری دریافت 
کــرده و بــرای طرح هایی مثل جوانــی جمعیت و... 
برنامه ریزی کند و درواقع، بازار روند قانونمندانه ای به 
خود می گرفت و به یک ثبات می رسیدیم. در نتیجه، 
شاید اگر این شرایط ادامه پیدا می کرد شاهد وضعیت 

فعلی صنعت خودروسازی کشور نبودیم.
بدنبال این موضوع، شــهباز حسن پور بیگلری عضو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلــس، بورس کالا را 
بهترین بازار برای عرضه خودرو عنوان کرد و گفت که 
شــفافیت در عرضه با قیمت مناسب از جمله مزایای 
عرضه در بورس اســت و در این بازار، خودرو فارغ از 

هر رانتی به دست مصرف کننده می رسد.
بورس شبیه به بانک مرکزی نیست ��

در ادامه، امیرحسن کاکایی، کارشناس صنعت خودرو 
در گفتگو با »نقش اقتصاد«، در خصوص عرضه خودرو 
در بورس کالا بیان کرد: کلمه موافق و مخالف وابسته 
به زمان و این خیلی مهم اســت. زیرا الان در رابطه با 
موضوع عرضه خودرو در بورس کالا صحبت می کنیم 
و چند ماه دیگر، شرایط تفاوت پیدا می کند و به گونه 
دیگری حرف می زنیم. در نتیجه، موافقت و مخالفت 
ما مطلق نیست. به همین دلیل، در حال حاضر بنده 
مخالف ورود خودرو به بورس کالا هستم. چون ما یک 
تجربه تلخ در سال 1۴۰1 در رابطه با بورس داشته ایم؛ 
به طوری که خودرو در بورس کالا عرضه و وعده های 
زیادی به این صنعت داده شد ولی به فاصله کمتر از 
یک ماه و نیم به دو شرکت ایران خودرو و سایپا دستور 
داده شد تا برگردند؛ بدون این که اجازه دهند دوران 

آزمایشی 3 ماهه را سپری کنند.
این کارشناس صنعت خودرو اظهار کرد: بازار و صنعت، 
مضحکــهٔ سیاســیون و تئوریســین های اقتصادی 
نیستند و نمی توان وعده داد و به آن عمل نکرد؛ کما 
این که در ســال 13۹۹، بورس به خاطر سیاست های 
نادرست دچار سقوط سنگین شد و هنوز هم، سر پا 
نشــده اســت و اگرچه در همه دنیا بورس بازار خوبی 
است و افراد را به سمت آن سوق می دهند ولی از نظر 
برخی از مردم کشور ما نفرین شده است؛ به طوری که 

اگر مســئولان افراد را تشویق 
کنند تا وارد بورس شوند برای 
عده ای از مردم به مســئله ای 
ناراحت کننده تبدیل می شود. 
چون مسئولان ما قواعد بورس 
را به رســمیت نشــناختند و 
نمی شناسند و به همین خاطر 
در یک مقطع، بورس پرواز کرده 
و در مقطــع دیگــر، ســقوط 
می کند و دلیلش این است که 
مسئولان فکر کرده اند بورس 
شبیه به بانک مرکزی است که 
هر زمانی بخواهند باید برایشان 

پول چاپ کند.
امیرحسن کاکایی عنوان کرد: 
اگر بورس کالا خوب هم باشد 
به دلیل این که مســئولان در 
چنیــن  مــوارد،  این گونــه 
نهادهایی را ابزار دســت خود 
می داننــد و در ســال 1۴۰1، 
تجربــه ورود خودرو به بورس 
کالا را داشته ایم در این شرایط 
و در زمان کنونی، با ورود خودرو 
بــه بورس به شــدت مخالف 
هستم. اگرچه بنده جزء افرادی 
بودم که در ســال ۹۷ می گفتم 
بهتریــن زمــان اســت کــه 
ســرمایه های آزاد مــردم را به 

سمت بورس جذب کنیم تا تولید رونق پیدا کند ولی 
متأســفانه برخی از بورس بــازان، خیلی از افراد را به 

خاک سیاه نشاندند.
عرضه خودرو در بورس کالا در شــرایط فعلی به  ��

ضرر مردم و بورس تمام می شود
این کارشناس صنعت خودرو تصریح کرد: ۶ ماه است 
که بازارهای مختلف از جمله خودرو در رکود عمیق 
و کُشنده ای بوده اند و از طرفی، دلار در این مدت روند 
افزایشــی پیدا کرده اســت و بازارهای مالی نیز، وضع 
مطلوبــی ندارنــد و مــردم هم بدنبال بــازاری برای 
ســرمایه گذاری هســتند. به همین دلیل، در شرایط 
فعلی، عرضه خودرو در بورس یک جرقه در انبار باروت 
است و اگر این اتفاق بیفتد به ضرر مردم و بورس تمام 

می شود.

طبق قانون شورای رقابت، ۸ ماه پیش باید قیمت های 
محصولات ایران خودرو و ســایپا به روز می شدند که 
این افزایش قیمت ها با کمترین حد ممکن باعث کم 
شــدن زیاندهی خودروســازان می شد و بازار خودرو 

می توانست کنترل شود.
او تأکید کرد: متأسفانه وقتی درمورد صنعت خودرو 
صحبت می شود خیلی جهان شمول است. یعنی کل 
صنعت خودرو دیده می شــود. این در حالی است که 
الان، خودروهای مونتاژی به تعادل رسیده اند و نیازی 
ندارند که وارد بورس شــوند و علتش این اســت که 
قیمت های آن ها به موقع افزایش پیدا کرده اســت و 
برخــی از آن هــا، در حال فروش خیلی از خودروهای 
خود به صورت قسطی هستند؛ بنابراین عرضه خودرو 
در بــورس باعــث ایجاد یک هیجان کاذب و بی مورد 

می شود.
امیرحسن کاکایی ادامه داد: هر وقت جهشی که قرار 
است در بازار ارز اتفاق بیفتد، رخ داد و آب ها از آسیاب 
افتاد؛ در صورت لزوم، برای اردیبهشــت و خرداد ماه 
ســال 1۴۰۴ می توان خودرو را در بورس کالا عرضه 
کرد ولی الان که بازار خودرو رقابتی است نیازی نیست 
کــه آن را در بــورس عرضــه کرد. زیرا با این کار، بازار 
جدیدی ایجاد می شــود که همه مردم نمی توانند از 
طریــق بــورس اقدام به خرید خودرو کنند و اول باید 
بورس را یاد بگیرند و در این میان، یک ســری دلال 

وارد می شوند و بازار برای آن ها سکه می شود.
این کارشناس صنعت خودرو گفت: در این مدت و تا 
پیش از اصلاح قیمت ها، مشکل فقط تعداد مهمی از 
محصولات دو شــرکت ایران خودرو و ســایپا بود که 
قیمت عمده شان برای تقریباً 1۸ ماه گذشته بود در 
حالــی که قیمت برخی از خودروهای جدید آن ها به 

روز شده بود و نیازی به اصلاح قیمت نداشتند.
او با اشــاره به قیمت گذاری دســتوری افزود: اگرچه 
قیمت گذاری دســتوری اقدام خوبی نیست ولی الان 
موقع حذف آن نیســت. ان شــاءالله، با عبور از بحران 
ارزی پیــش رو و اطمینــان پیدا کردن از این که بازار 
خــودرو تحت کنترل اســت 
ســپس، می توان برای ســال 
آینــده قیمت هــا را آزاد کرد. 
چون هر دنده عقب زدنی، کارها 
را بــه مــدت ۶ ماه بــه تأخیر 

می اندازد.
در ادامــه، همایــون دارابــی 
کارشــناس و تحلیلگــر بازار 
ســرمایه در گفتگــو با »نقش 
اقتصاد«، موافقت خود با عرضه 
خــودرو در بورس کالا را اعلام 
کــرد و گفــت: دو شــرکت 
خودروساز ایران خودرو و سایپا 
در ۶ ماه ابتدای ســال 1۴۰3، 
حدود 22 هزار میلیارد تومان 
و به نرخ دولتی نزدیک به ۵۰۰ 
میلیون دلار زیان خلق کرده اند 
و اگر بخواهیم زیان انباشــته 
آن هــا را به قیمــت واقعی ارز 
محاســبه کنیم بیــش از 1۰ 
میلیارد دلار زیان ساخته شده 
اســت. واقعاً صنعت خودرو در 
کجای دنیــا چنین وضعیتی 

دارد؟
در ســال 1۴۰1 بــرای مدت 
کوتاهی خودروی ســواری در 
بورس کالا عرضه شد و درواقع، 
حدود ۷ درصــد خودروها در 
بورس کالا عرضه شدند و نتیجه اش این شد که دولت 
توانست یکهزار و ۴۰۰ میلیارد تومان مالیات و مالیات 
بــر ارزش افزوده دریافت کند در حالی که این درآمد 
قبلًا به جیب دلال ها می رفت و در حال حاضر، به دلیل 
زیان ده شــدن صنعت خودرو از طریق قیمت گذاری 
دستوری، دولت نمی تواند مالیات واقعی دریافت کند 
و در حقیقــت، دلال ها به جای دولت کســب درآمد 
می کنند و حدود 1۵ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان وجه 
فروش به خودروســاز رســیده کــه این مبلغ صرف 
پرداخت بدهی های خودروسازها به قطعه سازان شده 

است.
کوتاه کردن دست دلالان با ورود خودرو به بورس  ��

کالا
همایــون دارابــی تأکید کرد: مــردم در بورس کالا 

توانســتند خودرو را 1۰ هزار میلیارد تومان ارزان تر 
خریــداری کنند؛ بنابراین بایــد از آقای وزیر صمت 
پرســید کدام یک بهتر اســت؟ این که نزدیک به 3۰ 
هزار میلیارد تومان به جیب دلالان و واســطه ها برود 
یا این که چنین مبلغی به جیب دولت و شرکت های 
تولیــدی برود و یــا صرف خانواده های کارگر و مردم 

شود؟
از آن جایــی کــه صنعت خــودرو بعد از صنعت نفت 
بزرگ ترین مزیت اقتصادی و اشــتغال زای کشــور 
محســوب شــده وضعیت کنونی باعث فقر و رکود و 
شرایط سخت برای کارگران کشور می شود. در نتیجه، 
چاره ای جز عرضه خودرو در بورس کالا نیست و بدون 
آزادســازی قیمت ها در قالب بورس شــاهد وضعیت 

خوبی برای خودرو نخواهیم بود.
این کارشــناس بازار سرمایه تصریح کرد: در گذشته، 
ورود فولاد، مواد پتروشیمی، سیمان در بورس کالا را 
تجربه کرده ایم و در حال حاضر، شــاهد عرضه برق 
تجدیدپذیر در بورس انرژی هستیم که شرایط بهتری 
کسب کرده اند و در این میان، از زمانی هم که صنعت 
خودروی سنگین در بورس کالا عرضه شده وضعیت 
بهتری پیدا کرده اســت و اگر خودروی ســواری هم، 
وارد بورس کالا شــود شــرایط مطلوب تری بدست 
خواهد آورد. در نتیجه، اگر آقای اتابک، وزیر اقتصاد 
فکر می کند که استدلال های منطقی دارد، می تواند 
آن ها را در قالب شــفاف در یک مناظره یا جلســه با 
کارشناسان بیان کند. زیرا با شرایط کنونی نمی توان 
صنعت خودرو را جلو برُد و آن چه که در شرایط فعلی 
در صنعــت خودرو وجود دارد شایســتهٔ مردم ایران 

نیست.
همایــون دارابــی ادامه داد: به خاطر این که مدیریت 
خودروسازان بزرگ ما با دولت است از نظر دولت هیچ 
اهمیتی ندارد که این شــرکت های خودروساز به این 
اندازه زیان داشــته باشــند و مثل دیگر شرکت های 
دولتی روبه ورشکستگی بروند و متأسفانه دولت، فعال 
اقتصادی درســتی نیست و در همه جای دنیا بخش 

خصوصی جایگزین دولت شده است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: زیان دو 
شرکت خودروساز از جیب بیت المال داده می شود و 
دلیلش هم قیمت گذاری دســتوری و دخالت دولت 
است و به همین دلیل، دولت نباید در صنعت خودرو 
دخالت کند و تجربه شوروی، چین و کشورهای دیگر 
نشان داده است که دخالت دولت فقط به معنای هدر 
دادن منابع اســت و هیچ خودروی با کیفیت و قابل 
قبولی تولید نمی شود و در هیچ کجا، مدیریت و دخالت 
دولت در صنعت خودرو پاســخ نداده اســت و ما هم 

پاسخی نخواهیم گرفت.
عرضه خودرو در بورس قیمت ها را شفاف می کند ��

همچنین یک نماینده مجلس تاکید کرد: شــفافیت 
در عرضه و کشف قیمت منصفانه و مناسب از جمله 

مزایای عرضه در بورس است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس ضمن تقدیر 
از عملکرد سازمان بورس، برای ساماندهی وضع بازار 
ســهام و اتخاذ تصمیم های درست و به موقع، گفت: 
شفافیت در عرضه با قیمت مناسب از جمله مزایای 
عرضه در بورس اســت. در این بازار، خودرو، فارغ از 

هر رانتی، به دست مصرف کننده می رسد.
شــهباز حسن پور بیگلری بازار سرمایه را از بهترین 
بازار مالی در کشور دانست و گفت: بر خلاف عده ای 
کــه بــا عرضه خودرو در بــورس مخالفت می کنند 
معتقدم بهترین بازار برای عرضه خودرو، بورس کالا 

است.
این نماینده مجلس تاکید کرد: شــفافیت در عرضه 
و کشــف قیمت منصفانه و مناســب از جمله مزایای 

عرضه در بورس است.
عضو کمیســیون صنایع و معادن تاکید کرد: عرضه 
خــودرو در بــورس زمانــی مؤثــر خواهــد بود که 
خودروســازان و دولت به آن چه تعهد داده اند، عمل 

کنند و خودرو را به موقع به دست مردم برسانند.
حال، با توجه به این که عرضه خودرو در بورس کالا 
به یک کلاف سردرگم تبدیل شده است و هر یک از 
موافقان و مخالفان به ارائه نظرات خود می پردازند باید 
دیــد کــه آیا خودرو و بورس کالا می توانند با هم کنار 
بیایند و مصرف کننده واقعی را نجات دهند تا بیش از 
ایــن، قربانی دلالی هــای موجود در صنعت خودرو و 
زیان دهی های مداوم دو شــرکت خودروساز نشود و 
خودرویی با قیمت مناسب و در عین حال، باکیفیت 

خریداری کند؟!

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

کلاف 
سردرگم
خودروسازان

 »نقش اقتصاد«  در گفتگو با 
کارشناسان عرضه خودرو در بورس 
کالا را واکاوی کرد؛

مصطفی نیکخواه
روزنامه نگار

 بازار و صنعت، مضحکهٔ سیاسیون 
و تئوریسین های اقتصادی نیستند 
و نمی تــوان وعــده داد و بــه آن عمــل 
نکــرد؛ کمــا این کــه در ســال ۱۳۹۹، 
سیاســت های  خاطــر  بــه  بــورس 
نادرســت دچار ســقوط سنگین شد 
و هنــوز هــم، ســر پــا نشــده اســت و 
اگرچــه در همــه دنیــا بــورس بــازار 
خوبی اســت و افراد را به ســمت آن 
سوق می دهند ولی از نظر برخی از 
مردم کشــور ما نفرین شــده اســت؛ 
بــه طوری کــه اگــر مســئولان افراد را 
تشــویق کننــد تــا وارد بــورس شــوند 
بــرای عــده ای از مــردم به مســئله ای 

ناراحت کننده تبدیل می شود

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار



سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان مرکزی خبرداد:
الحاق ۶۷ هکتار از اراضی دانشگاه آزاد نراق برای 

طرح نهضت مسکن استان مرکزی

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: به 
گــزارش پایگاه خبری وزارت 
راه و شهرســازی )اســتان 
مرکــزی(، علیرضــا عزیزی 
و  راه  کل  اداره  سرپرســت 
شهرســازی اســتان مرکزی 
اظهار کرد: دانشگاه آزاد نراق 
یکــی از قدیمی ترین مراکز 

آموزشی استان مرکزی، با 3۵ رشته تحصیلی و ۶ هزار دانشجو فعالیت 
می کند که این دانشگاه به دلیل موقعیت جغرافیایی ویژه خود در نزدیکی 
سه کلان شهر تهران، اصفهان و اراک، نقش مهمی در توسعه منطقه ایفا 
کرده است.عزیزی از اجرای طرح الحاق ۶۷ هکتار از اراضی دانشگاه آزاد 
نراق به طرح جامع جهش اقدام ملی مســکن خبر داد و افزود: این اقدام 
در چارچوب تفاهم نامه میان وزارت راه و شهرسازی و دانشگاه آزاد اسلامی 
انجام می شود و بخشی از اراضی این دانشگاه به کاربری مسکونی تغییر 
خواهد یافت.وی گفت: این طرح شــامل تغییر کاربری بخشــی از اراضی 

دانشگاه با هدف حمایت از نهضت ملی مسکن است.

آغاز تعمیرات اساسی واحد ۳۰۵ مگاواتی نیروگاه 
رامین اهواز

نقــش اقتصاد_خوزســتان_ 
حسین عسکری گراوند: مدیر 
عامــل نیــروگاه رامین اهواز 
گفت: صنعت بــرق حرارتی 
بعنوان بزرگ ترین و مهمترین 
تولیــد کننده برق کشــور از 
ابتدای ســال جاری تاکنون با 
وجود چالش ها و مشــکلات 

فراوان توانست با تولید پایدار و مستمر این انرژی حیاتی نقش مهمی در 
 خدمــت رســانی به مــردم عزیز کشــورمان، صنایع و دســتگاه های 
خدمــت رســان ایفا نماید.محســن حافظــی افزود: رفع مشــکلات و 
محدودیت های تولیدی و اجرای تعمیرات واحدهای نیروگاهی بمنظور 
ارتقاء سطح آمادگی در پیک تابستان پیش رو یکی از مهمترین برنامه های 
ســالانه این صنعت در فصول پاییز و زمســتان اســت و در نیروگاه رامین 
اهواز پس از گذر موفقیت آمیز در تابســتان گذشــته، تعمیرات اساســی 
واحد 3۰۵ مگاواتی شماره یک از ابتدای آذرماه آغاز شده است تا با آمادگی 
بهتری به استقبال تابستان و پیک برق 1۴۰۴ برویم. وی با اشاره به عمر 
۴۵ ســاله این واحد قدیمی افزود؛ از آخرین تعمیرات اساســی این واحد 
نیروگاهی که در سال 13۹۷ مورد تعمیرات قرار گرفت ۶ سال می گذرد 
و طی این ســال ها توانســتیم با وجود فرســودگی و عمر بالای این واحد 
نیروگاهی بیش از 11 میلیون مگاوات تولید و به شــبکه سراســری برق 

کشور منتقل نماییم.
 

تکمیل زمین چمن مصنوعی ناصر خسرو در فاز ۳ 
شهر اندیشه

نقش اقتصاد – اندیشــه – علی 
کیوانی: زمین چمن مصنوعی 
ناصر خســرو با مساحت ۸۰۰ 
متر مربع در فاز 3 شهر اندیشه 
تکمیل و آمــاده بهره برداری 
است.مهندس بهروز کاویانی، 
شــهردار اندیشــه، در ایــن 
خصوص اظهار داشــت: این 

پروژه با هدف ارتقای امکانات ورزشی و فراهم سازی فضایی مناسب برای 
تفریح و ورزش شــهروندان طراحی و اجرا شــده اســت. استفاده از چمن 
مصنوعی با کیفیت، تجهیزات ورزشــی مدرن و امکانات رفاهی به روز از 
ویژگی های بارز این پروژه به شمار می رود.وی در ادامه افزود: تکمیل این 
زمین چمن مصنوعی نقش مؤثری در بهبود زیرساخت های ورزشی شهر 
اندیشه ایفا خواهد کرد. این فضا فرصتی مناسب برای فعالیت های ورزشی 
و تفریحی، به ویژه برای جوانان ورزش دوســت، فراهم می آورد.شــهردار 
اندیشــه در پایان یادآور شــد: این پروژه نقشــی کلیدی در توســعه 
زیرساخت های ورزشی اندیشه خواهد داشت و فضاهای مشابه بیشتری 
برای اســتفاده شــهروندان برنامه ریزی شده است تا به سوی یک زندگی 

سالم تر و فعال تر حرکت کنیم.

بسته ۱۹ گانه تشویقی نوسازی بافتهای فرسوده 
ویژه اهواز در آستانه ابلاغ نهایی

خوزســتان_  اقتصاد_  نقش 
حسین عسکری گراوند: معاون 
معمــاری  و  شهرســازی 
شــهرداری اهــواز در برنامه 
رادیو شــهر از اجرایی شدن 
ضوابط تشــویقی نوســازی 
بافتهای فرسوده پس از ابلاغ 
شــورای عالی مســکن در 

آینده ای نزدیک خبر داد. هدایت اله زارع زاده در ابتدا بافت فرســوده، 
تاریخی و ناکارآمد را یکی از دغدغه های اساســی مدیریت شــهری در 
شــهرهای بزرگ بویژه در اهواز قلمداد کرد و گفت: بالغ بر یک ســوم 
وسعت اهواز در تعاریف بافتهای ناکارآمد، فرسوده و تاریخی می گنجد. 
بخشــی از این بافت شــامل ساخت و سازهایی بودند که در گذشته به 
صورت غیرقانونی در اطرف شــهرها اتفاق افتاده بود و به آنها مناطق 
حاشیه ای شهر نیز اطلاق می شد که به تدریج به صورت محلات مصوب 
در محدوده های شــهری گنجانده شــدند. وی ادامه داد: بخش میانی 
بافت فرسوده میانی مرکز شهر که از شمال به خیابان رضوی، از جنوب 
به خیابان زند، از شرق به بلوار آیت اله بهبهانی و از غرب به جاده ساحلی 
منتهی می شود. این محدوده ترکیبی از بافت فرسوده و بافت تاریخی 

است.

 تنها راه نجات، جذب پرستاران بومی است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان:

استقرار مکنده های آب در شهر برای مقابله با بحران های ناشی از بارش باران

نقش اقتصاد- هرمزگان- جمیله دبیری نیا: مراسم گرامیداشت روز پرستار 
با حضور نماینده های مردم در مجلس شورای اسلامی احمد مرادی و فاطمه 
جراره، رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان، شهردار بندرعباس و جمعی 
از مسئولان استانی، پرستاران و خانواده هایشان و خبرنگاران در تالار شهید 

آوینی بندرعباس برگزار شد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی هرمزگان، با تبریک روز پرســتار به جامعه 

پرستاری، از چالش های این حرفه در استان سخن گفت.
پژمان شاهرخی، با اشاره به کمبود نیروی پرستاری در استان عنوان کرد: 
در حال حاضر یکهزار و ۶۰۰ پرستار در استان هرمزگان مشغول به خدمت 
هســتند کــه بــا در نظــر گرفتن دیگر اعضای گروه پرســتاری شــامل 
کمک پرســتاران، بهیاران و تکنســین های اتاق عمل و بیهوشی، این تعداد 

به 2۰۰۰ نفر می رسد.
شاهرخی با بیان اینکه در استان یکهزار و ۹۰۰ تا 2۰۰۰ تخت فعال وجود 
دارد، اضافه کرد: با این حال ما با کمبود پرستار مواجه هستیم و این موضوع 
در شــرایطی که بیمارستان های جدیدی در حال افتتاح هستند، جدی تر 

می شود.وی تصریح کرد: برای تأمین نیروی انسانی در این بیمارستان ها، 
جذب نیروی پرســتاری جدید، به ویژه از میان دانشجویان بومی، ضروری 
است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان هرمزگان به کمبود نیروی انسانی 
در این حوزه اشاره و مطرح کرد: شاخص گروه پرستاری در کشور برای هر 
تخت بیمارستانی حدود 1.1 نفر است، در حالی که در هرمزگان این شاخص 

۰.۹ نفر اســت و شــاخص خاص خود پرســتاران در کشور ۰.۹ نفر برای هر 
تخت است که این رقم در استان ما به ۰.۸ نفر می رسد.

شاهرخی خاطرنشان کرد: در حال حاضر حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ پرستار کمتر 
از نیاز داریم و با توجه به پروژه های بیمارســتانی در حال اجرا، نیاز اســتان 
به نیروی پرســتاری بیشــتر خواهد شــد. به عنوان مثال، با بهره برداری از 
بیمارســتان الحاقی شهید محمدی و بیمارستان ۵31 تختخوابی میناب، 

نیاز به نیروی پرستاری افزایش می یابد.
وی افزود: برای رفع این مشکل، پیشنهاداتی مطرح شده و تلاش می کنیم 
تا با همکاری استاندار، نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی و سایر 

مسئولان استان شرایط بهبود یابد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی هرمزگان بر اهمیت جذب نیروهای بومی 
تأکید کرد و گفت: تنها راه حل برای برون رفت ســریع و با کیفیت از این 
مشکل، جذب دانشجویان بومی در رشته پرستاری و تخصیص سهمیه ای 
ویژه برای دانش آموزان بومی استان است تا پس از فارغ التحصیلی به استان 

بازگشته و در همین جا مشغول به خدمت شوند.

نقش اقتصاد- اصفهان- زهرا طهماســبی: معاون محیط زیست و خدمات 
شــهری شهردار اصفهان، مهدی بقایی درخصوص آمادگی شهرداری 
برای مقابله با بارش های شدید در فصول پاییز و زمستان امسال و جاری 
شــدن ســیلاب در شــهر اظهار کرد: به منظور مقابله با این بحران ها، 
تجهیزات مناســبی از جمله مکنده های آب که به تازگی تعداد آن ها 
افزایش یافته و در مناطق بحرانی مستقر شده است و در راستای تقویت 
زیرساخت های بحران، طرح های جدیدی برای ایجاد چهار سوله بحران 
و بهبود تجهیزات مقابله ای نظیر ماشین آلات برف روبی و سیستم های 

جلوگیری از انسداد مجاری آب در نظر گرفته شده است.
وی افزود: در مجموع، با وجود پیشــرفت های صورت گرفته، همچنان 
نیاز به تقویت زیرساخت ها و افزایش هماهنگی بین دستگاه های مختلف 
احســاس می شود و مدیریت بحران های طبیعی نیازمند رویکردهای 
علمی و عملی است که از پیش بینی دقیق تا آمادگی و مقابله با شرایط 

بحرانی در سطوح مختلف شهری و منطقه ای را شامل می شود.
معاون محیط زیســت و خدمات شــهری شــهردار اصفهان مدیریت 

هوشمند و اصلاحات تدریجی در این زمینه را از اهمیت ویژه ای برخوردار 
دانست و گفت: در آبان 1۴۰۰ پس از بارش های شدید و وقوع سیلاب های 
گسترده در استان اصفهان، نخستین گام هایی که برای رفع مشکلات 
انجام شــد، شناســایی نقاط بحرانی و اســتفاده از سیســتم اطلاعات 
جغرافیایی )جی آی اس( برای شناســایی 2۰۰ نقطه حســاس در شهر 

اصفهان بود که این 2۰۰ نقطه بحرانی در حال حاضر اصلاح شده است 
و به طور مســتمر بر اســاس تغییرات جوی و بارش ها به روز و هر بارش 

جدید، منجر به شناسایی نقاط جدید بحران می شود.
وی با بیان اینکه برای پیشگیری از بحران ها، چهار مرحله اصلی از جمله 
پیش بینی و پیشگیری، آمادگی، مقابله و توان بخشی و بازسازی در نظر 
گرفته شــده اســت، اظهارکرد: این مراحل به طور مستمر در مدیریت 
شــهری در حال پیگیری اســت؛ به عنوان مثال تشکیل کارگروه های 
سیلاب و برگزاری جلسات دوره ای با دیگر دستگاه های شهری به منظور 

هماهنگی و ارتقای اقدامات مقابله ای، جزو این تدابیر است.
بقایی خاطرنشان کرد: در سطح زیرساخت های شهری، توجه به شیب 
جاده ها، مدل آســفالت و ســاختار چاه ها بر اســاس پیش بینی های 
بارش هــای آینــده می توانــد به طور قابل توجهی از وقوع ســیلاب ها 
جلوگیری کند، اما تجهیزات برای مقابله با همه بحران ها کافی نیست 
و در این راســتا پیشــنهاد احداث حداقل چهار سوله بحران اعلام شده 

است.

توجه به تغییر نگرش و تفکر افراد جامعه به دمای آرامش از مصرف گاز طبیعی

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: مهندس سلیمیان توضیح 
می دهد: توجه به تغییر نگرش و تفکر افراد جامعه به دمای آرامش از مصرف 
گاز طبیعی در دنیای کنونی، دغدغه های زیست محیطی و انرژی به یکی از 

مهم ترین مسائل مورد بحث تبدیل شده است.
 یکی از منابع اصلی انرژی که به شدت در زندگی روزمره ما تأثیر دارد، گاز 
طبیعی اســت. متأســفانه، مصرف بیش از حد این منبع انرژی می تواند آثار 
منفی بر روی محیط زیست و همچنین بر روی سلامت افراد جامعه داشته 

باشد.
1. درک مفهوم »دمای آرامش« دمای آرامش به وضعیتی اشاره دارد که در 
آن افراد حس راحتی و آسایش را تجربه می کنند. این دما ممکن است برای 
هــر فرد متفاوت باشــد، اما معمولاً شــامل دماهایی بیــن 2۰ تا 22 درجه 
سانتی گراد در داخل ساختمان ها می شود. به همین دلیل، توجه به مدیریت 

مصرف گاز طبیعی برای حفظ این دما از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
2. تغییر نگرش جامعه ناگفته نماند که تغییر نگرش افراد نسبت به مصرف 

گاز طبیعی نیازمند آموزش و فرهنگ سازی است.
 با برگزاری کارگاه ها، سمینارها و کمپین های اطلاع رسانی، می توانیم دانش 

و آگاهــی عمومــی را درباره اهمیــت صرفه جویی در مصرف انرژی افزایش 
دهیم. این فعالیت ها باید شامل دلایل علمی و زیست محیطی برای کاهش 

مصرف گاز طبیعی و تأثیر آن بر روی دمای آرامش باشد.
3. روش های کاهش مصرف گاز افراد می توانند با رعایت چند نکته ساده در 

زندگی روزمره خود، به طور قابل توجهی در مصرف گاز صرفه جویی کنند:
 - اســتفاده از لباس های گرم تر در فصل ســرد - بهینه ســازی سیستم های 

گرمایشی و تهویه مطبوع
- استفاده از عایق کاری در ساختمان ها - تنظیم دما به طور معقول و استفاده 

از تایمرها برای کنترل زمان بندی گرمایش
۴. نقش فناوری در تغییر نگرش فناوری می تواند نقشــی کلیدی در ایجاد 

تغییرات مثبت داشته باشد.
استفاده از برنامه های مدیریت مصرف انرژی و گجت های هوشمند می تواند 
به کاربران کمک کند تا نظارت بهتری بر مصرف انرژی خود داشته باشند 

و رفتارهایشان را تغییر دهند.
۵. تغییر نگرش افراد به دمای آرامش از مصرف گاز طبیعی می تواند به کاهش 
فشــار بــر منابــع طبیعی و بهبود کیفیت زندگــی اجتماعی کمک کند. با 
آگاهی بخشی و فراهم کردن زیرساخت های مناسب، می توان به یک جامعه 

پایدار با مصرف بهینه انرژی دست یافت.
 این فرآیند به زمان و تلاش نیاز دارد، اما با همت جامعه و همکاری مسؤولان، 

می توانیم به یک آینده بهتر دست پیدا کنیم.

رویداد

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهردار اصفهان خبر داد:
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34 همت در 
سال 1403 و 
1404 در 
پروژه های 
استان 
اختصاص 
یافت که 24 
همت آن به 
قطار چابهار به 
زاهدان 
اختصاص 
می یابد و 20 
همت نیز 
بانک ها تعهد 
کرده اند

یکشنبه- 4 آذر ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1948

بازتاب

سرا
ن 

یرا
ا

نقش اقتصاد- کرمانشاه- اردشیر ردگاه: عملیات اجرایی 
خط انتقال و شبکه توزیع آب پروژه مسکن ملی چشمه 
سفید شهر کرمانشاه روز پنجشنبه یکم آذرماه با حضور 
نماینده مردم کرمانشــاه در مجلس شورای اسلامی، 
فرمانده پشتیبانی منطقه غرب نزاجا، معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری و مدیرعامل شرکت آبفا آغاز 

شد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان کرمانشاه 
گفــت: این پروژه دارای ۷۰۰ واحد بوده که پیشــتر 
نسبت به احداث شبکه آب و فاضلاب به تعداد 3۰۰ 

واحد در قالب فاز اول توســط تعاونی مسکن مجتمع 
اقدام شده و شرکت آب و فاضلاب نیز در جهت تأمین 
آب مجتمع نسبت به برق رسانی، تجهیز و بهره برداری 
از چاه محفوره و همچنین اجرای خط انتقال آب این 

3۰۰ واحد اقدام کرده بود.
»رضــا داودی« افــزود: در ۴۰۰ واحد باقی مانده نیز 
پیرو بازنگری مطالعات انجام شده و ضمن تهیه 3۵۰۰ 
متر لوله مورد نیاز شــبکه توزیع و خط انتقال آب در 
ســایزهای ۷۵ تا 1۶۰ میلیمتر، نسبت به بکارگیری 
پیمانکار جهت اجرای عملیات لوله گذاری اقدام شده 

است.او تصریح کرد: تاکنون بیش از 2۵ میلیارد ریال 
هزینه شده و طی برنامه ریزی به عمل آمده مقرر شد 
حداکثر ظرف مدت یکماه نســبت به اجرای شــبکه 
توزیع و خط انتقال آب اقدام شود و ساکنان بلوک های 
مذکور نیز از نعمت آب آشــامیدنی ســالم و پایدار 

بهره مند شوند.
داودی اضافه کرد: مطالعات شبکه جمع آوری فاضلاب 
نیــز انجام شــده و در مرحله تهیــه لوله و بکارگیری 
پیمانکار است که عملیات اجرایی شبکه جمع آوری 

فاضلاب نیز در آینده ای نزدیک آغاز می شود.

آغاز عملیات اجرایی آبرسانی به پروژه مسکن ملی چشمه سفید کرمانشاه

اختصاص 34 همت بودجه برای عمران سیستان و بلوچستان
رئیس جمهور مطرح کرد:

نقش اقتصاد- سیســتان و بلوچســتان- مهرنگار ذورقی: 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور قبل از ترک سیستان و 
بلوچســتان به مقصد تهران با تاکید براینکه ســفرهای 
اســتانی با حفظ حرمت مردم عزیز ایران ادامه می یابد، 
گفت: 3۴ هزار میلیارد تومان بودجه برای عمران سیستان 

و بلوچستان اختصاص یافت.
مسعود پزشکیان در پایان نخستین سفر استانی خود در 
فرودگاه شــهدای زاهدان، گفت: از مشــکلات و مسائل 
زاهدان با خبر شــدیم. قرار بود ســه روز در سیســتان و 
بلوچســتان باشیم اما به دلیل مسائل امنیتی امکان آن 
برقرار نشد.رئیس جمهور افزود: وزرا و مسئولان ما امروز 
متعهد شدند، قبلًا با برنامه و بودجه هماهنگ کردیم و 
اعتبارات را گرفتیم.وی اظهار کرد: 3۴ همت در ســال 
1۴۰3 و 1۴۰۴ در پروژه های استان اختصاص یافت که 
2۴ همت آن به قطار چابهار به زاهدان اختصاص می یابد 

و 2۰ همت نیز بانک ها تعهد کرده اند.
پزشکیان تاکید کرد: با دانشجویان نیز جلسه ای برگزار 
کردیم. دانشجوها اعتراض داشتند که با آنان هیچ گفت 
وگویی نداشته ایم که انجام دادیم.وی افزود: باید به سرعت 
کریدور شــما جنوب را فعال کنیم و البته در این زمینه 
هر هفته جلساتی در تهران برگزار می کنیم تا همزبانی 
و همگرایــی در ایــن زمینه ایجاد کنیــم. باید آنچه که 
می توانیم را انجام دهیم و بخشی از کار را به کارشناسان 

معتبر و خبره بین المللی بسپاریم. وزارت راه و شهرسازی 
هم مســئول رســیدگی به اقتصاد دریامحور و اقیانوس 
محور شده است.رئیس جمهور گفت: از اول انقلاب ما با 
این باورها انقلاب کردیم که محرومیت زدایی کنیم، باید 
عدالــت را در جامعه پیــاده کنیم، باید منصفانه اقدام و 
عمل کنیم، باید با انســان ها بر اســاس انصاف و عدالت 
برخــورد کنیــم.وی تصریح کرد: اســتان سیســتان و 
بلوچستان در بسیاری از شاخص ها از آخر اول است و ما 
نبایــد این موضــوع را بپذیریم. باید تلاش کنیم که این 
موضوع را حل کنیم.پزشکیان در ادامه با تاکید بر اینکه 
در موضوع توجه به استان ها، اولویت ما استان های محروم 
است، گفت: سیستان و بلوچستان از استعدادهای طبیعی 
فوق العاده ای برخوردار است و شایسته نیست که در این 
وضعیت قرار داشته باشد.رئیس جمهور افزود: این سفر 
نقطه آغازین سفر ما به این استان است و دوباره به استان 
بازخواهیم گشــت چون قرار بود ســه روز بمانیم تا زمان 
بیشــتری برای شنیدن از مشکلات مردم داشته باشیم.

پزشکیان تاکید کرد که رهبر معظم انقلاب امسال را به 
عنوان ســال مشــارکت مردم و رونق اقتصادی تعریف 
فرمودند، اگر اقتصاد ما قوی شود هیچ قدرتی نمی تواند 
ما را زمین گیر کند و هیچ دشمنی نمی تواند چشم طمع 
به مردم و کشور ما داشته باشد.رئیس جمهور در ادامه با 
تشــریح چگونگی انجام ســفرهای اســتانی در دولت 

چهاردهم، گفت: در گذشته برای انجام سفرهای استانی 
برخی برخودرهای نامناســبی با مردم می شد، ساعت ها 
برای سخنرانی منتظر می ماندند و لذا بنا داریم که حرمت 
مردم در سفرهای استانی حفظ شود.وی افزود: اگر قرار 
اســت سخنرانی کنیم می شــود از همینجا هم با مردم 
صحبت کرد. باید حرمت مردم حفظ شود. برای مقامات 
پروتکل هایــی در نظــر می گیرند و به همین واســطه 
برخوردهای نامناسبی شکل می گیرد که برای من قابل 
قبول نیســت و دلم نمی خواست برای دیدن ما به کسی 

بی احترامی شود.پزشکیان ادامه داد: تا جایی که فرصت 
بود با صنوف، طبقات و گروه های مختلف دیدار کردیم، 
تا جایی که از دستمان برمی آمد تلاش کردیم که برای 
حل مشکلات اقدام کنیم و هم کرامت و حرمت مردم را 
حفــظ کنیم. البته بایــد نتیجه کار را ارزیابی کنیم، اگر 
مردم رضایت داشته باشند به همین شکل ادامه خواهیم 
داد.پزشــکیان گفت: برای دســتیابی به چشم انداز باید 
کسانی را پیدا کنیم که بتوانند ما را به آن نقطه برسانند، 

باید تلاش کنیم و همدل و همراه باشیم.
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آگهی تحدید حدود اختصاصی 
تحدید حدود اختصاصی مستندا به ماده 1۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 14 قانون ثبت اسناد و املاک به شرح ذیل 

آگهی میگردد :
1- آقای محمد امین احمد پور نســبت به ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی دیمی از 
پلاک 5۳ فرعی از 4- اصلی بخش 16 مهاباد به مساحت 11100/0 متر مربع روستای چوملان 
موضوع سهم الارث متقاضی احدی از وراث سلطان احمد پور زارع نسق1۹۷۳0/1۹۷0۹ 

مورخ 1۳51/05/25 دفتر 4 مهاباد . 
لذا بدین وســیله از مجاورین و صاحبان حقوق دعوت میشــود که در روز تعیین شده در 
محل حاضر و در صورتیکه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی داشــته باشــند از تاریخ 
تنظیم صورت مجلس تحدیدی لغایت ۳0 روز اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرســتان مهاباد تســلیم و رسید دریافت نمایند و از تاریخ تسلیم اعتراض و دریافت 

رســید لغایت ۳0 روز به مرجع ذیصلاح قضایی مراجعه و نســبت به تنظیم دادخواست 
اعتراض اقدام نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را از دادگاه اخذ و ظرف مهلت مقرر یک 
ماهه به اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد ارائه نمایند. در غیر اینصورت چنانچه متقاضی 
ثبت یا نماینده قانونی وی به دادگاه مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواســت را اخذ و 
ارائه نمایند بدون توجه به اعتراض مطابق مقررات سند مالکیت بنام متقاضی ثبت صادر 

خواهد شد. 
تاریخ انتشار: یکشنبه 140۳/0۹/04 

تاریخ تحدید حدود: یکشنبه 140۳/10/02  ساعت 10 
محمد طلوعی - رئیس ثبت اسناد و املاک مهاباد   

آگهی مفقودی برگ سبز خودرو
برگ ســبز خودروی ســواری سیستم پراید تیپ  صبا جی تی ایکس  مدل 1۳۸0 به رنگ 

ســفید روغنی  به شــماره موتور 2۷۳015به شماره شاسی S1412280737742 به 
شماره پلاک 5۹ م ۳5۷ ایران 11  به نام  محمد صادق احمدی به شماره ملی 426۸۹۸۳۷6۷  
یاسوج مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

آگهی مفقودی
مجوز حمل سلاح شکاری به شناسه 0۳20۷۷602۸  اینجانب زهرا رضائی فرزند موسی 

به شماره ملی ۳6۷1602۸۸0  مفقود گردیده و درجه اعتبار ساقط می باشد.
  سیستان و بلوچستان

آگهی مفقودی مدارک ماشین 
برگ ســبز، کارت ماشــین و کارت سوخت  خودرو سواری سیستم سمند  Lx Ef7 مدل 

1۳۹۳ رنــگ ســفید روغنــی ظرفیــت جمعــا 5 نفــر بــه شــماره شاســی: 
NAACR1HS4EF575556 شــماره موتور :H0086112147 شــماره پلاک 
15۸س15 ایران ۸5 به مالکیت حمیده دریای لعل به شماره ملی ۳6۷02۳۹۷۸2 شماره 

شناسنامه 24102صادره از زابل مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
  سیستان وبلوچستان

آگهی مفقودی
دفترچه قرارداد تخصیص زمین شــماره ۹0/6440  مورخ 1۳۹0/05/2۳ مربوط به 
واحد تولیدی کابینت از چوب خانم حوا گمشادزهی واقع در شهرک صنعتی زاهدان 
کارگاهی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط و فقط دفترچه المثنی دارای اعتبار 

می باشد. 
سیستان و بلوچستان  

 بریتانیا آخرین نیروگاه زغال سنگ سوز خود را تعطیل 
کرد

آخرین نیروگاه زغال سنگ سوز بریتانیا برای همیشه تعطیل شد و به 1۴۰ 
ســال اتکا به ســوخت های فســیلی برای تولید برق در بریتانیا پایان داد. این 
اقدام، بریتانیا را به نخســتین اقتصاد بزرگ جهانی تبدیل می کند که زغال 
ســنگ به عنوان منبع انرژی را به طور کامل حذف کرد. به گزارش وزارت 
نیرو، نیروگاه Ratcliffe-on-Soar در نزدیکی یک روستای کوچک در 
جنوب انگلستان درهای خود را برای همیشه بست. شرکت یونیپر با صدور 
بیانیه ای اعلام کرد: این نیروگاه از ســال 1۹۶۷ برق تولید می کند و نقش 
کلیدی در روشــن نگه داشــتن چراغ های بریتانیا ایفا کرده اســت.یکی از 
مسوولان این شرکت گفت: »نیروگاه مذکور از زمان راه اندازی، انرژی کافی 
برای تولید بیش از 21 تریلیون فنجان چای تولید کرده اســت و ظرفیت 2 

گیگاواتی آن برای تأمین برق دو میلیون خانه کافی است.

توزیع ۲۸ هزار سامانه قابل حمل تولید برق خورشیدی 
بین عشایر

مجری برق روستایی توانیر گفت: تاکنون 2۸ هزار سامانه قابل حمل تولید 
برق خورشــیدی بین عشــایر سراســر کشور توزیع شده و تا پایان سال نیز 3 
هزار سامانه دیگر بین عشایر توزیع خواهد شد.به گزارش وزارت نیرو، مجید 
برنگی افزود: این ســامانه ها از محل منابع عوارض برق با هماهنگی ســازمان 
امور عشــایر ایران توســط شرکت توانیر و شرکت های توزیع نیروی برق در 
اختیار عشــایری که در یک طرف نقطه کوچ فاقد برق هســتند قرار گرفته 
اســت.وی در خصوص تأمین برق عشــایر کوچ رو نیز تاکید کرد: بسیاری از 
عشایر در هر دو سمت سکونت از روشنایی برق برخوردارند.برنگی خاطرنشان 
ســاخت: با هدف حمایت از تولید داخل این ســامانه ها، دســتورالعمل های 
مشــخصات فنی و آزمون های لازم تهیه و ابلاغ شــده که تاکنون ۵ شــرکت 
دانش بنیان موفق به تولید این محصولات شده و ۴ شرکت نیز در حال طی 

کردن آزمایش ها هستند.

 افزایش ۳ میلیون مترمکعبی گازرسانی به نیروگاه ها

حجم تخصیص گاز طبیعی به نیروگاهای کشــور در هفته ای که گذشــت، 
به طور میانگین روزانه 1۸2 میلیون مترمکعب بود که نسبت به مدت مشابه 

پارسال 3.3 میلیون مترمکعب افزایش یافت.
به گزارش وزارت نفت، گازرسانی به نیروگاه های کشور امسال در حالی انجام 
می شود که میانگین دمای هوا نسبت به پارسال پایین تر است و چند سامانه 
بارشی در آبان وارد کشور شد و حتی شاهد بارش برف در برخی نقاط کشور 
بودیم.از سویی هرساله مشترکان جدیدی به جمع مشترکان گاز کشور افزوده 
می شود که همین موضوع سبب افزایش گازرسانی به بخش خانگی است.با 
این حال گازرسانی به نیروگاه ها کاهش نیافته و شرکت ملی گاز ایران با توجه 
به اولویت گازرســانی به بخش خانگی، انتقال گاز به نیروگاه ها را همواره در 
دستور کار دارد. میانگین مصرف گاز بخش خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده 

در هفته پایانی آبان نیز ۴۵۵ میلیون مترمکعب در روز بود.

 تخفیف نفتی ایران به چین کم شد؟

پالایشگاه های خصوصی، در حدود یک چهارم از پالایش نفت خام در چین 
مشارکت دارند و خریداران اصلی نفت خام ایران هستند.

 بلومبرگ به نقل از فعالان بازار نوشت: پالایشگاه های خصوصی چین، نفت 
سبک ایران را که در دسامبر تحویل داده می شود، با تخفیف 2 تا 3 دلار در 
هر بشکه نسبت به قیمت نفت برنت ICE خریداری کردند که کوچکترین 
اختلاف قیمت امسال بود. معامله گران اظهار کردند محموله های کمتری در 
چند هفته گذشــته عرضه شده اند.پالایشــگاه های خصوصی، در حدود یک 
چهارم از پالایش نفت خام در چین مشــارکت دارند و خریداران اصلی نفت 
خام ایران هســتند.در حالی که ســهمیه واردات نفت توسط پالایشگاه های 
چین، امسال کمتر بوده است، این پالایشگاه ها می توانند از بخشی از سهمیه 
واردات سال 2۰2۵ خود استفاده کنند و به گفته معامله گران، ده ها پالایشگاه 
برای واردات نفت با اســتفاده از این سیســتم، درخواست کرده اند.بر اساس 
گزارش بلومبرگ، تحلیلگران شرکت اطلاعات انرژی کپلر در یادداشتی برای 
مشتریانش نوشت: با وجود تحریم های آمریکا، پالایشگاه های چینی به خرید 

نفت از ایران متمرکز مانده اند. 

 ۷۵ درصد مشترکان برق مشمول افزایش پلکانی 
تعرفه نیستند

مدیرعامل شرکت توانیر گفت: تعرفه برق مشترکان پرمصرف به صورت 
پلکانی و تا پنج برابر هزینه تأمین برق محاسبه می شود

.بــه گــزارش توانیر، مصطفی رجبی مشــهدی از افزایش 21 درصدی 
هزینه تأمین برق نســبت به ســال گذشــته خبر داد و با تاکید بر اینکه 
افزایش تعرفه برق برای مشــترکان پرمصرف به صورت پلکانی خواهد 
بــود، اظهار داشــت: قانون ضرایبی از نــرخ تأمین برق را برای پله های 
مختلف مصرف در نظر گرفته اســت، به این صورت که برای مشــترکان 
پرمصــرف تــا میزان الگوی مصرف نیــم برابر هزینه تأمین تا 1.۵ برابر 
الگو، 1.۵ برابر هزینه تأمین تا 2.۵ برابر الگوی مصرف و بیشــتر از 2.۵ 
برابر الگوی مصرف ۵ برابر هزینه تأمین برق در تعرفه برق مشــترکین 

پرمصرف لحاظ می شود.
ســخنگوی صنعت برق یادآور شــد: ۷۵ درصد از مشترکان قبض کمتر 
از ۵۰ هــزار تومــان دریافــت کرده و تغییرات جــدی را در قبض خود 

مشاهده نمی کنند.
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تحقق 30 هزار 
مگاوات انرژی 

تجدیدپذیر 
امکانپذیر است 

اما وزارت 
اقتصاد و بانک 
مرکزی نیز باید 

در زمینه 
تخصیص منابع 
همکاری کنند، 

ضمن اینکه باید 
از ظرفیت های 
بین المللی در 

توسعه 
تجدیدپذیرها 

استفاده کنیم، 
اگر بدرستی 
برنامه ریزی 

کنیم و مجموعه 
سازمان های 

زیربط به 
همکاری کنند؛ 
این پتانسیل در 

کشور وجود 
دارد که ظرف 4 

تا ۵ سال 
احداث این 

میزان نیروگاه 
تحقق پیدا کند.

 متهم ردیف اول ناترازی انرژی

دولــت با واگذاری مدیریت به بخش خصوصی 
می تواند نقش تنظیم گری را ایفا و با سیاست های 
حمایتی و مشوق ها، زمینه ورود بخش خصوصی 

را به سرمایه گذاری در انرژی فراهم کند.
کمبود برق و گاز در فصول مختلف سال، منجر 
بــه اختلال در روند کار تولید و صنایع شــده و 
خســارت بســیاری را برای تولیدکنندگان به 

دنبال داشته است.

ناترازی انرژی ریشه در دولت های گذشته دارد 
در بحــث انرژی هر اتفاقــی می افتد مربوط به 
ســال های قبل و به خاطر عدم سرمایه گذاری 
در زیرســاخت های انرژی و ســاخت نیروگاه ها 
بوده اســت. در دولت های قبل؛ از دولت نهم به 
بعد یعنی از برنامه سوم توسعه، سرمایه گذاری 
برای صنعت برق انجام نشــد؛ در آن زمان ۴۰ 
هــزار مگاوات برق در کشــور تولید و 1۷ هزار 
مگاوات طرح برقی در دســت اجرا بود.انباشت 
ناترازی انرژی از دولت های گذشــته آغاز شد و 
امــروز 1۹ هزار مــگاوات کمبود برق داریم که 
عدد کمی نیست و اگر به همین روال ادامه پیدا 

کنــد، پیش بینــی می کنیم به کمبود 2۴ هزار 
مگاوات برق نیز برسیم.دولت چهاردهم می تواند 
با سیاســت های جایگزین مشکل کمبود برق را 
رفــع کنددولت می تواند با ارائه سیاســت های 
حمایتی و مشــوق های سرمایه گذاری، امنیت 
اقتصادی را برای سرمایه گذاران فراهم کند.اگر 
وزارت نیــرو به اندازه یک ســوم از اقتصاد برق 
خارج شــود و آن را به بخش خصوصی واگذار 
کنــد، مدیران نیروگاه ها با تعهدی که به دولت 
می دهند، می توانند درآمدها را صرف ســرمایه 
گذاری هــای جدید کننــد و باید از این فرصت 
استفاده کرد.راه اندازی نیروگاه های خود تأمین 

برای همه صنایع امکان پذیر نیســت صنایعی 
مانند آلومینیوم و فولادی ها در کنار کارخانه های 
خــود می تواننــد نیروگاه های خود تأمین را راه 
اندازی و برق مورد نیاز را تأمین کنند، اما اغلب 
صنایع، نیروگاه داری را بلد نیســتند و باید این 
کار را به صاحبان نیروگاه ها و ســرمایه گذاران 

سپرد.
سیاســت های حمایتــی دولــت، بــا حــذف 
قیمتگذاری دستوری، جذب سرمایه گذاری ها 
و ورود بخــش خصوصی می تواند منجر به حل 
مساله ناترازی انرژی شود و حتی در چند سال 

آینده می توانیم صادرات برق داشته باشیم.

حمیدرضا صالحی  
نایب رئیس کمیسیون 

انرژی اتاق بازرگانی

ت
ش

ددا
یا

رویداد

 فشارافزایی میدان گازی پارس جنوبی با 
جدیت پیگیری می شود

وزیر نفت، فشــارافزایی میدان گازی پارس جنوبی را یکی 
از مهم ترین پروژه های شــرکت ملی نفت ایران دانســت و 
گفت: پیش از پایان امسال اخبار خوبی را برای قطعی شدن 
بخشــی از قراردادهای فشــارافزایی پارس جنوبی اعلام 

می کنیم.
بــه گزارش وزارت نفت، محســن پاک نژاد بــا بیان اینکه 
مقدمات لازم در بخش های مطالعاتی پروژه فشــارافزایی 
پارس جنوبی از سوی همکارانم در شرکت ملی نفت ایران 
دنبال شــده اســت، اظهار کرد: به نظر می رســد تا پیش از 
پایان امســال برای قطعی شــدن بخشی از این قراردادها 

اخبار خوشی را برای مردم خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه در دو ماه اخیر افزایش تولید نفت خام و 
گاز را در دســتور کار قرار داده ایم، گفت: شــرکت ملی نفت 
ایــران موفــق به افزایش بیــش از 2۸ میلیون مترمکعبی 
ظرفیت تولید گاز خام از میدان های گازی کشور شده و با 
تدابیر اتخاذشــده، افزایش تولیــد در بخش نفت خام نیز 

محقق شده است.
افت فشــار مخزن پارس جنوبی یکی از دغدغه های مهم 
صنعت نفت و کشور است، این مسئله به حدی جدی است 
که بارها کارشناســان نســبت به افت فشــار مخزن پارس 
جنوبی هشدار دادند تا آنجا که مرکز پژوهش های مجلس 
در گزارشــی با عنوان »مســائل راهبردی بخش انرژی در 
ســند هفتم توسعه - ذخیره سازی گاز« به وضع نامطلوب 
تراز گاز کشــور پرداخت و پیش بینی کرد در صورت ادامه 
رونــد کنونــی، حداکثر اختلاف مصرف گاز در فصل گرم و 
سرد در سال های 1۴1۰ و 1۴2۰ به ترتیب به ۴۵3 و ۵۷۹ 
میلیون مترمکعب در روز می رســد که تأمین گاز در فصل 

سرد سال را با چالش جدی روبه رو می کند.

 واردات نفت خام چین افزایش می یابد

داده های مؤسســه های ارزیابی نشــان از احتمال افزایش واردات نفت خام 
چیــن در مــاه نوامبر دارد. به گزارش خبرگزاری رویترز، واردات نفت خام 
چین در ماه نوامبر به بالاترین سطح خود در سه ماه گذشته می رسد، اما 
علــت افزایــش خرید بزرگ ترین واردکننده نفت جهان بیشــتر به قیمت 
برمی گردد تا افزایش تقاضا. بر اساس داده های ردیابی پایانه ها و نفتکش ها 
که ازســوی تحلیلگران بخش کالای مؤسسه کپلر )Kpler( و تحقیقات 
 )LSEG Oil Research( نفتــی گروه بــورس اوراق بهادار لنــدن
گردآوری شده است، واردات نفت خام چین احتمال می رود در ماه جاری 
میلادی )نوامبر( به حدود روزانه 11 میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه برسد که 
بیشــترین رقم از اوت و ســومین ماه رقم بالای ثبت شــده تاکنون در سال 
2۰2۴ است. اگر نتیجه نهایی رقم واردات ماه نوامبر نفت خام چین مطابق 
برآوردها باشــد، بالاترین رقم واردات ماهانه از رقم رســمی 11 میلیون و 
۵۶۰ هزار بشکه طی اوت سال 2۰2۴ و سومین رقم بالای ثبت شده تاکنون 
در سال جاری میلادی است. با این حال، فرض افزایش واردات نفت خام 
چین به دلیل بهبود تقاضا ممکن است خوش بینانه باشد، با توجه به ضعیف 
بودن ظرفیت پالایشی چین، شاخص های اقتصادی همچنان نشان می دهد 
دومین اقتصاد بزرگ جهان در حال مبارزه برای شتاب بخشی به روند رشد 

اقتصادی است.
بــه احتمــال زیاد افزایــش واردات نفت خام چین در ماه نوامبر به موضوع 
پایین بودن قیمت مرتبط می شــود، زیرا پالایشــگاه ها از قیمت های پایین 
در زمانی که محموله های واردشــده برای این ماه برنامه ریزی شــده بود، 
اســتفاده می کنند.قیمت نفت خام شــاخص برنت دریای شمال در اوایل 
ســپتامبر امســال به پایین ترین ســطح خود در 33 ماه گذشته رسید و در 

دهم سپتامبر تا ۶۸ دلار و ۶۸ سنت برای هر بشکه دادوستد شد.
قیمت نفت از اوایل ژوئیه امســال روند کاهشــی داشته است، زمانی که در 
بحبوحــه افزایش تنش هــا در خاورمیانه و تصمیم ائتلاف تولیدکنندگان 
عضو سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و غیر اوپک )اوپک پلاس( 
بــرای به تعویق انداختن تعدیــل تدریجی کاهش عرضه داوطلبانه اضافه 
روزانه 2 میلیون و 2۰۰ هزار بشکه ای )افزایش روزانه 1۸۰ هزار بشکه ای 

در مرحله نخست(، به ۸۷ دلار و ۹۵ سنت به ازای هر بشکه رسید.

تحلیل یک نماینده از تأثیر افزایش قیمت بنزین 

سیدســلمان ذاکــر گفت: اگر دولــت روی به افزایش قیمت بنزین 
بیــاورد، پــس از آن نمی تواند قیمت دیگــر اقلام را کنترل کند. از 
آن جایی که می دانیم وضعیت معیشتی مردم حال و روز خوبی ندارد 
و گرانی بیشتر، آزاردهنده است و بلافاصله دیگر محصولات و خدمات 
رشد قیمت پیدا می کنند، ما در مجلس مخالف جدی بالا رفتن نرخ 
بنزین هستیم.سیدسلمان ذاکر، نماینده ارومیه در مجلس دوازدهم 
در خصوص افزایش احتمالی قیمت بنزین به نشــان تجارت گفت: 
از سوی مجلس اراده ای برای افزایش قیمت بنزین نیست و ما بیشتر 
به دنبال مدیریت مصرف بنزین و رعایت عدالت اجتماعی هستیم 
و شخصاً به طور جد با افزایش قیمت بنزین مخالفم.اقتصادآنلاین 
در خبری نوشت: وی افزود: اگر دولت روی به افزایش قیمت بنزین 
بیــاورد، پــس از آن نمی تواند قیمت دیگــر اقلام را کنترل کند. از 
آن جایی که می دانیم وضعیت معیشتی مردم حال و روز خوبی ندارد 
و گرانی بیشتر، آزاردهنده است و بلافاصله دیگر محصولات و خدمات 
رشد قیمت پیدا می کنند، ما در مجلس مخالف جدی بالا رفتن نرخ 
بنزین هستیم.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: 
دولت در لایحه بودجه سال 1۴۰۴، افزایش قیمت بنزین را لحاظ 
نکرده است. از طرفی، تصمیم دولت برای آزاد کردن واردات بنزین 
سوپر توسط بخش حقوقی که مورد تأیید وزارت نفت است و براساس 
مصوبه آن ها فروش این نوع بنزین به صورت غیریارانه ای و مجزا از 
زیر ســاخت های توزیع سوخت یارانه ای خواهد بود، شاید این پیام 
را به مردم بدهد که می توان بنزین گران قیمت هم استفاده کرد. از 
این رو این رویکرد شاید به نوعی مقدمه ای برای افزایش قیمت بنزین 
در آینده باشــد، اما مجلس مخالف جدی این اتفاق اســت.ذاکر در 
پایــان گفت: یکی از کارهای مؤثــر در صرفه جویی بنزین، واردات 
خودروهای باکیفیت با مصرف پایین سوخت است. از این رو بنا شده 
است سال آینده سه میلیارد یورو ارز برای واردات خودرو تخصیص 
داده شود که به نسبت گذشته، میزان قابل قبولی است. همچنین 
معتقدم با تهاتر هم می توانیم خودروهای باکیفیت و بیشتری وارد 

کشور کنیم.
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واقعیت اینکه در حال حاضر تجدیدپذیرها بعنوان 
محور اساســی توسعه صنعت برق تلقی می شوند، 
البتــه از مدت هــا قبل مطرح بود اما تصمیم گیران 
کشــور حساسیت موضوعی نسبت به آن نداشته و 
بیشتر روی انرژی های فسیلی متمرکز بوده اند که 
منجر به این شــد که اکنــون درواقع هیچکدام را 
نداریــم بــه طــوری ظرفیت اســتحصال برق از 
غیرتجدیدپذیر و انرژی فسیلی کم شده و هم اینکه 
تجدیدپذیر را توســعه ندادیم زیرا همواره معتقد 
بودیــم که نفت و گاز داریم نیازی به انرژی های نو 

نداریم.
محمدجــواد موســوی، دربــاره لــزوم توســعه 
تجدیدپذیرها برای عبور از ناترازی حوزه برق اظهار 
داشت: واقعیت اینکه در حال حاضر تجدیدپذیرها 
بعنوان محور اساســی توســعه صنعت برق تلقی 
می شــوند، البتــه از مدت ها قبل مطــرح بود اما 
تصمیم گیران کشور حساسیت موضوعی نسبت به 
آن نداشته و بیشتر روی انرژی های فسیلی متمرکز 
بوده انــد که منجر به این شــد کــه اکنون درواقع 
هیچکدام را نداریم به طوری ظرفیت اســتحصال 
برق از غیرتجدیدپذیر و انرژی فســیلی کم شده و 
هم اینکه تجدیدپذیر را توسعه ندادیم زیرا همواره 
معتقــد بودیــم که نفــت و گاز داریــم نیازی به 

انرژی های نو نداریم.
وی افزود: بر اســاس گذشت زمان اکنون احساس 
نیاز؛ کشــور را به این ســمت هدایت کرده که روی 
انرژی هــای تجدیدپذیر ســرمایه گذاری کند، از 
جملــه دلایــل اینکــه تجدیدپذیرهــا زودتر از 
نیروگاه های فســیلی، سیکل ترکیبی و حرارتی به 
بهره برداری می رســند، نیاز به سوخت پایه ندارند 
و ایــن فرصــت خوبی را به کشــور می دهد که از 
پتانسیل اقلیم، آب و هوای خورشیدی و تونل بادی 
اســتفاده کند، امتیاز دیگــر اینکه بهرحال هزینه 
تعمیــرات نگهداری پایینــی دارند، همچنین در 
مقایســه با نیروگاه های غیرتجدیدپذیر آلایندگی 

پایینی دارند.
نایــب رئیــس هیات مدیره انجمن ســازندگان و 
تامین کننــدگان کالا و تجهیزات تجدیدپذیر اتاق 
بازرگانی با بیان اینکه اکنون کشــور به عنوان یک 
اصل و نیاز ضروری برای رفع ناترازی و کسری برق 
راهــی جــز تجدیدپذیر ندارد، گفت: باید روی این 
موضوع تمرکز کنیم و برای این منظور باید ظرفیت 
لازم را از بعد فنی، مهندســی و مالی ایجاد کنیم 

که دچار چالش نشویم.
وی با اشاره برنامه توسعه 3۰ هزار مگاواتی نیروگاه 
تجدیدپذیر در کشــور تصریح کرد: خوشــبختانه 
مســئولین وارد فاز جدی توســعه تجدیدپذیرها 
شــدند اما برای اجرای آن حرکت ملی نیاز است و 
تمام مسئولان سیاست گذار و تصمیم گیر در همه 
بخش هــا باید همــکاری کنند، اگر می خواهیم به 
هدف احداث 3۰ هزار مگاوات برسیم با جزیره ای 
فکر کردن به نتیجه نمی رســیم. اینکه وزارت نیرو 
ایــن برنامــه را در دســتور کار قرار دهد اما وزارت 
صمــت همکاری لازم را در ثبت ســفارش و ورود 
تجهیزات نداشته باشد و یا اینکه منابع طبیعی در 
بحــث اختصاص زمین کم کاری کند؛ راه به جایی 

نمی بریم.
موسوی ادامه داد: ما پیشنهاد کردیم معاونت انرژی 
در سطح ریاست جمهوری شکل بگیرد تا همه روی 
موضوع تجدیدپذیرها متمرکز شوند زیرا اکنون به 
دلیل اینکه یک معاونت متمرکز نداریم، هر بخش 
راه خــود را می رود و نمی توانیم به برنامه هایی که 
در دســتور کار قرار می گیرد؛ را به اجرا برســانیم، 
اگر همه مجموعه ها همکاری لازم را داشته باشند 
تحقق احداث 3۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 

میسر خواهد بود، کشور آلمان با وجودی که مانند 
ایران از انرژی خورشید بهره ندارد، در سال 2۰2۴ 
ماهانــه 1۰۰۰ مگاوات انــرژی تجدیدپذیر را در 
دستور کار قرار داده و دلیل آن مدیریت یکپارچه 

در این حوزه است.
وی خاطرنشان کرد: تحقق 3۰ هزار مگاوات انرژی 
تجدیدپذیــر امکانپذیر اســت اما وزارت اقتصاد و 
بانــک مرکزی نیز بایــد در زمینه تخصیص منابع 
همــکاری کنند، ضمــن اینکه باید از ظرفیت های 
بین المللی در توسعه تجدیدپذیرها استفاده کنیم، 
اگــر بدرســتی برنامه ریــزی کنیــم و مجموعه 
سازمان های زیربط به همکاری کنند؛ این پتانسیل 
در کشــور وجود دارد که ظرف ۴ تا ۵ ســال احداث 

این میزان نیروگاه تحقق پیدا کند.
رئیس کمیسیون انرژی اتاق تعاون تهران در ادامه 
گفت: احداث 3۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
یــک پروژه بین 12 تــا 1۵ میلیارد دلار و یورویی 
اســت که با توجه به شــرایطی که کشور به لحاظ 
منابع مالی دارد؛ قطعاً به سرمایه خارجی نیاز است، 
در غیر این صورت تحقق آن سخت است زیرا یکی 
از چالش های جدی کشــور در بحث قراردادهای 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر؛ تأمین مالی اســت که 

متاسفانه در این سال ها محقق نشده است.
وی درباره استفاده از تجیهیزات ساخت داخل برای 
اجــرای پروژه نیروگاه های تجدیدپذیر در کشــور 
اظهار داشــت: در حال حاضر برخی ظرفیت های 
تولیــد داخل تحقق پیدا کــرده که می توان از آن 
اســتفاده کرد، اما برای تارگــت مدنظر در زمینه 

تولیــد تجدیدپذیرها نیاز به واردات داریم، ضمن 
اینکــه تکنولــوژی هم نیاز به تغییــر دارد ما باید 
متناســب با تغییرات جهانی در این زمینه حرکت 
کنیم بنابراین اگر بنا داریم از ظرفیت داخل استفاده 
کنیم باید به تکنولوژی روز دنیا هم توجه شود که 
این مســتلزم فراهم شدن بستر لازم برای واردات 

به منظور افزایش رقابت است.
موســوی گفــت: اکنون چین در حــوزه اینورتر و 
پنل های خورشیدی حرف اول را در دنیا می زند و 
بعنوان یکی از کشورهای پیشرو مطرح است ضمن 
اینکه هم روی کیفیت و هم کاهش قمیت کار کرده 
و فرصــت خوبــی برای ســرمایه گذاری در حوزه 
تجدیدپذیر در دنیا و کشــور ما ایجاد کرده اســت. 
در حال حاضر شــرایط قیمتی مناســب است و با 
CHP ها نیروگاه های حرارتی و ســیکل ترکیبی 
قابل رقابت اســت، بنابراین فرصت مناسبی است 

که سرمایه گذاران علاقمند از آن استفاده کنند.
وی یادآور شد: فعالین و تولیدکنندگان داخل باید 
به این ســمت بروند که تولید را به گونه ای انجام 
دهند که جذابیت لازم را برای ســرمایه گذار ایجاد 
کند، اکنون چین با مکانیزم هایی کنترل و راهبری 
هزینه تجدیدپذیرها را در کل دنیا بعهده گرفته به 
طــوری که خوراک تمــام تولیدکنندگان اروپا و 
امریــکا را تأمین می کند و مســتمراً روی کاهش 
قیمت و افزایش کیفیت کار می کند بنابراین خیلی 
مواقع اســتفاده از ظرفیت بین المللی برای ما بهتر 
است تا اینکه فقط روی تولید داخل متمرکز شویم 
و از اصل ماجرا یعنی رفع ناترازی فاصله بگیریم.

چگونه نفت و 
گاز؛ برق را به 
خاموشی 
کشاندند؟

در گفتگو با یک کارشناس انرژی 
مطرح شد
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امور تدارکات

شرکت توزیع نیروی برق اهواز در نظر دارد کلید سکسیونر هوایی قابل 
قطع زیر بار RTU دار)6۳0 آمپر(مورد نیاز خود را به شــرح اســناداز 

طریقمناقصه عمومی خریداری نماید.
میزان ضمانتنامه شــرکت در فرایند ارجاع کار به مبلغ 12/600/000/000 ریال میباشــد ، که 
بصورت ضمانتنامه بانکی معتبر ، چک تضمین شــده بانکی ، بلوکه از مطالبات و یا وجه نقد 
بحساب بانک تجارت شعبه شهید چمران بشماره 102۸040020 بنام شرکت توزیع نیروی برق 

اهواز به مناقصه گذار تسلیم گردد.
زمان و محل و نحوه دریافت اســناد: از تاریخ درجه اخرین اگهی به مدت 5 روز به ادرس های 

زیر مراجعه نمایند:
WWW.AEPDCO.IR :پایگاه اینترنتی شرکت توزیع برق اهواز

WWW.TAVANIR.ORG.IR :پایگاه اینترنتی توانیر
www.iets.mporg.ir :پایگاه اینترنتی ملی اطلاع رسانی مناقصات

   www.setadiran.ir :سامانه تدارکات الکترونیکی دولت

تلفن تماس: 061۳44۹0۷00 داخلی ۳245
آخرین مهلت بارگذاری اسناد: حداکثر تا ساعت 12:00 مورخ 140۳/0۹/24میباشد

بازگشایی کیفی- : راس ساعت 12:00 مورخ 140۳/0۹/24 میباشد
کلیه مراحل برگذاری مناقصه از دریافت ، تحویل اســناد تا مبادله قرارداد با مراجعه به ســامانه 
تدارکات الکترونیک دولت )ستاد ( با آدرس : www.setadiran.ir    امکان پذیر خواهد بود.

ارسال فیزیکی پاکت ضمانتنامه )الف( و نمونه کالا تا تاریخ 140۳/0۹/24 به دبیر خانه مرکزی 
شرکت )به ادرس: اهواز - بلوار پاسداران جنب شهرک صنعتی تسلیم گردد( الزامی است .

به پیشنهادات فاقد سپرده و امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت 
مقرر واصل می شود. مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.

هزینه اگهی مناقصه به عهده برنده مناقصه است.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.

هزینه های مربوط به شرکت در مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برعهده 
مناقصه گران می باشد.

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای شماره 1403/45 

مشاوره کلید درهای آرامش کودکان و نوجوانان 

داشتن آگاهی در خصوص نحوه تعامل با کودکان در سنین مختلف یکی از اصولی است 
که به  خانواده ها کمک می کند در تربیت فرزندان خود موفق باشند و در آینده با چالش 
های کمتری مواجه شوند. با بالا رفتن سن کودکان ما شاهد تغییرات رفتاری، هورمونی، 
احساســی در کودکان و نوجوانان هســتیم. در چنین شــرایطی آنها نیاز دارند تا تعامل با 
دیگران، غلبه بر مشــکلات و یا بروز دادن احساســات خود را بیاموزند. اگر خانواده یا 
اطرافیان نتوانند به خوبی این شرایط طبیعی را که اقتضای سن آنهاست برای کودکان 
و نوجوانان تشریح کنند، باید منتظر شکل گیری مشکلات رفتاری یا اجتماعی جدید تر 
باشــند. بدون شــک وقتی موشــکافی این دست مسائل با روش های علمی و موثر صورت 
پذیرند و به بچه ها آموزش های لازم ارائه شــوند، شــاهد تاثیرات مثبت بر ســلامت روان 
و در مجموع زندگی کودک و نوجوان خواهیم بود.اما نکته اینجاســت که بســیاری از 
خانواده ها در آموزش مهارت های اجتماعی و به عبارتی مشــاوره دادن به فرزندان، با 
مشکل کمبود دانش مواجه هستند و این مطلب کاملًا طبیعی است و حتی اگر والدین 
پزشــک یا سیاســتمدار هم باشند، انتظار داشتن مهارت  مشاوره به کودک انتظاری غیر 
منطقی اســت!در ضمن تغییرات نســلی و توســعه فراگیر بسیاری پدیده ها نظیر فضای 
مجازی و ... باعث شده است تا شناخت احساسات و دیگر موارد درونی کودک و نوجوان 
برای پدر و مادر ســخت شــود. این موضوع ســبب می شود تا خانواده در تعامل با فرزندان 
خود دچار چالش شــوند و عدم ارتباط مناســب یا حتی عدم توانایی در برقراری ارتباط 
باعث بروز چالش های جدی می شود.اینجاست که نقش و اهمیت مشاور و فرایند دادن 
مشاوره به کودکان و نوجوانان اهمیت خاصی پیدا می کند.مشاوران برای کمک به انواع 
چالش ها و موقعیت ها اعم از مشــکلات خانوادگی، عاطفی، روانی، آموزشــی و مواردی 
نظیر شب ادراری، جویدن ناخن، کشمکش در مدرسه، قلدری کردن یا قلدری دیدن و 
... آموزش دیده اند و قادرند به خانواده ها در رفع این مشکلات یاری رسانند.آن ها همچنین 
قادرند در رابطه با کنترل احساســاتی مانند غم، خشــم، اســترس، نگرانی و چالش هایی 
مثل عزت  نفس پایین، بیش فعالی، افســردگی، پرخاشــگری، توهم و هذیان، وســواس 
فکری، اختلالات یادگیری، اختلالات اشتهایی و تغذیه ای، خودآزاری و سایر  رفتار های 
مخرب به کودکان کمک کنند.شناخت خطرات و آسیب های موجود در فضای حقیقی 
و مجازی و هشــدار به خانواده و کودک از دیگر مهارت های مشــاوران کودک و نوجوان 
اســت. نکته دیگر اینکه گاهی اوقات مشــکل خود نوجوانان نیست و رفتار مشاهده شده 
در کودک، ماحصل رفتار اطرافیان یا شیوه برخورد خانواده است که حل چنین تعارضاتی 
نیز با کمک مشــاور کودک آســان اســت.نوجوانان با کمک گرفتن از مشاوره می توانند 
مسائل، ترس ها و مشکلات خود را بدون ترس یا رودربایستی بازگو کنند. مشاوره نوجوان 
با بررسی مشکلات نوجوان و ارائه راهکارهای مناسب از این فشارهای روانی می کاهد و 
راه تعامل با محیط اطراف را برای نوجوانان می گشــاید و افق های جدیدی از زندگی را 
برای این نسل رو به پیشرفت و دنیای بزرگسالی نمایان می سازد.ارائه طرح های مشاوره  
ای منحصر به فرد برای هر خانواده، تجزیه و تحلیل مشــکلات رفتاری در کنار همکاری 
خانواده و همه اعضای آن این امکان را فراهم می کند تا بهترین نتیجه در بهبود کیفیت 
رفتار و ایجاد شخصیت اجتماعی در کودکان رقم بخورد. مشاوره  تنها مربوط به ساختن 
و ایجاد حس آرامش در دنیای کودکی و نوجوانی نیست و آموزه های مشاوران  کودکان 
را برای انتقال به بزرگســالی آماده می ســازد و مانع از ســردرگمی و پریشانی در مواجهه 

با موضوعات اجتماعی و پیچیدگی های جامعه می شود.
در پایان باید اذعان داشــت زمانی کودک در یک خانواده احســاس امنیت و رضایت می 
کند که ابزارها و روش های تربیتی و آموزشی بر مبنای اصول علمی و ثابت شده باشند. 
پدید آوردن چنین شــرایطی در بازه زمانی تربیتی کودکان باعث می شــود آنها چتر 
حمایتی خانواده را در همه اوقات و ایام بر ســر خود احســاس کند و ماحصل این امنیت 

و آرامش تربیت فرزندانی شاد، آرام، مسئولیت پذیر و خویشتن دار است.

شبنم رستگار 
 عضو سازمان روان شناسی 

و مشاوره کشور

از افاضات علم تاج
 

سایه: وزیر امور اقتصاد و دارایی: امسال، آخرین سال بنگاه داری بانک هاست
علــم تــاج: خدا کند بعد از تعطیلی بنگاه، وارد عرصه خطیر بســاز 

بفروش نشوند!
ستاره صبح: اقراریان، عضو شورای شهر تهران: چاپخانه همشهری پوسترهای 

انتخاباتی زاکانی را چاپ کرده است
علم تاج: لابد انتظار داشتید چاپخانه آرمان ملی یا اعتماد پوسترهای 

ایشان را چاپ کنند!
آرمان میهن: فیلترینگ امنیت سایبری را زیر سوال برده است

علم تاج: جدی می فرمائید؟!
آرمان میهن: وزیر آموزش و پرورش: دریافت کمک مالی اجباری در مدارس ممنوع 

است
علم تاج: خانواده ها خودشان با زبان خوش به مدارس کمک مالی 

کنند!
زردکوه: مجریان رسانه ملی یا بازیگران تبلیغات

علم تاج: از آن پیش بس کن که گویند: بس!
کیهان: دیدار با نماینده ترامپ تکذیب شد

علم تاج: از دیو مهرباني نیاید! سگ زرد برادر شغال است...
همشهری: چرا با وزارت نیرو با مصرف کنندگان نجومی برق برخورد نمی کند؟

علم تاج: واقعاً شما نمی دانید چرا؟!
شهروند: چرا باید یارانه ثروتمندان در حوزه انرژی قطع شود؟

علــم تاج: به همان دلیل که وزارت نیرو با مصرف کنندگان نجومی 
برق برخورد نمی کند، فعلًا قطع نمی شود!

همدلی: بنزین آلوده تر از مازوت
علــم تــاج: لابد می خواهند پمپ بنزیــن ها را هم تعطیل کنند و با 

دوچرخه بریم سر کار!
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جزئیات حراج سکه های طلا پاداش ویژه برای شناسایی ماینرهای غیرمجاز ثروت ایلان ماسک رکورد خودش را هم شکست 
حراج ربع ســکه بهار آزادی ضرب ســال 1۴۰3 و نیم 
و تمام سکه های ضرب سال 13۸۶ بانک مرکزی روز 
دوشــنبه برگزار می شــود. حداکثــر خرید برای هر 

متقاضی پنج قطعه سکه است.
روز دوشنبه )پنجم آذرماه( ربع سکه بهار آزادی ضرب 
ســال 1۴۰3، نیم سکه طلای بهار آزادی ضرب سال 
13۸۶ و تمام ســکه طلای بهار آزادی ضرب ســال 

13۸۶ بانک مرکزی، بدون بسته بندی عرضه می شود. به گزارش مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران، متقاضیان برای ثبت سفارش می توانند از طریق سامانه مرکز 
مبادله ایران به نشانه اینترنتی market.ice.ir اقدام کنند. بازه واریز وجه برای 

شرکت در این حراج، ساعت ۸ تا 23 روز یکشنبه مورخ چهارم آذرماه است.

 مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به ۸ برابر شدن کشفیات 
مراکز تولید رمزارزهای غیرمجاز در برخی مناطق، از افزایش 
ســقف پاداش کشف تا ســقف ۵۰ میلیون تومان و پاداش 
مضاعــف همکاران صنعت بــرق در این خصوص خبر داد.

مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت توانیر در دومین 
جلسه مقابله با مراکز غیرمجاز استخراج رمزدارایی، از رشد 
۸ برابری کشف این مراکز در برخی از مناطق کشور طی 2 

ماه اخیر خبر داد و با اشاره به پاداش مضاعف همکاران صنعت برق که در فرایند کشف 
و مقابله با این مراکز عملکرد موفقیت آمیز داشتند، اظهار داشت: شرکتهای برق می توانند 
علاوه بر پاداش پیش بینی شــده، ســالانه 2 نفر از همکارانی که بیشــترین همکاری در 
خصوص کشف و مقابله با این مراکز دارند را به لحاظ استخدامی، تبدیل وضعیت کنند.

ثروت ماســک پس از انتخابات به رکورد 3۴۸ میلیارد 
دلار رســید.دارایی خالص ایلان ماســک در روز جمعه 
)22 نوامبــر( بــه بالاترین رقم تاریخی 3۴۷.۸ میلیارد 
دلار رسید که ناشی از افزایش سهام تسلا و دور جدید 
 xAI سرمایه گذاری است که استارتاپ هوش مصنوعی
او را ۵۰ میلیارد دلار ارزیابی می کند.ایســنا نوشــت: از 

زمانی که پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات، ماســک، به اصطلاح »رفیق اول« را 
در کانون توجهات سیاسی قرار داد، ارزش کسب و کارهای ماسک افزایش یافته 
است.سهام تسلا روز جمعه 3.۸ درصد افزایش یافت که نشان دهنده خوش بینی 
مداوم است که برنامه های گروه ترامپ برای خودروهای خودران و یارانه خودروهای 

الکتریکی به شرکت ماسک نسبت به همتایانش برتری خواهد داد. 

یادداشت

اینفوگرافیک تلخند

براســاس داده های هزینه درآمد خانوار که هر ســاله توسط 
مرکز آمار ایران منتشر می شود، سهم آموزش از کل هزینه های 
خانوار شهری از 3.3۷ درصد در سال 13۹۰، به 1.۵3 درصد 
در سال 1۴۰2 رسیده و کمتر از نصف شده است. همچنین 
سهم آموزش در هزینه های دهک های پایین در حال فراموش 
شدن است. در بین استان ها، خانوار های شهری در استان های 
بوشهر و تهران، بیشترین هزینه را برای بخش آموزش صرف 

کرده اند.  
آموزش نقشــی اساسی در توسعه کشــور ها و افزایش رشد 
اقتصادی دارد. از نیمه دوم قرن بیستم، زمانی که اقتصاددانان 
بسیاری به نقش آموزش در رشد اقتصاد اشاره کردند، کشور ها 
تمرکز بیشتری بر این امر گذاشتند. تخصصی شدن کار ها و 
رشد بخش آموزش، در نهایت منجر به تحول عظیم در اقتصاد 
دنیا شــد.  آموزش افراد، باعث می شــود تا بهره وری افزایش 
پیــدا کنــد. افزایش تخصص و بهره وری، در نهایت به تولید و 
درآمد بیشتر منجر می شود. این موارد در کنار یکدیگر باعث 
رشد اقتصاد در کشور ها می شوند.از سوی دیگر، آموزش یکی 
از راه های خروج افراد از طبقه فقیر اســت. در واقع آموزش 
فرزندان، باعث می شود تا بتوانند راحت تر در بازار کار راه خود 
را پیدا کنند و به درآمدی بالاتر از طبقه اجتماعی خود برسند. 

از طرفی، عدم توجه به بخش آموزش می تواند قابلیت جا به 
جایی افراد در طبقات درآمدی مختلف را از بین ببرد و آن ها 
را ســال ها در طبقه فقیر نگه دارد.حتی جوامع مختلف نیر 
ممکن است به دلیل عدم توجه به بخش آموزش در تله فقر 
و یا تله درآمد متوسط بیفتند. بسیاری از کشور ها وجود دارند 
که به دلیل نیروی انسانی بسیار ارزان و یا وفور منابع طبیعی 
مانند نفت، توانســته اند رشــد های اقتصادی بالایی را تجربه 
کرده و از کشور هایی با درآمد پایین، به کشور هایی با درآمد 
متوسط تبدیل شوند.  با این حال این مزیت آنان با تغییرات 
قیمت منابع طبیعی و یا رشد بهره وری ناشی از رشد تکنولوژی 
از بین خواهد رفت. این مسئله باعث می شود تا این کشور ها 
کــه دیگــر مزیتی برای رقابت ندارند، از اقتصاد جهانی عقب 
بمانند و در طبقه درآمدی فعلی خود، گیر کنند. حتی ممکن 
اســت بــه دلیل عدم اهمیت بــه مباحثی مانند تکنولوژی و 

آموزش، به طبقات درآمدی پایین تر سقوط کنند.
وضعیت آموزش در ایران در طی زمان ��

طبق داده های هزینه درآمد خانوار که توسط مرکز آمار ایران 
منتشــر می شود، هزینه های بخش آموزش و تحصیل برای 
خانوار های شــهری، از 33۷ هزار تومان در ســال 13۹۰، با 
رشدی ۶۰3 درصدی به 2 میلیون و 3۷3 هزار تومان در سال 

1۴۰2 رسیده است.
از ســوی دیگر، رشد سرسام آور هزینه ها در نیاز های اساسی 
مانند خوراک، مســکن و بهداشــت، کاهش سهم آموزش در 
سبد خانوار را در پی داشته است. در سال 13۹۰، خانوار های 
شهری 3.3۷ درصد از کل هزینه های خود را صرف آموزش 
و تحصیــل کرده انــد. ســهم آموزش در ســبد هزینه های 
خانوار های شــهری، به 1.۵3 درصد در ســال 1۴۰2 رسیده 
است. در واقع سهم آموزش در سبد خانوار نصف شده است. 
البته باید توجه داشت روندی نزولی سهم آموزش از هزینه های 
خانوار در سال 1۴۰۰ متوقف شده و پس از آن روندی صعودی 
را در پیش گرفته اســت.این مســئله در بلندمدت تأثیر قابل 
توجهی بر بهره وری، ســطح درآمد افراد، و رشــد اقتصادی 
خواهد داشــت. در صورت ادامه افزایش تورم در بخش هایی 
مانند خوراکی و مسکن، می توان شاهد کاهش بیشتر سهم 
آموزش از ســبد خانوار بود.  اوضاع ســهم آموزش در ســبد 
هزینه های خانوار برای دهک های پایین جامعه بسیار نگران 
کننده اســت. هر خانوار شــهری عضو دهک درآمدی اول، به 
عنوان کم درآمدترین دهک در جامعه، به طور میانگین تنها 
3۹۷ هــزار تومــان برای بخش آموزش هزینه کرده اســت. 
خانوار هــای عضــو این گروه، تنها ۰.۸۵ درصد از کل ســبد 
هزینه هــای خــود را به آموزش اختصاص داده اند. هر خانوار 
شهری عضو دهک درآمدی دوم، به طور میانگین ۸21 هزار 
تومان برای بخش آموزش هزینه کرده است. خانوار های عضو 
این گروه، تنها 1.1۹ درصد از کل سبد هزینه های خود را به 
آمــوزش اختصــاص داده اند. هر خانوار شــهری عضو دهک 
درآمدی ســوم، به طور میانگین کمی بیش از یک میلیون 
تومان برای بخش آموزش هزینه کرده است. خانوار های عضو 
این گروه، تنها 1.2۶ درصد از کل سبد هزینه های خود را به 
آموزش اختصاص داده اند.  همچنین هر خانوار شهری عضو 
دهک هزینه ای دهم به عنوان درآمدترین دهک در جامعه، 
بــه طور میانگین ۷ میلیــون و 311 هزار تومان برای بخش 
آموزش هزینه کرده است که بیانگر هزینه 1۸ برابری آموزش 
این دهک نســبت به دهک اول اســت. خانوار های عضو این 
گروه، 1.۷۴ درصد از کل سبد هزینه های خود را به آموزش 

اختصاص داده اند.

 هزینه ۱۸ برابری آموزش ثروتمندان نسبت به فقرا
آوار هزینه های مسکن و خوراک بر روی آموزش 

8

  )نوبت چهارم(

سیروان قادري- مدیر سازمان حمل و نقل شهرداری سردشت   -محمد رضا سعید زاده - شهردار سردشت   

سازمان مدیریت حمل و نقل شهرداري سردشت به استناد بند  10 مصوبه شماره 
۷1  مورخه 1402/01/16 شوراي محترم اسلامي شهر و نامه شماره 10-۷1 مورخه 
1402/02/04  هیئت محترم تطبیق مصوبات فرمانداری شهرســتان سردشــت و برابر بندآخر مصوبه 
شماره1۸4/2 مورخ1401/10/2۷ شورای محترم سازمان  با رعایت مادتین 5 و6 آیین نامه مالي شهرداري 
ها و رعایت کامل مفاد تبصره 1 ماده ۹5 قانون تشکیلات و وظایف و انتخاب شوراهاي اسلامي کشور 
و انتصاب شهرداران مصوب ۹6/04/20 و قانون منع مداخله کارمندان در معاملات دولتي  و برابر ماده 
۸4 قانون شهرداري ها موسسات وابسته به شهرداري ها از قبیل لوله کشي -آب - برق -اتوبوسراني،  
در نظر دارد مجوز واگذاری 5خط تاکســی گردشــی جهت خدمات در سطح شهر سردشت زیر نظر 

سازمان حمل و نقل از طربق آگهی مزایده عمومی با بالاترین نرخ پیشنهادی واگذار نمایید :
1-برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد و تمامی مراحل فرآیند 
مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، ارائه تضمین شرکت در مزایده)سپرده(، ارسال پیشنهاد 

قیمت، بازگشایی پاکت ها در بستر سامانه امکان پذیر می باشد.
2-برد عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت:  www.setadiran.ir می باشد.

۳-علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی)توکن( 
با شماره تلفن 41۹۳4-021 تماس حاصل فرمایند.

4-محل و زمان دریافت اسناد: متقاضیان می توانند از مورخ 140۳/0۹/12 حداکثر تا مورخ 140۳/0۹/1۸ 
به ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت و در صورت نیاز به ســازمان مدیریت حمل و نقل شهرداری 

سردشت واقع در میدان شهدای هفت تیر مراجعه نمایند.
5-قیمت پایه واگذاری هر کدام آژانسهای تاکسی گردشی برابرردیف 1 بهای خدمات ناشی از صدور 
و تمدید پروانه شرکت ها وناوگان حمل ونقل بار و مسافر بند1۸ صدور مجوز تاکسی داخل شهر)تاکسی 

گردشی(برابر تعرفه عوارضات محلی مبلغ 500/000/000 میلیون ریال می باشد.
6-شــرکت کننده در مزایده هر خط تابلوی  تاکســی گردشی  بایستی سپرده شرکت در مزایده را به 
مبلغ 25.000.000 ریال برای هریک از خط تاکســی  به حســاب  سپرده سازمان حمل و نقل شهرداری 
سردشت نزد بانک ملي شعبه سردشت به شماره  01101662۸5005 واریز نماید و فیش آن را بهمراه 
مشخصات فردی و شناسنامه و کارت ملی و پیشنهاد قیمت بصورت جداگانه تا مورخه 140۳/10/01 

در سامانه مذکور ثبت و بارگذاری نمایند 0

۷-خط فوق جهت ارائه خدمات در سطح شهر سردشت زیر نظر سازمان حمل و نقل شهرداری  می باشد .
۸-برنده یا برندگان بایســتی مبلغ هر کدام از خط تاکســی گردشی را بصورت نقداً به حساب درآمد 

سازمان حمل و نقل نزد بانک ملی واریز نمایند 0 
۹-شرکت کننده یا شرکت کنندگان باید متاهل و دارای سند ازدواج باشد.

10-متقاضی یا متقاضیان باید فاقد شغل دائم و فاقد پروانه کسب معتبر باشند.
11-پرداخت هرگونه مالیات فروش و واگذاری فوق برابر قوانین و مقررات موجود تعلق گیرد برعهده 
خریدار )برنده مزایده( خواهد بود و در صورت لزوم می بایست به اداره دارایی مراجعه و از این لحاظ 

تسویه حساب نمایید.
12-متقاضیان بایستی نرخ پیشنهادی را بدون لاک گرفتگی و قلم خوردگی قید نمایند و به پیشنهادات 

مخدوش و قلم خورده ترتیب اثر داده نخواهد شد.
1۳-برنده و یا برندگان مزایده موظف به رعایت کلیه مقررات ســازمان حمل و نقل و مقررات جاری 

کشور می باشند.
14-محدوده خدمات  می بایست برابر آیین نامه سازمان و مورد تایید اماکن عمومی باشد.

15-سازمان مدیریت حمل و نقل شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است و به پیشنهادات 
مشروط و فاقد سپرده و ناخوانا و مخدوش ومبهم ترتیب اثر داده نخواهد شد.

16-جلســه بازگشــایی پاکت ها راس ساعت 1۳/۳0 روز یکشنبه  مورخ 140۳/10/02  در محل سالن 
جلسات شهرداری برگزار می گردد.

1۷-از تاریخ بازگشایی و اعلام نتایج، برنده مزایده  موظف است ظرف مدت ۷ روز به منظور امورات 
اداری  به برد سامانه و همچنین سازمان مدیریت حمل و نقل شهرداری سردشت مراجعه نمایند.

1۸-سپرده برندگان اول تا سوم هر یک از 10 خط تاکسی گردشی تا زمان واگذاری اسناد مربوطه در 
حساب سپرده سازمان باقی خواهد ماند و در صورت خودداری برنده اول هر تابلو ضمن ضبط سپرده 
ایشان ، خط تاکسی گردشی  به برنده دوم واگذار  خواهد  شد  و در صورت انصراف ایشان نیز ضمن 
ضبط ســپرده ، خط تابلوی تاکســی گردشی به برنده سوم واگذار خواهد شد و در صورت انصراف نفر 

سوم نیز سپرده ایشان ضبط می گردد.
1۹-هر شرکت کننده می تواند صرفاً متقاضی یک خط تابلوی تاکسی گردشی باشد.

20-هر گونه هزینه مربوط به چاپ آگهی در جراید و سامانه ستاد بعهده برندگان مزایده  می باشد                                                      

آگهی تجدید مزایده واگذاری5 خط تاکسی گردشی

شماره:433/3
تاریخ:1403/09/03

  )نوبت چهارم(

سیروان قادري- مدیر سازمان حمل و نقل شهرداری سردشت   -محمد رضا سعید زاده - شهردار سردشت   

سازمان مدیریت حمل و نقل شهرداري سردشت به استناد بند  0۳ مصوبه شماره 
۹4  مورخه 1402/10/0۷ شوراي محترم اسلامي شهر و نامه شماره ۳-6۸ مورخه 
1402/10/20  هیئت محترم تطبیق مصوبات فرمانداری شهرســتان سردشــت و برابر بندآخر مصوبه 
شــماره۸15/2 مورخ1401/0۸/11 شورای محترم سازمان و صورتجلسه اعضای محترم شورای ترافیک  
و نامه شــماره 14/140۳/21616 مورخ 140۳/04/02مدیرکل دفتر امور شــهری و شوراهای استانداری 
آذربایجان غربی و با رعایت مادتین 5 و6 آیین نامه مالي شهرداري ها و رعایت کامل مفاد تبصره 1 ماده 
۹5 قانون تشکیلات و وظایف و انتخاب شوراهاي اسلامي کشور و انتصاب شهرداران مصوب ۹6/04/20 
و قانون منع مداخله کارمندان در معاملات دولتي  و برابر ماده ۸4 قانون شهرداري ها موسسات وابسته 
به شهرداري ها از قبیل لوله کشي -آب -برق -اتوبوسراني،  در نظر دارد مجوز واگذاری 20 خط تاکسی 
جهت ارائه خدمات مسیر سردشت - کیله زیر نظر سازمان حمل و نقل از طربق آگهی مزایده عمومی 

به اشخاص یا شرکتهای واجد شرایط واگذار نمایید :
1-برگزاری مزایده صرفاً از طریق ســامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد و تمامی مراحل فرآیند 
مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، ارائه تضمین شرکت در مزایده)سپرده(، ارسال پیشنهاد 

قیمت، بازگشایی پیشنهادهای در بستر سامانه امکان پذیر می باشد.
2-برد عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت:  www.setadiran.ir می باشد.

۳-علاقمندان به شــرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی)توکن( با 
شماره تلفن 41۹۳4-021 تماس حاصل فرمایند.

4-محل و زمان دریافت اسناد: متقاضیان می توانند از مورخ 140۳/0۹/12 حداکثر تا مورخ 140۳/0۹/1۸ 
به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و در صورت نیاز به سازمان مدیریت حمل و نقل شهرداری سردشت 

واقع در میدان شهدای هفت تیر مراجعه نمایند.
5-قیمت پایه واگذاری هر کدام امتیاز برابر بند 1۳تعرفه بهای خدمات ســازمان حمل و نقل سردشــت 

عوارضات محلی مبلغ ۸00/000/000 میلیون ریال می باشد.
6-شرکت کننده در مزایده امتیازهای تاکسی  بایستی سپرده شرکت در مزایده را به مبلغ ۸00.000.000 
ریال به حساب  سپرده سازمان حمل و نقل شهرداری سردشت نزد بانک ملي شعبه سردشت به شماره  
01101662۸5005 واریز نماید و فیش آن را بهمراه مشخصات شرکت و گواهی ثبت شرکت و اسناسامه 
شــرکت و شناســنامه و کارت ملی و پیشنهاد قیمت بصورت جداگانه تا مورخه 140۳/10/01 در سامانه 

مذکور ثبت و بارگذاری نمایند 0
۷-خط فوق جهت ارائه خدمات در مسیر سردشت- کیله زیر نظر سازمان حمل و نقل شهرداری  می باشد .

۸-شــرکت برنده یا برنده گان  بایســتی مبلغ را بصورت نقداً به حساب درآمد سازمان حمل و نقل نزد 
بانک ملی واریز نمایند 0

۹-شرکت کننده یا شرکت کنندگان باید دارای گواهی ثبت و مجوزات مربوطه باشد .
10-پرداخــت هرگونه مالیات فروش و واگذاری فوق برابر قوانین و مقررات موجود تعلق گیرد برعهده 
خریدار )برنده مزایده( خواهد بود و در صورت لزوم می بایســت به اداره دارایی مراجعه و از این لحاظ 

تسویه حساب نمایید.
11-متقاضیان بایستی نرخ پیشنهادی را بدون لاک گرفتگی و قلم خوردگی قید نمایند و به پیشنهادات 

مخدوش و قلم خورده ترتیب اثر داده نخواهد شد.
12-برنده و یا برندگان مزایده موظف به رعایت کلیه مقررات سازمان حمل و نقل و مقررات جاری کشور 

می باشند.
1۳-محدوده خدمات  می بایست صرفاً در مسیر سردشت - کیله و  برابر آیین نامه سازمان و مورد تایید 

اماکن عمومی باشد.
14-ســازمان مدیریت حمل و نقل شــهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است و به پیشنهادات 

مشروط و فاقد سپرده و ناخوانا و مخدوش ومبهم ترتیب اثر داده نخواهد شد.
15-جلسه بازگشایی پاکت ها راس ساعت 1۳ روز یکشنبه مورخ 140۳/10/02  در محل سالن جلسات 

شهرداری برگزار می گردد.
16-از تاریخ بازگشــایی و اعلام نتایج، برنده مزایده  موظف اســت ظرف مدت ۷ روز به منظور امورات 

اداری  به برد سامانه و همچنین سازمان مدیریت حمل و نقل شهرداری سردشت مراجعه نمایند.
1۷-سپرده برندگان اول تا سوم هر یک از متقاضیان  تا زمان واگذاری اسناد مربوطه در حساب سپرده 
ســازمان باقی خواهد ماند و در صورت خودداری برنده اول ضمن ضبط ســپرده ایشان ، مجوز واگذاری 
خط به شرکت دوم  به برنده دوم واگذار  خواهد  شد  و در صورت انصراف ایشان نیز ضمن ضبط سپرده ، 
مجوز واگداری به برنده ســوم واگذار خواهد شــد و در صورت انصراف نفر سوم نیز سپرده ایشان ضبط 

می گردد.
1۸-هر گونه هزینه مربوط به چاپ آگهی در جراید و سامانه ستاد بعهده برندگان مزایده  می باشد.

آگهی تجدید مزایده واگذاری 20 خط تاکسی  

شماره:434/3
تاریخ:1403/09/03
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